
وها در فاز دوم آزادراه  آغاز تردد خودر
 تهران-شمال

به گفته مســئولان، عملیات ســاخت و اجرای منطقه ۲ آزادراه تهران-
شــمال ثبت رکوردهای جدیدی در صنعت راهسازی کشور است و نقطه 
عطفی در ارتقاء دانش، تخصص و نوآوری های صنعت راهسازی در تاریخ 

این کشور محسوب می شود.
منطقه دو آزادراه تهران-شــمال به طول ۲۲ کیلومتر دارای بیشــترین 
حجم تونل و پل در یک پروژه اســت، به نحوی که ۸۰ درصد مســیر از پل 
و تونل تشکیل شــده و به گفته مســئولان این پروژه و آنطور که شرکت 
ســاخت هم تاکید کرده، این موضوع نشان دهنده حجم سنگین عملیات 

اجرایی به همراه پیچیدگی های فنی در ساخت یک آزادراه است.
استفاده از توان و تخصصی مهندسان ایرانی و بومی سازی تجهیزات مورد 
نیاز در این ابرپــروژه، از ویژگی های اصلی این بخــش از آزادراه تهران-

شمال است. ســاخت پل های بلند و بزرگ مسیر با اســتفاده از قالب های 
شاریو توســط پیمانکاران ایرانی و ساخته شــده در داخل کشور یکی از 
افتخارات این پروژه است و ساخت پلی به بلندی ۳۲۰ متر طول و ۴۰ متر 

ارتفاع یکی از نمونه های این اقدام است.
همچنین به گفته محمــود ملازینل، مدیرکل امور مجریــان آزادراه ها، 
بیشترین حجم تاسیســات به کار رفته در پروژه های آزادراهی در منطقه 
دو آزادراه تهران-شــمال اســت و رکورد بیشــترین میزان کابل کشی، 
سیستم های نظارت تصویری و فیبرنوری، سیستم های تهویه در تونل ها 
برای اولین بار در این پروژه آزادراهی به ثبت رســیده اســت. همچنین 
رکورد بیشــترین حجم حفــاری تونل در یک پروژه مختــص منطقه دو 
آزادراه تهران-شــمال اســت؛ کما اینکه بیش از ۴.۳ میلیون مترمکعب 
حفاری تونل های این منطقه انجام شده که ۱.۳ میلیون متر مکعب آن در 

باند غربی انجام شده است.
در عین حال سیستم مدیریت هوشــمند تونل های این پروژه حاکی ازآن 
اســت که برای اولین بار در کشور تمام سیســتم های مورد نیاز سنجش 
آلاینده هــا، دود، بــاد و ... به همراه سیســتم اطفاء حریق هوشــمند در 
تونل های بلند این پروژه با توان و تخصص مهندســان ایرانی و تجهیزات 

داخلی تجهیز شده است.

سفری ایمن تر و کوتاه تر از پایتخت به مازندران
محمود محسن زاده -سرپرســت مجری آزادراه تهران - شمال- نیز این 
پروژه را یکی از پیچیده ترین طرح های آزادراهی کشــور در اجرا با حجم 
عملیات قابل توجــه می داند و می گوید: منطقه ۲ آزادراه تهران-شــمال 
پروژه ای اســت که ۸۶ درصد آن ابنیه فنی است و ســاخت ۲۰ دستگاه 
پل بزرگ در حدود ۳ کیلومتر، ۳۲ دســتگاه آبرو به طــول ۳۸۳ متر، ۸۴ 
دســتگاه گالری به طول ۳۰۰۰ و ۸۸۷ متر و ۲۸ دســتگاه دیوار به طول 
۲۰۰۰ و ۷۱۴ متر در کل منطقه دو این پروژه نمونه ای مثال زدنی در کل 

کشور است.
محسن زاده حجم حفاری تونل های منطقه ۲ آزادراه تهران-شمال را ۴.۳ 
میلیون متر مکعب دانســت و گفت: این اقدام یکی از کارهای سنگین این 
پروژه محسوب می شود که در ۴۳ رشته تونل به طول بیش از ۳۹ کیلومتر 
در کل منطقه ۲ اجرایی شده است و ۱.۳ میلیون متر مکعب حفاری در ۱۶ 

رشته تونل به طول بیش از ۱۲ کیلومتر در باند رفت اجرایی شده است.
سرپرست مجری آزادراه تهران-شــمال در خصوص ابنیه فنی اجرا شده 
در باند رفت منطقه ۲ توضیح داد و اظهار داشــت: احداث ۱۶ رشته تونل 
به طول ۱۲ هزار و ۳۰۰ متر، ۹ دســتگاه پل بزرگ به طول ۹۸۷ متر، ۱۵ 
دستگاه آبرو به طول ۱۸۷ متر، ۴۳ دســتگاه گالری به طول ۲۲۷۹ متر و 
۱۱ دستگاه دیوار به طول ۸۸۸ متر اعدادی هستند که نشان دهنده همت 

مهندسان ایرانی در ساخت این پروژه است.

آزادراه مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:

درآمد نداشته باشیم، کیفیت شبکه افت می کند
خریــدار  مدیرعامل شــرکت مخابرات 
ایران در مجمع عمومی ســالیانه شــرکت 
گفت: باند پهن، خدمات دیتا و انتقال، تلفن 
ثابت، خدمات ارزش افزوده و ارائه خدمات 
به شــرکت ارتباط ســیار مهمترین بخش 
های درآمدی مخابرات است که ضمن تمام 
مشکلات درآمدی و قانونی موجود، در سال 
۱۴۰۱ به طور متوسط رشــد ۴۰ درصدی 

داشته است.
 مجیــد ســلطانی- مدیرعامل شــرکت 
مخابــرات ایــران- در مجمــع عمومــی 
عادی ســالیانه شــرکت مخابــرات ایران 
با تشــریح جزییات اتخــاذ رویکرد دانش 
بنیان در صنعــت زیرســاختی مخابرات 
به منظور پیشــرفت همه جانبــه گفت: با 
رعایت الزامات توســعه ای، اساس و بنیاد 
برنامه های توســعه ای مخابرات به ویژه در 
مورد توسعه فیبرنوری در کشور با استفاده 
از تفکر و برنامه جهادی سریع تر شده است 
و اتصال بیش از ۳۰۰۰ مکان ســازمانی به 
شبکه دسترســی فیبرنوری محقق شده 

است.
وی  در مجمــع عمومی مخابرات ســالیانه 
مخابرات که پنج شــنبه ۱۵ تیرماه برگزار و 
تقسیم ســود ۱۱ ریالی برای هر سهم  اخابر 
به تصویب رســید، افزود: بــا اتخاذ رویکرد 
دانش بنیان در سال گذشته، آهنگ توسعه 

مخابرات سریع تر شده است.
مدیر عامل شــرکت مخابرات گفت: رشــد 

مصــرف ترافیک داخلــی، رشــد درآمد 
عملیاتی و رشد درآمد کل را در سال ۱۴۰۱ 

شاهد هستیم.
وی ادامه داد: اهم اقدامات و دســتاوردهای 
ســال ۱۴۰۱ در حوزه تجــاری و خدمات 
مشتریان، امضای قرارداد با شرکای تجاری 
در بخشــهای، فروش تولید محتوا خدمات 
جدید و  اتصال بیش از  ۳۰۰۰ مکان دولتی 
به فیبر دسترســی و کســب در آمد حدود 

۳۰۰ میلیارد تومان است.
ســلطانی با اشــاره به حذف سرویس های 
زیان ده از سبد محصولات شرکت مخابرات 
ایران و بازنگری محصولات و سرویس های 
موجود  گفت: در ســال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ با 
افزایــش ۵۷ درصــدی حداقــل حقوق بر 
اســاس وزارت کار، ۳۰۰۰ میلیــارد بــه 
هزینه های مخابرات افزوده شــد و خرداد 
۱۴۰۰ مصوبه شورای رقابت آمد و اگر با عدد 

اعلامی کمیسیون تنظیم مقررات، موافقت 
می شــد، ۵۷۰۰ میلیارد تومــان به درآمد 
مخابرات افزوده می شــد و نه تنها مطالبات 
بازنشســتگان تامین می شــد بلکه ســود 

سهامداران نیز پرداخت می شد.
مدیرعامل شــرکت مخابــرات ایران گفت: 
گســترش و پیاده ســازی همگرایی ثابت و 
سیار به صورت عملی در سال گذشته اتفاق 
افتاده و به طــور منظم در حال پیشــرفت 

اســت.وی خاطرنشــان کرد: اگر درآمدی 
نداشته باشیم نوسازی و بازسازی در شبکه 
مخابرات را شاهد نخواهیم بود و نهایتا ارائه 
خدمات کــم و مطلوبیت خود را از دســت 
می دهد، زمان رفع خرابی هــا بالا می رود و 
کیفیت شــبکه افت می کند و ممکن است 

متوقف شود.
ســلطانی با اشــاره به ضرورت پیاده سازی 
الزامات توســعه ای تشــریح کرد: اگر این 
الزامات در زمینه توسعه در کشور که همانا 
تفکر جهادی است در برنامه های عملیاتی 
رعایت نشود، رشد اقتصادی اتفاق نخواهد 

افتاد.
وی افــزود: ایجــاد رویکــرد نــوآوری و 
پژوهــش در تمامی ســطوح ســازمانی، 
توســعه توانمندی های نیروی انســانی 
همســو با نیازهــای تحــول دیجیتال از 
برنامه هایی اســت که به صورت تخصصی 

پیاده می شود.
مدیرعامــل شــرکت مخابرات ایــران در 
ادامه ســخنانش بیان کرد: انجــام افزایش 
ســرمایه مخابرات از محل تجدید ارزیابی 
دارایی های شــرکت یا روش های متداول 
دیگر از جمله برنامه های مهم اســت که به 

محض عملیاتی شدن اجرا خواهد شد.
در ادامه این جلســه ســهامداران شرکت 
مخابرات ایران به ایراد ســخن پرداختند و  
در مورد مشــکلات موجود مواردی را اعلام 

کردند.

در لایحه بودجه ۱۴۰۲
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خانه  هنر   میرا

در جلسه شورای عالی مسکن صورت گرفت
 مهلت یک هفته ای رئیس جمهور به بانک ها 

برای رفع موانع دریافت وام مسکن

نرخ مالیات خانه های لوکس ۰.۲ درصد مازاد ۲۰ میلیارد تومان محاسبه  می شود
وکار مالیات ستانی از خانه های لوکس مشخص شد ساز

وزیر نیرو اعلام کرد
 رکورد تاریخی مصرف برق کشور این هفته
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پاسداشت نعمت قلم
علی رمضانی باید خداقوت گفت به همه اهالی قلم کــه بزرگوارانه راه پرتگاه های خوف و 
هراس را بســته و باعث آرامش دل ها و اطمینان قلب ها می شوند. ضرورت دارد هر مسلمانی 

خود را به »قسم به قلم« و مفاهیم برآمده از آن متعهد بداند.

یادداشت

افغانستان و امکان همکاری مشترک ایران و عربستان سعودی
محمدرضا بهرامی با توجه بــه مجموعه تحولات موجود و از جمله گشــایش های ایجاد 
شده در آغاز مناسبات دو کشــور جمهوری اسلامی ایران و پادشــاهی عربستان سعودی و 
برجسته شــدن اصل کلی ضرورت همکاری با هدف کمک به ثبات هر چه بیشتر در منطقه، 
به نظر می رســد دو رویکرد تعامل و رقابت در محدوده ای تعریف شده و قابل کنترل با هدف 
حفظ و احترام به منافع مشروع می تواند مبنای رفتار سیاسی طرف های مختلف واقع گردد. 

دیدگاه

نهمین پیش نشســت تخصصی دومین همایش ملی 
»انقلاب اسلامی و افق تمدنی آینده« با محوریت ارزیابی 
وضعیت تحقق تکالیــف قانون جهش تولید مســکن 
برگزار شــد. نهمین پیش نشســت تخصصی دومین 
همایش ملی »انقلاب اســلامی و افق تمدنی آینده« با 
محوریت ارزیابی وضعیــت تحقق تکالیف قانون جهش 
تولید مسکن برگزار شــد. در این نشست که به میزبانی 
اندیشکده شــهر اســلامی- ایرانی پژوهشکده شهید 
صدر و با حضور عبدالجلال ایری سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی، ابوالفضل نوروزی 
مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی، 
بهزاد عمــران زاده عضــو هیئت علمی دانشــگاه امام 
حسین علیه السلام و مسئول اندیشکده شهر اسلامی، 
علی فرنام سرپرســت گروه عمران و شهرســازی مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی و رامین خورسند 

کارشناس ارشد اندیشــکده شهر اسلامی- 
ایرانی برگزار شد، ابعاد و موضوعات پیرامون 
»قانون جهش تولید مسکن« و »نهضت ملی 
مسکن« مورد بررسی، ارزیابی و مباحثه قرار 
گرفت.بهزاد عمــران زاده عضو هیئت علمی 
دانشــگاه امام حسین علیه الســلام و رئیس 
اندیشکده شهر اســلامی- ایرانی پژوهشکده 

شهید صدر )ره( به تبیین و آسیب شناسی قانون جهش 
تولید مســکن پرداخت. عمران زاده با اشــاره به این که 
شرایط در نظر گرفته شده در اجرای قانون جهش تولید 
مســکن به گونه ای اســت که نیازمندان واقعی مسکن 
امکان بهره مندی از مزایا و تســهیلات را نداشــته و از 
طرح نهضت ملی مسکن حذف می شــوند، عنوان کرد: 
شرایط مالی و احراز مشمولیت در این طرح، به گونه ای 
اســت که متقاضیان اصلی و گروه های کم درآمد که در 

دهک های درآمدی یک تا ســه قــرار دارند 
به انحاء مختلف نمی تواننــد از مزایای طرح 
اســتفاده کنند. متقاضیان با توجه به شرایط 
طرح، ناچارا یا از همان ابتدا انصراف می دهند 
یا در ادامه وقتی که برای ثبت نام و تشــکیل 
پرونده اقــدام می کنند، با الزامات دشــواری 
چون آورده ۴۰ میلیون تومانی در ابتدای کار 
و همچنیــن پرداخت های چند ده میلیــون تومانی در 
مرحله بعدی و بازپرداخت ســنگین این تسهیلات روبه 
رو می شوند از ادامه کار منصرف شده و بنابراین به خودی 
خود از طرح حذف می شــوند.وی افزود: بــا مراجعه به 
دفاتر محل ثبت نام طرح نهضت ملی مســکن، بیش از 
متقاضیان با دلالان مواجه می شــویم و شاهد هستیم 
که واجدان شــرایط طرح، ترجیح می دهند یا مجبور 
می شوند امتیاز خود را بفروشند. براساس گزارش های 

میدانــی امتیاز هر فــرد را بین ۱۵۰ تــا ۲۰۰ میلیون 
تومان خریداری می کنند. این مســئله نشان می دهد 
طرح در هدفگــذاری برای حمایت از افــراد نیازمند و 
متقاضی مسکن متأســفانه موفق نبوده است و در واقع 
یکی از خلأهای قانون جهش تولید مســکن که همانا 
هدفگذاری اش است در اینجا مشــخص می شود و به 
نظر می رسد که باید یک بازنگری اساسی در این حوزه 
صورت بگیرد.عضو هیئت علمی دانشــگاه جامع امام 
حســین )ع( با بیان این که یکی از کارهای زیربنایی و 
جدی که در قانون جهش تولید مســکن تکلیف شده 
و باید صورت بگیرد بازنگری طرح جامع مسکن است، 
ادامه داد: باید به طور اساسی بررسی شود دغدغه های 
ما در حوزه مســکن چیســت، وضعیت مســکن در 
استان ها به چه نحوی است و ســایر موضوعاتی از این 

دست مورد ارزیابی و مداقه قرار بگیرد.

مسکن

ورت تشکیل قرارگاه ملی مسکن ضر

ولادت امام موسی کاظم)ع( مبارک باد



سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

حوزه مسکن از وزارت راه و شهرسازی جدا شود

در نشست خبری مشترک وزرای خارجه ایران و الجزایر مطرح شد

وابط تهران و الجزیره در مسیر درستی قرار دارد ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 افغانستان و امکان همکاری مشترک ایران
 و عربستان سعودی

محمدرضا بهرامی بــا توجه به مجموعه تحولات موجــود و از جمله 
گشایش های ایجاد شده در آغاز مناسبات دو کشور جمهوری اسلامی 
ایران و پادشاهی عربستان سعودی و برجسته شدن اصل کلی ضرورت 
همکاری با هدف کمک به ثبات هر چه بیشتر در منطقه، به نظر می رسد 
دو رویکرد تعامل و رقابت در محدوده ای تعریف شــده و قابل کنترل با 
هدف حفظ و احترام به منافع مشــروع می تواند مبنای رفتار سیاسی 

طرف های مختلف واقع گردد. 
در این مسیر تشریک مســاعی در حوزه منطقه ای لزوما نیازمند سطح 

خاصی از مناسبات دو جانبه نمی باشد.
در این چارچوب تلاش می شــود موضوع بررســی امکان همکاری دو 
کشور ایران و عربستان ســعودی در خصوص افغانستان مورد ارزیابی 
قرار گیرد. با عنایت به تسلط طالبان بر افغانستان امروز، در ابتدا سابقه 
تاریخی رابطه عربستان سعودی با طالبان، نگاه امروز عربستان سعودی 
نسبت به طالبان و در ادامه بخشــی از زمینه های همکاری احتمالی دو 

کشور مورد اشاره قرار خواهد گرفت.

 الف: رابطه عربستان سعودی و طالبان
این رابطه به دو دوره قابل تقسیم است:

۱. دوره اول در دهه ۹۰ قرن گذشــته عربســتان ســعودی یکی از 
ســهامداران ایجاد طالبان بود، در یک رقابــت ژئوپلیتیک با ایران 
قرار داشــت) و البته کمــاکان این رقابــت پابرجاســت(، علیرغم 
تخلف طالبان از مسیر توافق شــده که با هدایت یکی از همسایگان 
افغانســتان صورت پذیرفت تنها سطح روابط از ســفارت به کاردار 
تقلیل یافت. با اســتمرار عدم تعهد طالبان به پذیرش همه خواسته 
های عربستان سعودی سطح اثرگذاری این کشور بر طالبان کاهش 
یافت. با عدم همکاری طالبان در تحویل اسامه بن لادن عملا روابط 

متوقف شد.
۲. دوره دوم بعد از حادثه ۱۱ ســپتامبر آغاز شد و شامل چندین مرحله 
است. در مرحله اول عربستان سعودی تمایل به فعالیت در افغانستان و 
برقراری مناسبات جدی با دولت وقت افغانستان نشان نداد، تا چندین 
سال حتی از اعزام ســفیر خودداری می کرد، با افزایش تحرک طالبان 
بعــد از ۲۰۰۶ و به ویژه در دهــه دوم قرن حاضر علیرغم اعزام ســفیر 
به کابل باز هم نشــانه جــدی از تمایل جدی این کشــور برای تعمیق 

مناسبات بادولت وقت مشاهده نمی شد.
 در مرحله دوم و با تغییر بافت ســنتی قدرت که مشخصا از سال ۲۰۱۷ 
اغاز گردید مهم ترین تحرک عربستان سعودی تنظیم نشست بیش از 
۱۰۰عالم از ۳۷ کشور اسلامی در جده و حرام اعلام کردن ادامه جنگ 
بین طالبان و دولت وقت کابل بود. این نشســت با عدم اقبال از ســوی 
طالبان مواجه گردید. مرحله ســوم با آغاز مذاکــرات آمریکا و طالبان 
در ۲۰۱۸ در دوحــه و افزایش نقش علنی قطر در موضوع افغانســتان 
شروع شد. عدم پذیرش تقاضای عربستان سعودی برای انتقال بخشی 
از مذاکرات به این کشــور و گرفتار بودن در موضــوع یمن عملا پرونده 

افغانستان را از دستور کار جدی آن خارج کرد. 
مرحله چهارم با تســلط طالبان بر افغانســتان آغاز شــد و عربســتان 
ســعودی علیرغم تمایل اولیه برای ارزیابی کار با طالبان، سال گذشته 
کادر خود را به دلایل سیاسی و امنیتی از کابل فراخواند و عملا سفارت 

این کشور غیر فعال می باشد.

 ب: نگاه عربستان سعودی به طالبان
نکات زیر مبتنی بر ارزیابی های نظری برخواســته از مطالعه رفتارهای 

علنی عربستان سعودی نسبت به طالبان می باشد:
۱. نگاه عربستان سعودی به افغانستان کماکان امنیت محور و ناشی از 

نگرانی های امنیتی است.
۲. با توجه به اصلاحاتی که از ســال ۲۰۱۷ در عربســتان سعودی آغاز 
گردید دو مســاله درنگاه این کشور نســبت به طالبان قابل شناسایی 
اســت: اول احتمالا نوع حاکمیت فعلی طالبان را نمی پسندد و عمدتا 
شکل گیری حکومتی که عاری از دیدگاههای تند مذهبی بوده و محلی 
برای تجمع گروههای تنــدروی افراطی غیر بومی نباشــد را مطلوب 
می داند. دوم علیرغم همکاری افــرادی از درون طالبان در حادثه ۳۱ 
جولای ۲۰۲۲در کابل، نســبت به ادامه حضور و تعامل بخش هایی از 
طالبان با القاعــده نگران بوده و این را یک مشــکل می دانــد ) در این 
رابطه احتمالا گزارش اخیر گروه نظارت ســازمان ملل متحد بر تحریم 
های طالبان بیش از دیگر مواضع اعلام شده از قابلیت استناد برخوردار 

باشد(.
۳. عربستان سعودی از عدم توجه طالبان به توصیه ها و از جمله تصمیم 
سازمان کنفرانس اســلامی برای امکان ادامه تحصیل دختران ناراضی 

و دلخور است.
۴. از نظر عربســتان ســعودی رفتار فعلی طالبان فاقــد عنصر تعامل 

سازنده و تعادل پایدار و قابل محاسبه است.
۵. عربستان سعودی داعش خراسان را به دلیل ایدئولوژیک محور بودن 
و نگرش فراملی در شــکل دهی به حاکمیت مطلوب، یک خطر منطقه 

ای دیده و از مبارزه طالبان با آنها خرسند است.
۶. به نظر می رسد اررزیابی عربستان سعودی مبتنی بر این نکته شکل 
گرفته که طالبان یک مجموعه متمرکز نبوده و ســرویس های امنیتی 

مختلف با بخش های متفاوت آن تعاملاتی مستقل برقرار کرده اند.
۷. عربســتان ســعودی نفوذ و اثرگذاری قطر بر طالبان را بیش از دیگر 
کشورهای عرب حوزه خلیج فارس دانسته و با توجه به دینامیک بودن 
فضای داخل افغانســتان علاقــه ای برای آغاز رقابت جــدی با قطر در 

افغانستان حداقل در شرایط فعلی نمی بیند.
۸. به نظر نمی رسد در مقطع فعلی افغانستان در اولویت های عربستان 
ســعودی جایگاه قابل توجهی داشــته باشــد. از این رو عمدتا فعالیت 
های خود در افغانســتان را بر محور اقدامات و کمک های بشردوستانه 

متمرکز ساخته است.

 ج: پیشنهاد
به نظر می رســد سیاســت های افغانی تهران و ریاض برخوردار از 
وجوه مشترک نظیر شــکل قدرت، ثبات سیاســی و ... و همچنین 
تفاوت هایــی نظیر تفاوت در ســطح و عمق تعامل، تفاوت ســطح 
اهمیت برای دو طرف، تفاوت در میزان و نوع آسیب پذیری دو طرف 

و ... می باشند.
 فارغ از اینکه ساختار فعلی در افغانستان با همین ترکیب فعلی قابلیت 
تداوم حفظ قــدرت را دارا بوده و یا مجموعه تحــولات داخلی و بیرونی 
نوعی پالایش و شــکل بندی جدیدی به قدرت را در این کشور اجتناب 
ناپذیر خواهد ساخت، سه موضوع زیر می تواند دستور کار مشترک دو 

طرف در خصوص افغانستان محسوب شوند:
اول: برقراری ثبات سیاسی در افغانستان مستقل، برخوردار از تمامیت 
ارضی و وحــدت ملی که طیف گســترده ای از موضوعات سیاســی و 

اقتصادی را شامل می گردد.
دوم: همکاری امنیتی با هــدف تقویت امنیت منطقــه ای و کمک به 
مقابله و یا مهــار گروههای افراطی غیر افغان کــه در حوزه جغرافیایی 

افغانستان حضور دارند.
سوم: شکل دهی همکاری های چند جانبه مشترک در قبال موضوعات 
مبتلا به افغانســتان. در این خصوص الویت دهی به همکاری سه جانبه 
تهران، ریاض، دهلی از جهــات مختلف حرکتی رو به جلو محســوب 
می گردد که می تواند به فهم و نقشــه راه مشــترکی نــه تنها در مورد 

افغانستان، بلکه به بخش هایی از حوزه آسیای مرکزی توسعه یابد.

دیدگاه

 رئیس جمهور به بانک مرکزی دســتور داد ظرف یک 
هفته آینده مشکل آن دسته از متقاضیانی که موفق به 
دریافت تسهیلات ساخت مسکن نشده اند را بررسی و 

در جهت رفع آن اقدام کند.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در جلسه شورای عالی 
مســکن،  ضمن ابراز خرســندی از اقدام بنیاد مسکن 
برای احداث ۲۵۰ هزار مسکن روستایی، بر تسریع در 
روند تکمیل و واگذاری پروژه های نهضت ملی مسکن 

تأکید کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه پرداخت به موقع تسهیلات، 
از جمله عوامل مهم و تســریع کننده ســاخت مسکن 
است، روند پرداخت این تســهیلات با نقطه مطلوب را 
فاصله دار دانست وبر اهتمام بیشــتر بانک ها و نظارت 

پیگیری بانک مرکزی در ایــن زمینه تأکید 
کرد.

آیت الله رئیســی همچنین به بانک مرکزی 
دســتور داد ظرف یک هفته آینده مشــکل 
آن دســته از متقاضیانی که موفق به دریافت 
تسهیلات ساخت مسکن نشده اند را بررسی 

و در جهت رفع آن اقدام کند.
رئیس جمهــور کاهش نرخ ســود بانکی تســهیلات 
مســکن از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد را اقدامی مثبت اما 
ناکافی دانســت و گفت: نظام بانکی باید با متقاضیان 
برای بازپرداخت این تســهیلات همکاری بیشــتری 

داشته باشند.
وی همچنین با اشــاره بــه برخــی ناهماهنگی ها در 

دستگاه های دولتی در اجرای »طرح هادی« 
وزارت کشــور و وزارت اقتصاد را مکلف کرد 
با همکاری بنیاد مســکن مشکل را بررسی و 

نسبت به رفع آن اقدام کنند.
آیت الله رئیســی ضمن تاکید به استانداران 
برای پیگیری تحقق تصمیمات شورای عالی 
مسکن، روند واگذاری زمین به متقاضیان در 
قالب طرح جوانی جمعیت را قابل قبول دانســت و ابراز 
امیدواری کرد با واگذاری ۷۰ هزار قطعه زمین دیگر تا 

آخر امسال تعهدات دولت در این طرح تحقق یابد.
نظــارت موثر اتحادیه مشــاورین املاک بــر عملکرد 
منضبط بنگاه های معاملاتی، ایجاد ســاز و کاری مؤثر 
و کارآمد بــرای تعیین تکلیف زمین های بلااســتفاده 

جهــت بکارگیری در طــرح جهش تولید و مســکن، 
بررسی نیاز کشور به سیمان و فولاد برای تولید مسکن 
و برنامه ریــزی برای تأمین آن از ســوی وزارت صمت 
تا ۱۰ روز آینده و همکاری بییشــتر مسئولان استانی 
برای افزایش ســرعت ساخت مســکن در بافت های 
فرســوده از دیگر توصیه های رئیس جمهور در جلسه 

امروز شورای عالی مسکن بود.
رئیس جمهور در ابتدای این نشست با تقدیر از حضور 
معنادار و حماسه ســاز مردم ولایی، با بصیرت و متدین 
در جشن پرشــکوه عید غدیر این حضور را جلوه ای از 
انسجام، نشــاط ملی و ولایتمداری ملت ایران دانست 
و از همه دست اندرکاران برپایی این جشن باشکوه نیز 

تشکر کرد.

رســانه نزدیک به شــورای عالی امنیت ملی به بیانیه 
مشــترک تروئیکای اروپایــی پس از پایان نشســت 
شورای امنیت برای بررســی قطعنامه ۲۲۳۱ واکنش 

نشان داد.
نور نیوز در توییتی نوشــت: بهانه جویی  ســه کشــور 

اروپایی برای عدم اجرای یکی دیگر از بندهای غروب، 
مربوط به لغو تحریم های موشــکی و پهپادی، اقدامی 
فرابرجامی اســت که حداقل تاثیر آن می تواند تداوم 
اقدامات جبرانی جمهوری اســلامی ایــران در بخش 

فعالیت های صلح آمیز هسته ای باشد.

تروئیکای اروپایی پس از پایان نشست دوره ای شورای 
امنیت ســازمان ملــل در بیانیه ای مشــترک مدعی 
شــدند که ایران هیچ توجیه غیرنظامی معتبری برای 

غنی سازی های سطح بالای خود ندارد.
فرانســه، انگلیس و آلمان روز پنج شنبه پس از نشست 

شورای امنیت ســازمان ملل برای بررســی قطعنامه 
۲۲۳۱ در بیانیه ای مشترک ادعا کردند که ایران برای 
چهار سال تعهدات هســته ای خود ذیل برنامه جامع 
اقدام مشــترک را نقض کرده و برنامه هســته ای این 

کشور به سطح خطرناکی رسیده است.

رئیس جمهوری

امنیت

محمدحسین مقدم  سخنگوی کمیسیون 
عمران گفت: به نظر بنده اگر لایحه تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی تدویــن و تصویب 
شــود می تواند به ســامان دهــی و نظارت 
بهتر بر فرآیند ســاخت مسکن و تأمین نیاز 

جامعه منجر شود.
 نهمین پیش نشســت تخصصــی دومین 
همایش ملی »انقلاب اسلامی و افق تمدنی 
آینده« با محوریــت ارزیابی وضعیت تحقق 
تکالیف قانون جهش تولید مســکن برگزار 
شد. در این نشست که به میزبانی اندیشکده 
شهر اســلامی- ایرانی پژوهشــکده شهید 
صدر و با حضور عبدالجلال ایری سخنگوی 
کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، 
ابوالفضل نــوروزی مدیــرکل دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی، بهزاد عمران 
زاده عضو هیئت علمی دانشگاه امام حسین 
علیه الســلام و مســئول اندیشــکده شهر 
اسلامی، علی فرنام سرپرست گروه عمران 
و شهرســازی مرکــز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی و رامین خورسند کارشناس 
ارشد اندیشکده شهر اسلامی- ایرانی برگزار 
شــد، ابعاد و موضوعات پیرامــون »قانون 
جهــش تولید مســکن« و »نهضــت ملی 
مسکن« مورد بررســی، ارزیابی و مباحثه 

قرار گرفت.
عبدالجلال ایری ســخنگوی کمیســیون 

عمران مجلــس شــورای اســلامی نیز با 
بیان این کــه پس از پایــان جنگ تحمیلی 
دولت های مختلف با دیدگاه های توسعه ای 
متفاوت هرکدام سیاست های مشخصی را 
در تخصیص و استفاده از اراضی، تأمین مالی 
و ارائه تســهیلات در حوزه مسکن داشتند 
و سیاســت هایی را در ایــن حــوزه دنبال 
می کردند، به خلأ وجود سیاســت مشخص 
در دولت های دهم و یازدهم اشــاره کرد و 
گفت: دولت پنجم و ششــم با تأمین اراضی 
سیاست تأمین مســکن مردم را دنبال کرد، 
دولت های هفتم و هشــتم بسترهای مالی 
و ریالی را فراهم کــرد، همچنین دولت نهم 
و دهم سیاست مســکن مهر را اجرایی کرد 
که ســوای نواقص آن، آثار مثبتی داشــت 
و در نوع خود گامی رو به جلو در سیاســت 
حاکمیت مبتنی بر تأمین مســکن جامعه 
بود.وی بــا بیــان این که دولــت یازدهم و 
دوازدهم متأســفانه هیچ سیاســتی را در 
حوزه مســکن اتخاذ نکرد، ادامه داد: صرفاً 
در ســال آخر دولت دوازدهم، برنامه اقدام 
ملی مســکن طرح ریزی شــد که به ادعای 
خودشــان ۵۰۰ هزار واحد مســکن را آغاز 
کرده بودند که عملًا راه به جایی نبرد و آمار 

مشخصی از عملکرد آن در دست نیست.
ایری با بیان این که به نظر می رســد دولت 
ســیزدهم نیز برای حوزه مسکن سیاست 

مدون و شــفافی ندارد، ادامــه داد: نگران 
هستم با این شــیوه راهبری، شکل تعاملی 
که بــا بازیگران، مشــارکت کننــدگان و 
مداخله کنندگان عرصه مسکن وجود دارد، 
این روند نیز نتیجه بخش نباشــد و پس از 
این دوره دولت نیز نتوانیم به عدد مشخصی 
در حوزه تولید مسکن برسیم. متأسفانه هر 
کدام از سیاســتگذاران و مؤثرین در بخش 
مسکن به سمت و ســویی حرکت می کنند 
و منتظــر هســتند تــا رئیــس جمهوری 
شــخصاً ورود کند.وی با تاکید بر ضرورت 
ســاماندهی صندوق ملی مسکن، افزود: در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ که توسط دولت 
تدوین یافته بود برای صندوق ملی مسکن 
هیــچ اعتباری در نظــر گرفته نشــده بود 
همچنین در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ نیز 

رقم ناچیزی منظور شــده بود که تخصیص 
تمام اعتبار گنجانده شــده در قانون بودجه 
سال جاری هم در هاله ای از ابهام قرار دارد. 
انتظار می رفت دولت با یک سیاست شسته 
رفته واضح و مشخص به مساله مسکن ورود 
کند اما متأســفانه آن چه را که می بنیم این 
است که دولت برنامه و سیاست مشخصی را 

برای امر تأمین مسکن اتخاذ نکرده است.
ایری با بیــان این کــه بیــش از ۴۰ نهاد، 
سازمان و شــرکت زیر مجموعه وزارت راه و 
شهرسازی قرار دارند، عنوان کرد: پیشنهاد 
مجلس این بود که یک ســاختار منسجم به 
طور اختصاصی به حوزه مســکن اختصاص 
پیدا کند. بــه نظر بنده اگــر لایحه تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی تدویــن و تصویب 
شــود می تواند به ســامان دهــی و نظارت 
بهتر بر فرآیند ســاخت مسکن و تأمین نیاز 

جامعه منجر شود.
وی، یکی از گره های اصلــی در روند اجرای 
نهضــت ملــی مســکن را کنتــرل قیمت 
تمام شــده ساخت مســکن به ازای هر متر 
مربع دانســت و گفت: یکی از منشــاهای 
نابسامانی حوزه زمین است که دولت ورود 
خوبی داشته اســت؛ موضوع دیگر مصالح 
ســاختمانی اســت که اقدامات اثر بخش 
نبوده اســت و موضوع دیگر بانک ها هستند 
که همــکاری خوبــی را در حوزه ســاخت 

مســکن ندارند. دلیل این امر این است که 
سودهای بالای ســوداگری باعث می شود 
بانک ها در حوزه ســاخت مســکن دخالت 
داشته باشند و نگذارند این بازار به وضعیت 

مطلوب برسد.
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی، با بیان این که بانک ها مشکلات 
اصلی تأمین مالی مســکن را رقم می زنند و 
تا زمانی که برای بانک ها پاسخی به تناسب 
نیاز خودشــان پیدا نکنیم، همچنان شاهد 
این مشــکلات در عرصه مســکن خواهیم 
بود، تاکید کرد: باید بر مبنای سیاستگذاری 
که در امور شهرســازی در دست وزارتخانه 
اســت، به این امر کمک کنیم و الزاماتی که 
برای بانک ها تعیین کردیم را اجرایی کنیم. 
باید قــوه قضائیه به کــم کاری و عدم اقدام 
بانک هــا ورود پیدا کند.وی بــا بیان این که 
آمارها و نتایج نشان می دهد وضعیت تولید 
مســکن در این دولت نیز رونــد مطلوب و 
امیدوارکننــده ای ندارد افزود: گزارشــات 
ارائه شده، ما را به این موضوع امیدوار نکرده 
است که در ساخت ۴ میلیون مسکن توفیق 
داشته باشــیم. یکی از راهکارها در مجلس 
تفکیک وزارت راه و شهرســازی اســت که 
امیدواریم با یک عقل جمعــی که بر حوزه 
مسکن متمرکز باشد، بتوانیم در مسیر حل 

نیاز مسکن توفیق داشته باشیم. 

در جلسه شورای عالی مسکن صورت گرفت؛مهلت یک هفته ای رئیس جمهور به بانک ها برای رفع موانع دریافت وام مسکن

وپایی درباره ایران وئیکای ار واکنش رسانه نزدیک به شورای عالی امنیت ملی به بیانیه تر

خریدار   وزیر امــور خارجه پس از دیدار با 
»احمد عطاف« وزیر خارجه الجزایر گفت: 
روابط دو کشور در مســیر درستی قرار دارد 
و برای لغو روادید سیاســی در گام اول و بعد 
از آن برای لغــو روادید عادی توافقی حاصل 

شده است.
 حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان پس از دیدار با »احمد عطاف« 
همتای الجزایری خود، در نشست مشترک 
خبری با بیــان اینکه روابط دو کشــور در 
مســیر درســتی قرار دارد اظهارداشت: ما 
در ســطح سیاســی همواره گفت و گوها و 
رایزنی های نیرومندی را در ســطح مقامات 
عالی و روسای جمهور، نخست وزیر، معاون 
اول رئیس جمهــور و همچنین وزاری امور 
خارجه داشتیم و این مسیر را ادامه خواهیم 

داد.
وی گفت: بــه صورت اصولی در مســیر لغو 
روادید سیاســی در گام اول و بعد از آن برای 
لغو روادید عادی توافقی میان هم داشــته 

باشیم.
وزیر امور خارجــه تصریح کرد: در خصوص 
برگزاری کمیته پیگیری کمیســیون عالی 
مشــترک بین دو طرف اتفاق نظــر داریم. 
کمیســیون عالی ایران و الجزایر در سطح 
معــاون اول رئیس جمهور و نخســت وزیر 
الجزایر برگــزار می شــود و وزارتخانه های 
ذی ربط نیز کمیته پیگیری این کمیسیون 
عالی را برعهده دارند کــه در آینده نزدیک 
نشست های این کمیته در پایتخت های دو 

کشور برگزار خواهد شد.
امیرعبداللهیــان افزود: دو کشــور توافق 
کردیــم در حوزه هــای علمــی، فناوری، 
شــرکت های دانش بنیان، کشاورزی، دارو 
و تجهیزات پزشــکی، صنعــت و همچنین 
معدن به همــکاری های دو طرف شــتاب 

بیشتری داده شود.

رئیس دســتگاه دیپلماســی ایــران ادامه 
داد: امــروز در خصوص مســائل منطقه ای 
گفتگو داشتیم، الجزایر اجازه نداد عضویت 
ناظر رژیم صهیونیســتی در اتحادیه آفریقا 
انجام بشود، این کشــور از فلسطین همواره 
حمایت کرده و در خصوص بازگشت سوریه 
به اتحادیه عــرب نیز نقش مهمی داشــته 

است.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به توافق 
ایران و ســودان برای از ســرگیری روابط 
سیاســی در حاشیه نشســت عدم تعهد در 
باکو افزود: در گفتگوهــای امروز در جریان 
درگیری های ســودان قــرار گرفتیم و در 
خصوص تمرکز بــر بحران داخلــی در آن 
کشور و بازگشت طرفین به گفت وگو و آتش 

بس تبادل نظر کردیم.  
امیرعبداللهیان گفــت: در آینده پیش روی 

نشست ســران مجمع صادر کننده گاز در 
الجزایر برگزار می شــود و ما بنــا داریم که 
آقای رئیســی رئیس جمهور ایــران در این 
نشســت حضور داشته باشــند که فرصتی 
مناسب برای رایزنی های دیپلماتیک میان 
ایران با الجزایر و سایر اعضای شرکت کننده 

در این مراسم خواهد بود.
وزیر امــور خارجــه کشــورمان در پایان 
خاطرنشــان کرد: ما همچنان در جهت بی 
اثر کــردن تحریم ها از مســیر گفت وگو و 

دیپلماسی تلاش می کنیم.

طرفیت بالای دو کشور برای توسعه 
روابط اقتصادی

وزیر خارجــه الجزایر هم در این نشســت 
گفــت: از بــرادرم اقــای امیرعبداللهیان 
کمال قدردانی را به خاطر اســتقبال گرمی 

که داشــتند دارم، امروز خوشــحالم که در 
تهران حضور دارم که به دستور اقای رییس 

جمهور عبدالمجید تبون انجام میشود.  
وی گفت: بر اســاس روابــط خوبی که بین 
ایشان و آقای رییسی وجود دارد و همچنین 
اراده برای توســعه روابط، دیــدار کاری که 
امروز صبح داشتیم فرصت ارزشمندی برای 
بررســی روابط دوجانبه و افــق های پیش 

روی آن بود.
عطاف افزود: ما از ایــن فرصت برای رایزنی 
در خصوص تحولات سریع فضای منطقه ای 
و همین طــور عرصه بین المللی اســتفاده 
کردیم و من حقیقتا خوشــحال هستم که 

نتایج گفت وگوهای امروز مثبت بود.
وزیر امور خارجه کشــورمان تصریح کرد: 
این نتایج می تواند نشاط بیشتری به روابط 
دوجانبه تزریق کند. روابط دو کشور ممتاز و 

دارای ظرفیت توسعه بیشتر در حوزه های 
اقتصادی است.

وی ادامه داد: ما توافــق کردیم زمینه لازم 
را برای برگزاری کمیسیون مشترک ایجاد 
کنیم. این ســازوکارها نقــش مهمی دارد. 
این حوزه ها مولفه هــای همگرایی میان دو 
کشور را داراست و می تواند فرصت مناسبی 

برای همکاری دو کشور باشد.
وزیر خارجــه الجزایر گفــت: در خصوص 
موضوعات منطقــه ای در خصوص جنگ 
اوکراین و فلســطین و مشکلات برادرانمان 

در یمن و لیبی هم صحبت کردیم.
عطاف گفــت: مــا از روابط مثبــت میان 
کشــورهای عربی با ایران و توافق تاریخی 
میان ایــران و عربســتان بــا میانجگیری 
چین خوشــحال هســتیم و امیدواریم این 
موضوع بــه تقویت هم گرایی بــرای مقابله 
بــا چالش هــای پیــش روی کشــورهای 

منطقه ای کمک کند.
وی ادامه داد: در گفتگوی امروز بر عضویت 
دو کشور در بریکس اشاره کردیم و از تلاش 
های ایران برای عضویت الجزایر در شورای 

امنیت تقدیر کردیم.
وزیر امور خارجه الجزایر بیان داشت: امروز 
به شکل ویژه به نتایج نشست وزاری خارجه 
کشــورهای جنبش عدم تعهد اشــاره شد 
و از آن ابــراز رضایت کردیم، جنبشــی که 
می تواند نقش آفرینی بیشــتری در عرصه 

بین المللی داشته باشد.
عطاف تصریح کرد: روابط ایــران و الجزایر 
روابطی گســترده در حوزه هــای مختلف 
ملی و بین المللی اســت و پرداختن به همه 
جزئیات ایــن روابط را فراتــر از فرصت این 

نشست میدانم.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: روابط ایران 
و الجزایر تاریخــی و ممتاز اســت و آینده 

روشنی هم پیش روی داریم.
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صدور بیش از نیم میلیون مجوز از درگاه ملی 
مجوزهای کشور

از ابتدای سال ۱۴۰۱ تاکنون بیش از نیم میلیون عنوان مجوز از طریق 
درگاه ملی مجوزها به صورت الکترونیک صادر شده است.

 بر اســاس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا 
۱۴۰۲/۴/۱۷ تعداد ۵۰۲ هزار عنوان مجوز از طریق درگاه ملی مجوزها 
به صورت الکترونیک صادر شده اســت.بیش از یک میلیون درخواست 
مجوز نیــز در این بازه زمانی در درگاه ملی مجوزها ثبت شــده اســت. 

همچنین تعداد ۱۷۳ هزار درخواست مجوز در دست بررسی است.

درگاه ملی مجوزهای کســب و کار، بســتری اینترنتی تحت مدیریت 
دبیرخانه »هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کســب و کار« اســت؛ 
شفاف ســازی شــرایط، مدارک، زمان و هزینه لازم برای صدور مجوز 
همه کســب و کارها، معرفی مرجع اصلی صادرکننده مجوز هر کسب و 
کار، سهل کردن شرایط، مدارک و زمان و هزینه لازم برای صدور مجوز 
همه کســب و کارها، ثبت نام از متقاضیان دریافت مجوز، راهنمایی و 
هدایت وی به درگاه تخصصی صادرکننده مجوز، پشتیبانی و پیگیری 
دریافت مجوز موردنظر متقاضی در زمان اعلام شــده و پیگیری قضائی 
در صورت عدم صدور مجوز بدون دلیل موجه از کارکردهای این درگاه 

است.
این درگاه بر اســاس ماده ۷ قانون اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون 
اساسی مصوب ۱۳۸۷ و اصلاحات بعدی آن طراحی و راه اندازی شده و 

مرجع رسمی مجوزهای کسب و کار کشور محسوب می شود.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق:
وج از سلطه دلار در مبادلات   تبادل دینار، خر

با عراق را به  دنبال دارد
 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق گفت که بــا تبادل دینار 
به جای دلار در مبادلات با عــراق،  یکی از اهداف دولت ســیزدهم که 

خروج از سلطه دلار در واردات و صادرات است،  به ثمر خواهد نشست.
»یحیی آل اسحاق« با تاکید بر اینکه معامله با پول های ملی کشورهای 
مختلف از اهداف دولت ســیزدهم است،  تصریح  کرد: بیشتر کشورهای 
جهان به دنبال شکســتن هژمونی آمریکا در مبادلات خود هســتند و 
اســتفاده از پول های ملی کشورها می تواند به تســریع این روند کمک 

کند.

وی با اشاره به سابقه تاریخی روابط ایران و عراق،  اظهار داشت: سالیانه 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار کالا و خدمات بین دو کشور مبادله می شود که 
در صورت اعمال سیستم تجارت با پول های ملی دو کشور، می تواند به 

عمق این روابط کمک کند و تجارت خوبی را رقم بزند.
آل اسحاق با اشــاره به مشــکلات موجود در تجارت با پول های ملی دو 
کشــور،  تصریح  کرد: توازن در تجارت در این سیســتم جدید بســیار 
اهمیت دارد؛ اگر عراق واردات بیشــتری از ایران داشــته باشد و همه 
بدهی خود را به صورت دینار پرداخت کند مشکلاتی در زمینه مبادلات 
دیگر ایران به وجود خواهد آمد، زیرا بایــد بتوانیم با دینارهای دریافتی 
نیازهای خود را با برطرف کنیم.وی با اشاره به تبادلات با چین از طریق 
یوان به عنوان پول ملی این کشور،  خاطرنشــان کرد: ورود سه میلیون 
گردشــگر مذهبی به عراق و تعداد بالای گردشگر سلامت از این کشور 
به ایران می تواند در راســتای تبادلات دینار به جای دلار کمک کننده 
بشــد.رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق با بیــان اینکه باید 
بتوانیم با به حداکثر رســاندن تبادلات با پول های ملی دو کشور سلطه 
دلار را کاهش دهیم، گفت: پیشنهاد مطرح شــده از سوی این کشور،  
سیستمی است که ایران نیز آن را دنبال می کرد و می تواند به دو کشور 

کمک کند تا فشار آمریکا از کشورها برداشته شود.
وی با اشاره به اختلاف ۱۰ درصدی نرخ دینار در بازار آزاد با دینار بانکی،  
تصریح  کرد: این موضوع موجب می شــود که رقبای ایران در بازار عراق 

موفق تر باشند و باید برای رفع این مشکل نیز اقدامات لازم انجام شود.
آل اسحاق خاطرنشــان کرد: تعامل ایران و عراق در این زمینه می تواند 
اقدام مهمی باشد که با پیگیری مناسب می توانیم بیشترین بهره مندی را 

داشته باشیم.

مطالبه گری، کار مهم فعالان باشگاه تعاون است
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطالبه گری را کار 

مهم و اصلی فعالان باشگاه تعاون عنوان کرد.
مهدی مسکنی، معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
نشست فعالان باشگاه تعاون سراسر کشور اظهار کرد: باشگاه تعاون در 
پاسخ به یک آسیب شناسی ایجاد شــد و با پژوهش های انجام گرفته در 
ستاد و بازخوردها و موانع موجود در اســتان ها، باشگاه تعاون به عنوان 

رهیافتی برای توسعه بخش تعاون از طریق هم افزایی شناخته شد.
وی افزود: باشگاه تعاون به هیچ عنوان دولتی نیست و ابزاری مردمی در 

کنار سایر نهادهای مردمی بخش تعاون محسوب می شود.
مسکنی، باشگاه تعاون را زمینه ســاز تقویت مشارکت اقتصادی مردم 
دانست و بیان کرد: به عنوان یک واســط و حلقه میانی، مطالبات بخش 

تعاون را از ما مطالبه و پیگیری کنید.
سیدامیرحسین جوزی، مدیرکل ترویج و تشکیل تعاونی ها نیز در این 
نشست گفت: شناسایی، جذب، هماهنگی، آموزش و معرفی کنشگران 
و فعالان داوطلب اجتماعی علاقه مند به حوزه تعــاون به منظور ایجاد 
شــبکه همکاری، مطالبه گری، نظارت و تعامل با سازمان ها و نهادهای 
مرتبط با حوزه تعاون و توســعه کمی و کیفی بخش تعاونی از مهم ترین 

اهداف تشکیل باشگاه تعاون است.
وی، طراحی باشــگاه تعاون را داوطلبانه و فعالیتی با حضور و همراهی 
کنشــگران غیردولتی و مردمی عنوان کرد و افزود: چشــم انداز اجرای 
این طرح، تشکیل یک باشگاه تعاون در هر شــهر و روستا در یک دوره 
چهارساله است.جوزی، ماهیت باشــگاه تعاون را نوعی سازمان تعاونی 
اجتماعی غیردولتی دانست و اضافه کرد: این نهاد مردمی نقش مهمی 

در تقویت روحیه مطالبه گری در بخش تعاون دارد.

بازار

خریدار   هیات وزیران بــا تصویب آیین 
نامه اجرایی ند )ع( تبصــره )۶( ماده واحده 
قانــون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور 
ســازوکار اخذ مالیات از خانه های لوکس را 
مشخص کرد که بر اســاس آن نرخ مالیات 
ســالانه دارایی های مشمول نسبت به مازاد 
ارزش روز ۲۰۰ میلیارد ریــال به میزان دو 
در هزار اســت. هیات وزیران چهارم تیرماه 
به پیشــنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی 
)با همکاری وزارت جهاد کشاورزی و وزارت 
راه و شهرسازی( و به استناد بند )ع( تبصره 
)۶( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 
کل کشــور، آیین نامه اجرایی بند یادشده 
را تصویب کرد که با امضــای محمد مخبر 

معاون اول رییس جمهور ابلاغ شده است.
متن کامل آیین نامه اجرایی بند )ع( تبصره 
)۶( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 

کل کشور به شرح زیر است:
ماده ۱ـ در این آیین نامــه، اصطلاحات زیر 

در معانی مشروح مربوط به کار می روند:
۱ـ قانون: قانــون مالیات های مســتقیم - 

مصوب ۱۳۶۶ - و اصلاحات بعدی آن.
۲- سازمان: سازمان امور مالیاتی کشور

۳ـ دارایی هــای مشــمول: زمین های فاقد 
اعیانــی دارای کاربری مســکونی، اداری 
و تجــاری خانه هــای مجلــل )لوکــس( 
)اعم از مســتغلات آپارتمان و ویــلا( و باغ 
ویلاهایی کــه ارزش روز آنها )با احتســاب 
عرصه و اعیان( بیشــتر از دویست میلیارد 

)۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰( ریال است.
۴- اشــخاص مشــمول: کلیه اشــخاص 
حقوقی و حقیقی که در ابتدای سال ۱۴۰۲، 

مالک دارایی های مشمول بوده اند.
۵- باغ ویلاهای مجاز: واحدهای مســکونی 
که خارج از محدوده شــهر و روستا با مجوز 

از شهرداری ها و دهیاری ها احداث شده اند.
ماده ۲- نــرخ مالیات ســالانه دارایی های 
مشــمول موضوع این آیین نامه، نســبت 
بــه مــازاد ارزش روز دویســت میلیــارد 
)۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰( ریال به میزان دو 

در هزار می باشد.
ماده ۳- مالیات موضوع ایــن آیین نامه، بر 
عهده شخصی است که در تاریخ ۱۴۰۲/۱/۱ 
مالک دارایــی/ دارایی های مشــمول بوده 

است.
ماده ۴- موارد زیر مشــمول مالیات موضوع 

این آیین نامه نمی باشند:
۱- اشــخاصی که فقط مالک یک باب واحد 
مسکونی بوده و از تاریخ تملکشان، ۱۰ سال 

یا بیشتر گذشته باشد.

۲- خانه های مجلل )لوکس( و باغ ویلاهای 
مجاز در حال ساخت.

تبصره -۱ خانه های مجلــل )لوکس( و باغ 
ویلاهای مجــاز، تا قبــل از دریافت گواهی 
پایان عملیات ســاختمانی و یا نصب یکی از 
انشــعابات، گاز، برق و آب، در حال ساخت 
محســوب می شــوند. در مواردی که نصب 
یکی از انشعابات جدید ملاک پایان عملیات 
ســاخت قرار می گیرد در صورتی که فاصله 
نصب انشــعاب جدید از تاریخ صدور پروانه 
ســاختمان کمتر از دو سال باشد، ملاک در 
حال ساخت، نبودن گذشت دو سال از زمان 

صدور پروانه ساختمانی است.
تبصره ۲ ـ شهرداری ها، دهیاری ها، وزارت 
جهاد کشاورزی و سایر دستگاه های متولی 
مکلفند ظرف پانزده روز از تاریخ اســتعلام 
توســط ســازمان، وضعیت مجاز یــا غیر 
مجاز بودن باغ ویلاهای واقــع در محدوده 
خود را از طریــق برقراری ارتبــاط و ایجاد 
دسترسی برخط )آنلاین( به صورت تبادل 
الکترونیکــی )وب ســرویس(، در اختیار 

سازمان قرار دهند.
ماده ۵ - بــاغ ویلاهای غیرمجــاز تا زمان 
دریافــت پروانه ســاخت یا اجــرای حکم 
کمیســیون های ماده )۹۹( یا ماده )۱۰۰( 
قانون شهرداری ها حســب مورد، مشمول 
جریمــه ای معــادل دو برابر مالیــات باغ 
ویلاهای مجاز می باشــند. پنجــاه درصد 
)۵۰( جریمه هــای دریافتی حســب مورد 
به شــهرداری یــا دهیاری محل بــاغ ویلا 

اختصاص می یابد.
مــاده ۶- وزارتخانه های راه و شهرســازی 
و صنعت، معــدن و تجارت، ســازمان ثبت 
اســناد املاک کشــور و شــهرداری ها در 
اجرای جــزء )۳( بند )ع( تبصــره )۶( ماده 
واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
و سایر دستگاه های اجرایی از جمله وزارت 
کشــور در اجرای ماده )۱۶۹( مکرر قانون 
موظفند، با رعایت قانــون مدیریت داده ها 
و اطلاعــات ملــی، مصــوب ۱۴۰۱/۶/۳۰ 
امکان برقراری ارتباط و ایجاد دسترســی 
برخط )آنلاین( به داده ها اطلاعات مالکیت 
واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای مورد نیاز 
سازمان از قبیل مشخصات هویتی مالک یا 
مالکان و افراد تحت تکفل نشــانی اقامتگاه 
قانونی و شماره تماس )تلفن ثابت و همراه( 
و مشــخصات ملک و تاریخ تملــک آن را به 
صورت تبادل الکترونیکی )وب سرویس( به 
نحوی که سازمان درخواست می کند ظرف 
پانــزده روز از تاریخ درخواســت در اختیار 

سازمان قرار دهند.
ماده ۷- ســازمان مکلف اســت ارزش روز 
دارایی های مشمول موضوع این آیین نامه 
را بر اســاس ارزش روز آنها که بــر مبنای 
آخرین ارزش معاملاتی موضوع ماده )۶۴( 
قانون تعیین می شــود برای هر شهر، بخش 
و روســتاهای تابع با مدنظر قرار دادن سایر 
شرایط از قبیل سن ســاختمان و معماری و 

ارزش تاریخی تعیین نماید.
ماده ۸- در محاســبه مالیــات موضوع این 

آیین نامه، هر یک از دارایی های مشــمول، 
یک مستغل محســوب و جداگانه مشمول 

مالیات می باشد.
تبصــره ۱- مــلاک تشــخیص مالکیــت 
دارایی های مشــمول در تاریخ اجرای این 
آیین نامه، ســند رســمی مالکیــت و یا در 
صورت عدم وجود ســند رســمی مالکیت، 

اسناد مثبته قابل احراز مالکیت می باشد.
تبصــره ۲- در مورد دارایی های مشــمول 
متعلــق بــه ســازندگان مســکن )اعم از 
حقیقی و حقوقی( کــه قبل از انتقال قطعی 
و طبق اســناد و مدارک مربــوط به موجب 
قراردادهــای مربوطه واگــذار گردیده و یا 
می گــردد، با گیرنــده مورد واگــذاری و یا 

خریدار مانند مالک رفتار خواهد شد.
ماده ۹ ـ در دارایی های مشــمول مشاعی، 
ابتدا مالیات موضوع این آیین نامه برای کل 
دارایی محاسبه و ســپس هر یک از مالکین 
به نسبت ســهم خود، مشــمول پرداخت 

مالیات متعلق خواهند بود.
مــاده ۱۰- ســازمان موظف اســت پس از 
دریافت داده ها و اطلاعــات واصله از مراجع 
مندرج در ماده )۶( این آیین نامه، نسبت به 
تعیین دارایی های مشمول و ارزش به قیمت 
روز آنها حداکثر تا پایان مهلت مقرر در جزء 
)۳( بند )۴( تبصره )ع( مــاده واحده قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور اقدام و مراتب 
را به نحو مقتضی به اطلاع اشخاص مشمول 

برساند.
ماده ۱۱- کلیه اشــخاص مشمول مکلفند 

مالیات ســالانه موضوع ایــن آیین نامه را از 
طریق ســازوکار مندرج در تبصره )۱( ماده 
)۱۴( این آیین نامه، حداکثر تا پایان بهمن 

ماه سال ۱۴۰۲ پرداخت نمایند.
تبصره - پرداخت مالیــات و جرایم موضوع 
این آیین نامــه، درخصــوص دارایی های 
متعلق به افراد کمتر از )۱۸( سال یا محجور 
حسب مورد بر عهده ولی یا قیم قانونی آنها 

می باشد.
ماده ۱۲- چنانچه اشخاص مشمول تا پایان 
بهمن ماه سال ۱۴۰۲ نســبت به پرداخت 
مالیات متعلقه اقــدام ننمایند، ســازمان 
می تواند با مطالبه سامانه ای )سیستمی( و 
از طریق عملیات اجرایی موضوع فصل نهم 
باب چهارم، قانون مالیــات متعلق را وصول 

نماید.
مــاده ۱۳- چنانچه اشــخاص مشــمول 
نسبت به ارزش دارایی مشــمول و مالیات 
متعلقــه موضوع ایــن آیین نامــه اعتراض 
داشته باشند، اعتراض آنها مطابق مقررات 
فصل ســوم از باب پنجم قانون، قابل طرح و 

رسیدگی خواهد بود.
ماده ۱۴- ادارات ثبت اسناد و املاک و دفاتر 
اسناد رســمی مجاز به ثبت هرگونه نقل و 
انتقال از قبیل بیع قطعی، صلح و هبه، بدون 
احراز و اخذ گواهی پرداخــت مالیات های 
نقل و انتقال قطعی، اجاره و مالیات موضوع 
این آیین نامــه نمی باشــند. متخلفین در 
پرداخت مالیات متعلق مسئولیت تضامنی 
دارند.تبصره ۱ - ســازمان موظف اســت با 
طراحی سامانه ای، امکان مراجعه مشاهده 
ارزش دارایی هــای مشــمول، اعتــراض و 
پرداخت مالیــات و دریافت گواهی موضوع 
این آیین نامه را برای اشــخاص مشــمول 
فراهم نماید و تمهیــدات لازم را به منظور 
دسترسی برخط ادارات ثبت اسناد و املاک 

و دفاتر اسناد رسمی به عمل آورد.
تبصره ۲- سازمان مکلف است پس از وصول 
مالیــات متعلقــه موضوع ایــن آیین نامه، 
گواهی پرداخت مالیات بر دارایی ســالانه 
دارایی های مشمول موضوع این آیین نامه را 

در سامانه مربوط صادر نماید.
تبصره ۳- چنانچه به هر دلیلی، اســتعلام 
وضعیت بدهی مالیاتی دارایی/ دارایی های 
مشــمول این آیین نامه، توسط ادارات ثبت 
اســناد و املاک و دفاتر اســناد رســمی از 
ســامانه موضوع این ماده بی باسخ بماند یا 
بدهی اعلام شده کمتر از مبلغ واقعی باشد، 
مسئولیت پرداخت مالیات، متعلقه با مالک/ 

مالکان دارایی مشمول خواهد بود.

رئیــس ســازمان خصوصی ســازی به برخی ســوال 
مخاطبان درمود وضعیت باشــگاه استقلال پاسخ داد 
و اعلام کرد که فرق اســتقلال با پرسپولیس این است 
که مدیران اســتقلال همــه منابع را خــرج کردند و 

بدهی های کلان ایجاد کردند.
حســین قربانــزاده در صفحــه شــخصی خــود در 
اینستاگرام در پاسخ به ســوال مخاطبان خود درمورد 

باشگاه استقلال اینگونه نوشته است:
من همیشه مســتند حرف زده ام. یک  سال ونیم است 
تمام تلاشــم برای دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس، 
موفقیــت و انضباط مالی آن هــا بوده. چــرا باید مانع 
بشوم؟ در تاریخ این دو باشــگاه چه زمانی مدلی مثل 

سال ۱۴۰۱ طراحی شده که هر باشگاه بیش 
از ۵۰۰ میلیارد تومان منابع به دست آورد؟! 
اصلا کــدام پــول از کجا آمده کــه من مانع 
بشوم؟ مگر هر کســی هر چیزی برای تبرئه 
خودش نوشت، شما باید باور کنید؟ آدم های 
کوچک برای بزرگ شدن، دیگران را تخریب 
می کنند. چاره آن اســت که کار بزرگ را به 

آدم های کوچک نسپاریم!
رفتار سازمان خصوصی ســازی با هر دو باشگاه یکسان 
بود اما دلیل سرنوشــت متفاوت دو باشــگاه این است 
که اولا مدیران اســتقلال همه منابــع را خرج کردند و 
بدهی های کلان ایجاد کردند. مثلا فصل قبل با بازیکن 

۲۰۰ میلیونی، هفت میلیارد قرارداد بستند، 
با بازیکن دو میلیــاردی، ۲۲ میلیارد قرارداد 
بستند و... ولی پرســپولیس این کار را نکرد 
و الان از همان منابع بورس که با اســتقلال 
مشــترک دریافت کرده بودند، بیش از ۲۰۰ 
میلیارد تومان در حسابش موجود است )که 

البته وثیقه وام بانک شهر است(.
ثانیا پرســپولیس بیشــترین درآمدزایــی را خودش 
داشــت و حدود ۱۵۰ میلیارد تومان از اسپانسری و... 
درآمد کسب کرد. اما مدیران اســتقلال نتوانستند در 
طول یک فصل از اسپانســری این گونه درآمد کســب 
کنند. خب ســازمان هم برای حفظ حقــوق هواداران 

به همان دلیل خاصه خرجی که باعث حذف از آسیا شد 
و ضمنا سوءاســتفاده مدیرعامل از آن ها، شکایت کرد. 
ضمنا مجددا بــا پیگیری و تضمین ســازمان برای هر 
باشگاه از بانک شهر مبلغ، دو میلیون و ۵۰۰ هزار دلار 
وام از بانک شهر برای پرداخت بدهی های ارزی به  آن ها 
داده شد. ســه بار مدیرعامل در تلویزیون از چک های 
شــخصی به عنوان طلب یاد کرد و آن ها را نشان می داد 
و آخرین بار اسم بنده را هم بردند. من هم پاسخ دادم و 
ثابت کردم این ها دوبار پاس شــده است! از طرف دیگر 
مدیر پرسپولیس منابع بورس را هدر نداد ولی استقلال 
هدر داد. اگر من سکوت می کردم و شکایت نمی کردم 

شما باید بازخواست می کردید.

خصوصی

ج و بدهی های کلان ایجاد کردند رئیس سازمان خصوصی سازی مدعی شد؛ مدیران استقلال همه منابع را خر

عضو هیات مدیره انجمن همگن قطعه سازان:

وهای برقی در کشور نیازمند نقشه راه است تولید خودر
خریدار   عضو هیات مدیره انجمن صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودروی 
کشور گفت: تولید خودروهای برقی و اشاعه 
استفاده از آنها در کشــور، نیازمند نقشه راه 
مشــخص و ایجاد زیرســاخت های لازم از 

جمله ایجاد ایستگاه های شارژ است.
»بابک کریمخان« افــزود: در هیچ کجای 
جهــان ســراغ نداریم کــه سیاســتگذار 
خــودرو بخواهــد به یک بــاره  از تولیــد 
خودروهــای احتــراق داخلی، به ســمت 
تولید خودروهای برقــی حرکت کند، بلکه 
ابتدا خودروهــای هیبریدی یا دســت کم 
تولید موتورســیکلت های برقی اشاعه داده 
می شــود و ما نیز نیازمند چنین رویکردی 

هستیم.
این عضــو هیات مدیــره انجمــن همگن 
قطعه سازان یادآور شــد: در گذشته ایجاد 
زیرســاخت های لازم بــرای اســتفاده از 
خودروهای برقی در جزیره کیش به عنوان 
نمونه و پایلوت مطرح شــد تا مزایا و معایب 
آن با هم دیده شــود؛ به طــور مثال موضوع 
ایستگاه های شارژ این خودروها بسیار مهم 

است و نمی توان آنها را در منازل شارژ کرد.
وی ادامه داد: چنانچه حتی زیرســاخت ها 
مدنظر در شــهری همچون تهــران فراهم 
شــود، آن گاه حرکت دادن این خودروها به 

دیگر شهرها در صورت نبود امکانات، مساله 
دیگری است که باید برای آن چاره اندیشی 

شود.
کریمخــان گفت: ما امروز حتــی در زمینه 
تولید و استفاده عموم از موتورسیکلت های 
برقــی توفیقی نداشــته ایم و اگر قــرار بود 
حرکتــی در این زمینــه آغاز شــود، باید 
از موتورهــای برقــی آغــاز می کردیم؛ اما 
می بینیم مردم همچنان موتورهای بنزینی 

را به صرفه می دانند.
وی در عیــن حــال تصریح کــرد: امکانات 
قطعه ســازان کشــور نیز برای تولید اجزا و 
قطعات خودروهای برقی به روز و مناســب 
نیست، زیرا ماشــین آلات و خطوط تولید 
موجود مربوط به ۱۵ تا ۲۰ سال پیش است 

و باید به روز رسانی شود.
عضو هیــات مدیره انجمــن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان خودروی کشور 
اظهار داشــت: حتی اگر امروز خودروهای 
بنزینی جدید وارد کشــور شده یا در کشور 
تولید شود، قطعه سازان باید برای تولید اجزا 
و قطعــات آنها آمادگی های لازم را کســب 
کنند و به تغییر خطوط و امکانات بپردازند 
و ایــن مهم دربــاره خودروهــای برقی که 
به یک باره با تحول در فناوری آنها مواجهیم 

جای خود دارد.

وی گفت: در خوشــبینانه ترین حالت، در 
کوتاه مــدت می تــوان اجــزا و قطعات این 
خودروها را به صورت سی. کی. دی از دیگر 
کشــورها وارد کرد و به مونتاژ آنها پرداخت، 
وگرنه ســوار کردن موتورهــای الکتریکی 
روی خودروهــای ایرانــی برقی ســازی 

محسوب نمی شود.
کریمخان با اشــاره به پتانسیل های بالای 
قطعه ســازان ایرانــی، خاطرنشــان کرد: 
چنانچه نقشــه راهی در این زمینه تعریف 
شده و از قطعه ســازان درخواست شود که 
در این مســیر حرکت کنند، باید به تامین 
امکانات، ماشین آلات و خطوط تولید برای 

تحقق این مهم بپردازیم.
به گزارش ایرنا، پیشتر »منوچهر منطقی« 
معاون صنایــع حمل و نقــل وزارت صمت 
در گفت وگویــی درخصــوص اینکــه آیا 
زیرساخت های استفاده از خودروی برقی در 
ایران وجود دارد یــا خیر، گفت: این موضوع 
در گام نخســت به یک راهبــرد و مطالعه 
جامع و کامل نیاز دارد که خوشبختانه این 
مطالعات از پنج سال قبل در معاونت علمی و 

فناوری شروع شده است.
وی افزود: همه ذی نفعان این موضوع مانند 
وزارت نیرو، وزارت ارتباطات، دانشــگاه ها، 
قطعه ســازان و صنایع در همه جلساتی که 

پیرامون این موضوع برگزار شــد شــرکت 
کردند و در نهایت به یک جمع بندی و نقشه 

راه اولیه رسیدند.
منطقــی با اشــاره بــه اینکه کشــورهای 
پیشرفته اســتفاده از خودروهای برقی را از 
خودروهای عمومی شروع می کنند، گفت: 
هم اکنون نقشه راه این موضوع در کشورمان 
تهیه شــده و برای خودروهای عمومی نیز 

تصمیم گیری شده است.
این مقام مسوول ادامه داد: شهرداری تهران 
داوطلب شــده که برای داشتن هوای پاک، 

این کار را انجــام دهد و بــرای پیاده کردن 
این مدل ایســتگاه هایی را مــورد مطالعه و 
بررســی قرار داده و هم اکنون در حال ورود 

به کارهای اجرایی است.
همچنین پیش از این »عباس علی آبادی« 
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: 
با همکاری شهرداری تهران، وزارتخانه های 
کشــور، نفت و نیرو، برنامه داریــم تا پایان 
سال شاهد حضور ۲۰۰ هزار موتورسیکلت 
و ۵۰ هــزار خودروی برقی در شــهر تهران 

باشیم.
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با اجرای طرح امنیت اجتماعی پلیس انجام شد
دستگیری یک نفر از اراذل واوباش سطح یک 

ودهن تهران درمنطقه مهرآباد ر
 با اجرای طرح امنیت اجتماعی پلیس در ســطح شــرق استان تهران 
یک نفر از اراذل و اوباش ســطح یک تهران در منطقــه مهرآباد رودهن 
دستگیر شد. همزمان با اجرای طرح امنیت اجتماعی، پلیس در سطح 
شرق استان تهران طرح های مختلفی شامل طرح برخورد با سلاح های 
غیرمجاز، خرده فروشان مواد مخدر و سارقان، اراذل و اوباش با قاطعیت 

در حال اجرا است.
بر اساس این گزارش و در همین راستا طی عملیات غافلگیرانه مأموران 
کلانتری مهرآباد و یگان امداد شهرســتان دماوند یک نفر اراذل اوباش 
ســطح یک تهران به همراه پنج نفر از نوچه هایــش در منطقه مهرآباد 

بخش رودهن شناسایی و دستگیر شد.
گفتنی است که عربده کشــی، قمه کشی، ایجاد رعب و وحشت، قدرت 
نمایی، تخریب اموال شهروندان از جمله اقدامات هنجارشکنان بوده که 

پلیس با مجرمین برخورد لازم را داشته است.

وزیر بهداشت خبر داد
خرید ۵۰۰ دستگاه آمبولانس تا یک ماه آینده

وزیر بهداشــت، از خرید و تامین ۵۰۰ دســتگاه آمبولانس تا یک ماه 
آینده خبر داد. بهرام عین اللهی گفت: در حال تأمین منابع ارزی مورد 
نیاز آمبولانس های اورژانس هستیم و تقویت ناوگان اورژانس کشور در 

دستور کار ما قرار دارد.
وی با اشاره به کاهش مدت زمان رســیدن نیروهای اورژانس بر بالین 
مصدومان و بیماران، خاطرنشــان کرد: در گذشته مدت زمان رسیدن 
همکاران ما در تهران بر بالین بیمار بیشــتر بود اما در حال حاضر و با به 

کارگیری موتورلانس، این زمان به ۱۵ تا ۱۸ دقیقه کاهش یافته است.

وزیر بهداشــت از مردم خواســت در صورت مشــاهده آمبولانس ها و 
موتورلانس های اورژانس، به تســهیل رفت و آمد آنهــا کمک کنند تا 
مصدومان و بیماران که همانند خانواده ما هســتند، به سرعت خدمات 
درمانی را دریافــت دارند.به گفته عیــن اللهی، بر خلاف بســیاری از 
کشورها که بهای خدمات فوریت های پزشکی را دریافت می کنند، ارائه 
این خدمات در ایران رایگان است.وی به حضور فعال نیروهای اورژانس 
در مراســم ها و مناســبت ها برای خدمت رسانی اشــاره کرد و افزود: 
سال گذشته در مراســم پیاده روی اربعین، خدمات جهادی نیروهای 

اورژانس، باعث نجات و بهبودی مصدومان و بیماران شد.
وزیر بهداشت اظهار داشت: سعی ما بر این است که در تأمین بالگردها از 
امکانات ساخت داخل استفاده کنیم که خوشبختانه بسیاری از قطعات 
مورد نیاز بالگردهای اورژانس توســط جوانــان متخصص ایرانی تولید 

شده و امیدواریم شاهد تولید بالگردهای اورژانس در داخل باشیم.

مدیرعامل شرکت راه آهن شهری تهران و حومه:
و  ادامه عملیات پایانه جدید شرق به شرکت متر

تهران واگذار شد
 مدیرعامل شــرکت راه آهن شــهری تهــران و حومه گفــت: با توجه 
به ضــرورت تکمیل و راه اندازی هرچه ســریعتر پایانه جدید شــرق و 
همچنین نیاز به احداث بخش توسعه شــرقی خط ۲ مترو امتداد تا این 
پایانه حمل و نقلی، ادامــه عملیات عمرانی و تجهیزاتــی پایانه جدید 

شرق به شرکت مترو تهران واگذار شد.
به گزارش شرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو( محسن هرمزی 
افزود: پایانه جدید شرق یکی از زیرساخت های مهم و تاثیرگذار شبکه 
حمل و نقل عمومی پایتخت به شــمار می آید که در سالهای گذشته به 
حال خود نیمه تمام رها شده بود بطوریکه امروز عملًا حدود ۲۰ درصد 

افت پیشرفت فیزیکی )استهلاک( شامل حال پایانه شده است.

وی تاکید کرد: اما از آنجایی که قرار اســت جهت ســهولت دسترسی 
به پایانه جدید شرق، طرح توســعه شــرقی خط ۲ مترو با چهار و نیم 
کیلومتر طول و ۲ ایستگاه نیز آغاز و به ثمر بنشیند، مراحل آماده سازی 
پایانه مذکور اعــم از عملیات باقی مانده عمرانــی و همچنین اقدامات 
تجهیزاتی آن به شــرکت مترو تهران واگذار شــد تا در ســه فاز پایانه 
را تکمیل و تحویل شــهروندان دهد.هرمزی با اشــاره به این نکته که 
فاز نخســت عملیات منتــج به راه انــدازی پایانه جدید شــرق حدود 
۷۰۰ میلیارد تومــان اعتبار نیــاز دارد، گفت: عمده مخــارج مربوط 
به آماده ســازی این پایانه شــامل هزینه های تامین، نصب و راه اندازی 
تاسیسات و تجهیزات آن اســت و اگر منابع مالی به موقع تامین شود، 

می توان فاز نخست پایانه مذکور را در سال جاری راه اندازی کرد.
مدیرعامل شــرکت مترو تهران تاکید کرد: پایانه جدید شــرق نه تنها 
باعث آزادسازی اراضی پایانه شــرق کنونی )انتهای خیابان دماوند( و 
رفع گره ترافیکی این محدوده از پایتخت می شــود بلکه شرایط بهتری 
برای مسافران بین شهری و بخصوص کسانی که قصد سفر به شهرهای 
شمالی کشور را دارند، فراهم می سازد تا از یک پایانه مجهز و با امکانات 
بیشــتر اســتفاده کنند. در حال حاضر تجهیز کارگاه پــروژه صورت 

پذیرفته و عملیات اجرایی آن شروع شده است.
پایانه و پارک ســوار جدید شــرق تهران در منتهی الیه شرقی بزرگراه 
شــهید زین الدین قرار داشــته و با بهره مندی از امکاناتی چون پایانه 
تاکسی و اتوبوس درون شهری و در سالهای آینده اتصال به شبکه مترو 
از طریق خط ۲ به واسطه بزرگراههای شهید یاسینی، شهید زین الدین 

و همچنین خیابان دماوند، دسترسی های عمومی آن فراهم می شود.
فاز نخست این پروژه شامل بهره برداری از سالن اصلی پایانه مسافربری 
و محوطه آن )پایانه اتوبوس درون شــهری و پارکینگ خدماتی روباز( 
خواهد بود.ترمیم و بازسازی ابنیه و تاسیسات مستهلک شده به همراه 
تامین تجهیزات ویژه ترمینــال اصلی، تامین و راه انــدازی تجهیزات 
پســت برق و همچنین اجرا و تکمیل بخش ابنیه و ساختمان ترمینال 
و محوطه، از جمله مهمترین عملیات اجرایــی مربوط به راه اندازی فاز 

نخست ترمینال جدید شرق به شمار می آید.

دیوار

 معاون آموزشی وزارت بهداشــت از اعلام فراخوان 
جذب ۳ هزار عضو هیات علمی دانشــگاه های علوم 
پزشــکی خبر داد و عنوان کــرد: فراخوان به صورت 
چند مرحله ای و بــا توجه به نیاز مناطــق انجام می 

شود.
 ابوالفضل باقری فرد در دیدار بــا اعضای هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان، با اشــاره به افزایش 
ظرفیت پذیرش در آزمون دستیاری سال ۱۴۰۲ و ارتقا 
شرایط رفاهی دستیاران، خاطرنشــان کرد: در دولت 
ســیزدهم، طرحی برای افزایش حقوق دســتیاران به 
سازمان برنامه و بودجه ارائه شد تا آنها همانند پزشکان 

عمومی، حقوق دریافت کنند.
این مقام مســئول با بیــان اینکه آموزش 
یک کار تخصصی اســت و تغییرات باید به 
صورت کارشناسی انجام شود، خاطرنشان 
کرد: کیفیت آموزش پزشــکی ایران باعث 
افتخار و توســعه بحث توریســم درمانی 
در کشور شــده اســت، آموزش باید پویا و 

به روز باشــد و آئین نامه ها بر اســاس شرایط مورد 
بازنگری قرار گیرد.

وی ادامــه داد: برای نمونــه این مبحــث می توان به 
افزایش جذب فلوشیب در سال ۱۴۰۱ براساس انجام 

مصاحبه ســاختارمند، لحاظ شدن دو رشته 
جراحی قلب و جراحــی توراکس در آزمون 
دســتیاری و شــرکت در آزمون دستیاری 
رشــته طــب اورژانــس و بیهوشــی بدون 

گذاراندن طرح اشاره کرد.
باقری فرد تصریح کــرد: برای خودکفایی در 
نیروی انسانی باید از نیروهای بومی استفاده 
کرد و با شایســته ســالاری برای ارائه خدمت به مردم 

مناطق محروم اقدام شود.
معاون آموزشــی وزارت بهداشت به بازنگری آئین نامه 
ارتقای اعضای هیأت علمی بر اســاس عملکرد و تأثیر 

افراد در آموزش و تقویت جایگاه دانشــگاه اشاره کرد 
و افزود: راه اندازی رشــته ها هم بر اساس نیاز کشور و با 

مشاورت اعضای بورد انجام می شود.
وی ضمن اعلام حمایت برای توسعه آموزش در مناطق 
محروم، یادآور شد: طی تفاهمنامه با معاونت توسعه، به 
روزرسانی ناوگان آزمایشگاهی علوم پایه در دستور کار 

قرار دارد.
معاون آموزشی وزارت بهداشــت و هیأت همراه برای 
بازدید از زیرســاخت های آموزشــی دانشــگاه علوم 
پزشکی هرمزگان به این استان سفر و با اعضای هیأت 

علمی دانشگاه دیدار کردند.

مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشوری از پیگیری 
این صندوق برای دائمی ســازی همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان کشــوری خبــر داد و توضیحاتی در 
خصوص نحوه افزایش حقوق بازنشستگان در صورت 
تصویب اجرای همسان ســازی حقوق بازنشستگان در 

قانون برنامه هفتم ارائه کرد.
نعمت الله ترکــی ، درخصوص اجرای همسان ســازی 
حقوق بازنشستگان، با اشــاره به اینکه بحث حقوق و 
مزایا و معیشت در حوزه اجتماعی یکی از اولویت های 
دولت و صندوق بازنشســتگی برای تامین معیشــت 
بازنشســتگان اســت، اظهار کرد: یک میلیون و ۷۰۰ 
هزار نفر تحت پوشــش صندوق بازنشستگی کشوری 

قرار دارند.

وی افزود: از سال ۱۳۹۶ به بعد، در بخش ترمیم حقوق 
اتفاقات خوبی افتاده اســت و به تناســب آنچه که در 
بخش حقوق دغدغه وجود داشــت اقداماتی تا ســال 

۱۴۰۱ انجام شده است.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشــوری در ادامه 
به ماده ۳۰ قانون برنامه ششم توســعه مبنی بر اینکه 
»دولت مکلف است بررســی های لازم جهت برقراری 
عدالت در نظام پرداخت و رفع تبعیض و متناسب سازی 
دریافت هــا و برخــورداری از امکانــات شــاغلان 
بازنشستگان و مستمری بگیران کشــوری و لشکری 
ســنوات مختلف را انجام دهد« اشــاره کــرد و گفت: 
برای اجرای همسان ســازی و متناسب سازی حقوق 
و مزایای بازنشستگان، توســط صندوق بازنشستگی 

کشوری پیگیری هایی در ســال ۱۴۰۱ صورت گرفت 
که بر اســاس آن و برای اجرای همسان سازی نیازمند 
حدود ۹ همت هستیم که این اعتبار را از طریق فروش 
ســهام در دســتور کار قرار دادیم.ترکی درخصوص 
دائمی سازی همسان ســازی حقوق بازنشستگان نیز 
بیان کرد: پیگیر دائمی ســازی همسان سازی حقوق 
بازنشستگان برای همه بازنشســتگان، به ویژه بخش 
اعظــم جمعیت صنــدوق یعنی کارکنــان آموزش و 
پرورش و بازنشســتگان فرهنگی هســتیم؛ در قانون 

بودجه سال ۱۴۰۲ نیز این امر را پیگیری کردیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره همسان سازی 
حقــوق بازنشســتگان کشــوری، لشــکری و تامین 
اجتماعی در لایحه برنامه هفتم توســعه یادآور شــد: 

کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در قانون 
برنامه هفتم این موضوع را پیگیری و در کمیسیون نیز 
مطرح و مصوب شده است و اکنون منتظر بررسی های 

کارشناسی کمیسیون تلفیق هستیم.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی کشوری در پاسخ به 
این ســوال که در صورت اجرای همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در قانون برنامه هفتم، سالانه چند درصد 
میــزان حقوق ها افزایــش خواهد یافت؟ پاســخ داد: 
سازمان امور استخدامی قبل از ســال ۱۳۹۶ جدولی 
در بحث رتبه، رسته شــغلی و گروه طبقات دارد که در 
صورت اجرای همسان ســازی، ابتدا بایــد این جداول 
اصلاح شــوند؛ لذا رقــم آن متفــاوت بــوده و میزان 

افزایش ها برای همه گروه ها یکسان نیست.

پزشکی

بازنشستگی

خریدار  مشاور رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست و دبیر ســتاد ملی گردوغبار 
کشور، گفت: برگزاری همایش بین المللی 
مقابله با توفان های گردوغبار که قرار است 
نیمه دوم شهریورماه در ایران برگزار شود را 
از دستاورد مهم دولت ســیزدهم در زمینه 

دیپلماسی محیط زیست عنوان کرد.
به گزارش سازمان حفاظت محیط زیست، 
علی محمد طهماســبی بیرگانــی، اظهار 
داشت: یکی از خصوصیات بارز منطقه غرب 
آسیا و خاورمیانه همچون قاره آفریقا وجود 
پدیده گرد و غبار توام با هجوم ماســه های 
روان به منابع زیســتی و اقتصادی است که 
باعث خســارت های اجتماعی - اقتصادی 
و محیط زیســتی فراوانی به ایــن مناطق و 
سایر نواحی همجوار می شــود، در این بین 
و در دهه های اخیر با تغییرات اقلیمی ایجاد 
شده در سطح کره زمین توام با بهره برداری 
های بی رویه و غیر معقول از منابع، بر تکرار 
و شــدت توفان های گرد و غبار افزوده شده 
اســت. بدون تردید در صورتی که نسبت به 
مدیریت این معضل اقدام نشــود در آینده 
ای نزدیک کشــورهای منطقــه با چالش 
های بسیار مهمتری از جمله مهاجرت های 
گســترده مواجه خواهند شد که پیامدهای 
آن بسیار بیشتر از خسارت های اقتصادی و 

محیط زیستی کنونی خواهد بود.
وی افزود: بررســی های انجام شده توسط 
ســازمان حفاظت محیط زیســت در قالب 
شناسایی منشــاءهای خارجی توفان های 
گرد و غبار تاثیر گذار بر کشــورمان نشــان 
می دهد که در منطقه غرب آســیا سطحی 
برابر ۲۷۰ میلیون هکتار اراضی با استعداد 
غبارخیزی با شــدت های گوناگون وجود 
دارد که ســالانه بیــش از ۱۴۷ میلیون تن 
ذرات کوچکتــر از ۱۰ میکــرون تولید که 
بخش زیــادی از این گرد و غبار به ســمت 

کشورمان گسیل می شود.
وی ادامــه داد: ایــران بــه عنــوان یکی از 
کشــورهای پیشــرو در منطقه و جهان در 
مبحث مدیریت و مقابله با توفان های ماسه 
و گرد و غبار بوده و ســابقه ایــن اقدامات به 
بیش از ۶ دهه گذشته بر می گردد، بر همین 
اساس و در راستای ســازگاری، مدیریت و 
مقابله با توفان های گرد و غبــار و متعاقب 
شــناخت کامل از وضعیــت غبارخیزی در 
داخل و خارج از کشور، ســازمان حفاظت 
محیط زیست نســبت به تهیه برنامه عمل 
برون مرزی مقابله با گــرد و غبار با دو برش 
زیر منطقــه ای برای مناطق بــرون مرزی 
تاثیرگذار بــر غرب و جنوب غرب و شــرق 
و شمال شرق کشــور اقدام کرده و در سال 
گذشته با رایزنی های دو جانبه با کشورهای 
همسایه و مســلمان این برنامه های عمل 

زیر منطقه ای را با آنها به اشــتراک گذاشته 
است.طهماســبی بیرگانی گفت: متعاقب 
فراهم شدن زمینه های اقدامات مشترک، 
سازمان متبوع نســبت به برگزاری همایش 
منطقه ای محیط زیســت بــرای آینده ای 
بهتر اقدام کرد که محوریــت این همایش 
بر نحــوه مدیریــت، ســازگاری و مقابله با 
پدیده گرد و غبار اســتوار بوده است. بیانیه 
پایانی این نشســت بر موضوعاتی همچون 
تاثیر صندوق منطقه ای برای پشــتیبانی از 
اقدامات اجرایی در منطقه، تشکیل کارگروه 
فنی برای ترسیم چشم انداز اقدامات آتی و 
اجرایی نمودن برنامه های اقدام زیر منطقه 
ای پیشــنهادی کشــور جمهوری اسلامی 
ایران تاکید نموده و دســتاورد های مهمی 

در این زمینه در پی داشته است.
وی افزود: با برگــزاری همایش منطقه ای 

در ۲۱ تیر ماه ســال گذشــته )۱۲ جولای 
۲۰۲۲(؛ مجمــع عمومــی ســازمان ملل 
متحد در نشســت پایانی خــود در آذر ماه 
پارسال )۱۵ نوامبر ۲۰۲۲( ضمن قدردانی 
از کشور جمهوری اسلامی ایران، با اکثریت 
آرا برگزاری همایش بیــن المللی مقابله با 
توفان های گرد و غبار توســط کشورمان را 
با همکاری همه جانبه همه نهادهای ذیربط 
ســازمان ملل متحد به تصویب رســاند که 
رییس جمهور ایران نیز در سفر به نیویورک 
موضوع فراهم کــردن زمینه های برگزاری 
موفق ایــن همایــش توســط نمایندگی 
کشــورمان در ســازمان ملل را مورد تاکید 

قرار داد.
مشــاور رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست و دبیر ســتاد ملی گردوغبار کشور 
ادامه داد: در این بیــن همکاران وزارت امور 

خارجه فعالیت های بســیار چشــمگیری 
برای هم راســتا کردن کشــورهای دوست 
برای برگزاری موفق همایــش مذکور را در 
دســتور کار قرار داده و اکنون نیز یادداشت 
مفهومی همایش به همــراه دعوت نامه ها 
و اطلاعــات مرتبط با همایــش با همکاری 
وزارت امور خارجه و دفاتر نهادهای همکار 
ســازمان ملل در تهران تهیه و بــه وزرای 
کشورهای مدعو که بیش از ۵۰ کشور و ۱۵ 

نهاد بین الملل است، ارسال شده است.
وی اظهــار داشــت: عــلاوه بــر اقدامات 
ذکر شــده؛ کشورمان در راســتای بند ۱۹ 
قطعنامه ســازمان ملل که در آن پیشنهاد 
شده بود دبیر کل نســبت به تعیین یک روز 
به عنــوان روز جهانی مقابله بــا توفان های 
گرد و غبار اقدام کند، جمهوری اســلامی 
ایران با پیشــینه برگزاری همایش منطقه 
ای در ۲۱ تیر ماه سال گذشــته، از یک سو 
و شــدت توفان های گرد و غبــار در تیر ماه 
)جولای( در منطقه غرب آسیا و خاور میانه 
از سوی دیگر، این روز را بعنوان روز جهانی 
مقابله با توفان های گرد و غبار به ســازمان 
ملل پیشــنهاد داد که با اکثریت قاطع آرا به 
تصویب مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
رسید که یک دســتاور عظیم دیپلماتیک 

برای کشور محسوب می شود.
طهماســبی بیرگانی گفــت: در یک جمع 
بندی و بــا اعتقاد بــه اینکه دیپلماســی 
محیط زیستی می تواند تاثیر بسیار عمیق 
و مناسبی بر دیپلماســی سیاسی بگذارد؛ 
همایش مقابله با توفــان های گرد و غبار که 
در سطوح عالی )سران و وزرای کشورها( در 
نیمه دوم شــهریور ماه در کشورمان برگزار 
خواهد شد می تواند یک دســتاورد بسیار 
بزرگ در قالب دیپلماسی محیط زیستی و 
سیاسی برای کشــورمان در منطقه و جهان 

باشد.

خریدار  رئیــس کمیســیون معماری و 
شهرسازی شورای شــهر تهران با تاکید بر 
اولویــت حف۷اظت و گســترش باغات در 
شورای ششــم، از بررســی لایحه باغات در 

کمیسیون شهرسازی شورا خبر داد.
به گزارش شــورای اسلامی شــهر تهران، 
مهدی عباســی در یک برنامه تلویزیونی با 
اشــاره به موضوع باغات گفت: کمیسیون 
هنوز به هیــچ جمع بندی دربــاره ضابطه 
ساخت و ساز در باغ ها نرســیده اما مصمم 
هســتیم بهترین تصمیم اخذ شود و قانونی 
مصوب نخواهد شــد که نتیجه آن ضربه به 
باغات باشد.وی افزوددر دهه ۷۰ با سیاست 
شــهرداری تهران برای ســاخت و ساز در 
باغات تهران بدون رعایت اصول لازم مواجه 
شدیم و اجازه ساخت و ســاز در بیش از ۷۰ 
درصد باغات داده می شــد و شــورای شهر 
ســوم به ســمتی رفت که این رهاشدگی و 

هجمه به سمت باغات را کاهش دهد.
وی اظهارداشــت: شــورای شــهر مصوب 
کرد که ساخت و ســاز در ۳۰ درصد باغات 

می توانــد رخ دهــد و این قانــون کارکرد 
خــودش را در آن دوره داشــت و جلوی بی 

ضابطه گی را در این زمینه گرفت.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورا 
با بیان اینکه در شورای پنجم ضابطه ساخت 
و ساز در ۱۵ درصد ســطح مصوب شد و این 
مســئله را پایه سیاســت گذاری ها گذاشته 
ایم، افزود: شورای شــهر ششم هنوز به هیچ 
جمع بندی درباره ضابطه ســاخت و ساز در 
باغ ها نرســیده و اولویت این دوره حفاظت و 
گسترش باغات تهران است و قانونی مصوب 
نخواهد شــد که نتیجه آن ضربــه به باغات 
باشد.عباسی درباره اقدام شورای شهر ششم 
درباره ساخت و ســاز در باغات گفت: لایحه 
پیشنهادی شورای شهر ششــم را کمک به 
حفظ باغات نمی دانم و بــه همین دلیل هم 
هنوز در حال بررســی در کمیســیون است 
و در حال بررســی نظرات کارشناســان این 
حوزه هستیم.رئیس کمیسیون معماری و 
شهرسازی شورای شــهر تهران در پاسخ به 
سوالی مبنی بر ســرانه فضای سبز در شهر 

تهران گفت: حفاظت از درختان و توســعه 
فضای سبز رویکرد شــورای شهر است، در 
ابتدای دهه ۶۰ ســرانه فضای ســبز ۱ متر 
مربع بود، ولی امــروز ۱۶ و نیــم متر مربع 
برای هر نفر است.عباسی در پاسخ به ساخت 
و ســازها در کن گفت: در کن ساخت و ساز 
بلند مرتبــه در باغات نداریــم، در تهران در 
دوره هایی مواجهــه بودیم که ۷۵ روســتا 
داشــتیم، ولی هم اکنون بیــش از ۲ هزار و 
۲۰۰ روســتا داریم، ما اشــتباهی داشتیم 
که در ضابطه ساخت و ســاز در باغات که ۳۰ 
درصد بود و نتیجه خودش را داشــت باید در 
طول زمان آن را اصلاح می کردیم، ما زمین ها 
و باغاتی داریم که ارزشمند هستند و به هیچ 
وجه نباید مورد ساخت و ســاز قرار بگیرند، 
ولی برخی از زمین ها هســتند کــه امکان 
ساخت دارند.وی افزود: برای حفاظت باغات 
خرمالوی کن برنامه ریزی شــده است، ولی 
در ادوار گذشته برخی تعاونی ها به این باغات 
دســت اندازی کرده بودند که چون از مسیر 
قانونی و بــه دلیل کج ســلیقگی پیش رفته 

بودند، نمی توان با آن ها برخورد کرد.
عباســی درباره درآمد شــهرداری از محل 
قطع درختان گفت: اگر به هر دلیلی درختی 
قطع شــود جریمه آن در حســاب خاصی 
قرار می گیــرد و در مســیر حفاظت باغات 
تهران هزینه می شــود، ولــی هیچ درختی 

در تهران قطع نمی شــود و اگر افراد یا خود 
شــهرداری درختی را بی دلیل قطع کنند 
باید خودشان درخت کاری کنند، در همین 
دوره شــهرداری هم برای قطع درختان هم 
هزینه پرداخت کــرده و هم درخت به جای 

آن ها کاشته است.

اعلام فراخوان جذب ۳هزار عضو هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی

با اجرای همسان سازی، حقوق بازنشستگان سالانه چقدر افزایش می یابد؟
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پاسداشت نعمت قلم
علی رمضانی بایــد خداقوت گفت به همه اهالی قلم کــه بزرگوارانه راه 
پرتگاه های خوف و هراس را بسته و باعث آرامش دل ها و اطمینان قلب ها 
می شوند. ضرورت دارد هر مســلمانی خود را به »قسم به قلم« و مفاهیم 

برآمده از آن متعهد بداند.
حق تبارک و تعالی در آیه ۱۵۱ از ســوره مبارکه بقره چنین فرموده است 
که: »کَمَا أرَْسَلنَْا فیِکُمْ رَسُــولًا مِنْکُمْ یتَْلُو عَلیَْکُمْ آیاَتنَِا وَیزَُکِّیکُمْ وَیعَُلِّمُکُمُ 
الکِْتَابَ وَالحِْکْمَةَ وَیعَُلِّمُکُمْ مَا لمَْ تکَُونـُـوا تعَْلمَُونَ... همچنانکه پیامبری از 
خودتان به میان شما فرســتادم تا آیات ما را بر شــما بخواند و پاکدلتان 
بگرداند و به شــما کتاب و حکمت بیاموزد و آنچه نمی دانســتید به شما 
آموزش دهد.« در آیه بعد نیز اشاره شده که پس مرا یاد کنید تا شما را یاد 

کنم و مرا سپاس بگذارید و با من نافرمانی نکنید.
مرحوم علامه طباطبایــی می گوید از این آیه شــریفه می توان به خوبی 
برداشت کرد همان رســولی که کتاب قرآن به او )ص( نازل شد، آن کتاب 
را به شــما )یعنی ما مردمان( تعلیم می دهد. حال از این معنا به سراغ پنج 
آیه نخســتین ســوره مبارکه علق می رویم که از جملــه زیباترین آیات 
کلام الله مجید است و مانند دیگر آیات شــریفه آن از نظر مفاهیم حکمی 
ُّکَ  ِّکَ الَّذِی خَلقََ* خَلقََ الْنِسَْــانَ مِنْ عَلقٍَ* اقْرَأْ وَرَب در اوج: »اقْرَأْ باِسْمِ رَب
الْکَْرَمُ* الَّذِی عَلَّمَ باِلقَْلمَِ* عَلَّمَ الْنِسَْــانَ مَا لمَْ یعَْلمَْ.« با این آیات می توان 
به علم داده شــده به پیامبر)ص( که عالی ترین حکمت اســت پی برد و 
طبق دســتور پروردگار عالمیان پیامبر وظیفه دارد همین علم را به مردم 

برساند.
مفســر جلیل القدر علامه طباطبایی چنین مرقوم کــرده که حق تبارک 
و تعالی با »اقرا باســم ربک« دســتور می دهد بندگانــش خواندن را به 
نام او آغاز کنند، هر چند کــه در جای دیگر دســتور داده هر کاری را که 
می خواهند آغاز کنند، با بســم الّله آغاز کنند، پــس در حقیقت آیه مورد 
بحث دستورالعمل است و در جمله »ربک الذی خلق« اشاره شده است به 
اینکه پروردگار تو تنها و تنها آن کسی است که عالم را آفریده و این همان 

توحید ربوبیت است که مقتضی است عبادت را در او منحصر کنند.
و »خلق الانســان من علق« بــه تدبیر الهی وارد بر انســان اشــاره دارد، 
تدبیرش از لحظه ای که به صــورت علقه درمی آید، تا وقتی که انســانی 
تام الخلقه شده و دارای صفاتی عجیب و افعالی محیرالعقول می شود. همه 
اینها به تدبیر مســتمر و پی در پی خدای تعالی است که این تدبیر پی در 
پی چیزی نیســت مگر خلقت پی در پی. پس  خدا به همان دلیل که خالق 
انسان است مدبر او نیز هست در نتیجه انســان چاره ای جز این ندارد که 

خدای واحد را پروردگار خود بگیرد.
در ســه آیه اقْرَأْ وَ رَبُّک الاکَْرَمُ الَّذِی عَلَّمَ باِلقَْلمَِ عَلَّمَ الانسنَ مَا لمَْ یعَْلمَْ امر به 
قرائت را تکرار فرموده تا مطلب یعنــی امر اولی را تأکید کند. خدای تعالی 
قرائت یا کتابت و قرائت را به وســیله قلم بیاموخت و زمینه این آیه تقویت 
روح رســول خدا )ص( و از بین بردن اضطراب آن حضرت است، اضطرابی 
که از دستور قبلی به آن جناب دســت داده بود، چون دستور خواندن به 
کسی که امی است، نه سواد خواندن دارد و نه نوشتن، اضطراب آور است، 
گویا فرموده: کتاب پروردگارت را بخوان، کتابی را که او به تو وحی می کند 
و از این فرمان اضطراب و خوفی به خود راه مده و چه جای ترسیدن است؟ 
در حالی که پروردگار اکرم تو آن کسی اســت که قرائت را به وسیله قلم به 

انسان آموخت؟
وقتی سواد باسوادان هم به وسیله قلم است که او آفریده و در اختیارشان 
قرار داده تا منویات خود را بنویسند، چرا نتواند قرائت کتاب خود را بدون 
وساطت قلم به تو تعلیم دهد؟ آن هم با اینکه به تو امر کرده که: بخوان اگر 

تو را قادر بر خواندن نکرده بود، هرگز امر به آن نمی کرد.
بعد از جمله مورد بحث که خطابش به شــخص رســول خداست، نعمت 
تعلیم عمومیت داده می شود: به جنس انسان چیزهایی را که نمی دانست 
تعلیم داده و این خود مزید تقویت اســت و رســول خدا را بیشتر دلگرم و 

خرسند می سازد.
کلام الله مجید که خود برای ترویج به کتابت درآمد، بارها از تفکر و اندیشه 
و نوع کســب علوم ســخن گفته و هم اینکه به قلم قســم خورده است. و 
قسم به قلم از عالی ترین قسم هاســت، چراکه هم علم لدنی پیغمبر مکرم 
اسلام و ائمه معصومین )ع( و هم علم اکتســابی اندیشمندان از طریق آن 
گسترش پیدا می کند. خداوند به وسیله دانش خوف را از دل پیامبر)ص( 
و همه انســان ها دور می کند و چه نعمتــی برتر از این را می توان ســراغ 
گرفت؟ آفرینندگان دانش و خداوندگاران قلم از این جهت به پروردگار و 

آفریننده خود شباهت دارند.
باید خداقوت گفت به همه اهالی قلم کــه بزرگوارانه راه پرتگاه های خوف 
و هراس را بسته و باعث آرامش دل ها و اطمینان قلب ها می شوند. صنعت 
محترم و متین نشــر ایران، اعتبار و افتخارش، گسترش تولیدات فکری 
همین اندیشــمندانی اســت که باعث آرامش دل های ایرانیان هستند و 
اضطراب های آنها را می پوشــانند. به یقین خداوند خودش به هر دو گروه 

توجه دارد و جزای خیرش را عطا خواهد کرد.
ضرورت دارد هر مسلمانی خود را به »قسم به قلم« و مفاهیم برآمده از آن 
متعهد بداند. درج روز قلم در تقویم رســمی جمهوری اسلامی ایران برای 
پاسداشت این قسم صورت گرفته است. بنده و همکارانم در مجموعه خانه 
کتاب و ادبیات ایران عهد بســته ایم تا به پاسداشت این قسم حق تبارک و 
تعالی بکوشیم. امیدوارم که در این مســیر موفق به جلب رضایت الهی و 

جذب نظر کریمانه اهل قلم شویم.«

در تالار رودکی صورت می گیرد
 برگزاری یک نکوداشت ویژه برای خواننده 

مردان خدا
آیین بزرگداشت سید جلال الدین محمدیان، خواننده پیشکسوت که 

اغلب او را با تصنیف مشهور »مردان خدا« می شناسند، برگزار می شود.
 به نقل از ستاد برگزاری این مراسم، آیین بزرگداشت سیدجلال الدین 
محمدیان، خواننده مطرح موسیقی ایرانیِ اهل کرمانشاه، شامگاه ۲۵ 

تیرماه در تالار رودکی برگزار خواهد شد.
این مراسم که با حضور اهالی مطرح موســیقی، پیشکسوتان و جمعی 
از مســئولان و مدیران فرهنگی کشــور برگزار می شــود، بــا اجرای 
تنبورنوازان »راز مهتــاب« همراه خواهد بود و این در حالی اســت که 
قطعه »مردان خدا« نیز توســط این گروه اجرا خواهد شــد. همچنین 
جلال الدین محمدیــان نیز اجرایی برای مخاطبــان این برنامه خواهد 

داشت.

موسسه رســانه ای »ایما« برگزارکننده این مراسم است که با همکاری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی و نهادهای تابع همچون بنیاد رودکی، 
دفتر موسیقی، انجمن موسیقی ایران، موسسه پیشکسوتان هنر و خانه 
موســیقی به دبیری علیرضا سپهوند و مســاعدت علی عزیزی )مدیر 
شــرکت فرهنگی هنری آواز بیســتون(، ناشر آثار ســیدجلال الدین 

محمدیان این آیین بزرگداشت را طراحی کرده است.

یادداشت

قاب

حضور ماریون کوتیار برای بــازی در نقش ملکه برفی 
در فیلم »برج یخی« ســاخته لوسیل هادزیهالیلوویچ، 

تایید داد.
 ماریون کوتیار پس از بازی در فیلم »دختر کوچولوی 
آبی« ســاخته مونا آچاچی که در کن پخش شــد، با 
کارگردان زن دیگری همــکاری خواهد کرد و در فیلم 
لوســیل هادزیهالیلوویچ با عنوان »بــرج یخی« بازی 

می کند.
ایــن دو در ســال ۲۰۰۴ در فیلم »بی گناهــی« با هم 

همکاری کرده بودند.
این فیلم اولیــن همــکاری هادزیهالیلوویچ و موریل 
مرلین تهیه کننده »فرانسه« و »حقیقت« خواهد بود. 
انتظار می رود به دنبال فیلم »گوش خیزک« که جایزه 
هیات داوران سن سباســتین را از آن خود کرد، »برج 

یخی« جاه طلبانه تریــن فیلم کارگردان تا به 
امروز باشد.

فیلمنامه »برج یخی« به صورت مشــترک 
توســط جف کاکس و هادزیهالیلووچ نوشته 
شــده و داســتان آن در دهــه ۱۹۷۰ اتفاق 
می افتد و داســتان ژان، دختــر نوجوانی را 
تصویر می کنــد که از یتیم خانــه ای در یک 

روستای کوهســتانی فرار می کند. او با رویاهای بزرگ 
به پاریس می رود و در انباری پنــاه می گیرد که معلوم 
می شــود به عنوان اســتودیویی که ملکه برفی در آن 
فیلمبرداری می شــود استفاده می شــود. بازیگر این 
فیلم، کریســتینا، زن ۴۰ ساله ای اســت که ژان را در 
حمایت خود می گیرد و تأثیــری خطرناک و قدرتمند 

بر دختر جوانی می گذارد که خود را در وی می بیند.

مرلیــن گفــت: دینامیک قــدرت بین این 
شــخصیت فریبنده و دختر نوجوان بازتابی 
از »ملکه برفی« است و فضایی آینه ای ایجاد 
می کند و عنصر فانتزی یک افســانه را زنده 

می کند.
مرلین کــه تهیه کننده »توهیــن« اثر زیاد 
دویــری و »حقیقت« ســاخته هیــروکازو 
کورئیدا بوده گفت که هادزیهالیلوویچ یک استوری برد 
برای این فیلم ارائه کرده اســت و با طراح صحنه برای 
ایجاد »زیبایی شناسی به سبک ژرژ ملیس« همکاری 
خواهد کرد.انتظار می رود فیلمبرداری این فیلم اوایل 

سال آینده در فرانسه آغاز شود.
هادزیهالیلوویچ کارگردان ۴ فیلم را در دو دهه گذشته 
بوده که با »دهان ژان پی یر« کــه در بخش نوعی نگاه 

جشــنواره کن به نمایش درآمد، شروع شد. بزرگترین 
موفقیت او تا به امروز »تکامل« اســت که سال ۲۰۱۵ 
جایزه بهترین فیلمبرداری و جایزه ویژه هیات داوران 

سن سباستین را دریافت کرد.
ماریــون کوتیــار ۴۷ ســاله بازیگــر فیلم هــای 
کارگردان هایی چون استیون سودربرگ، مایکل مان، 
وودی آلن، ژاک اودیار و برادران داردن بوده اســت. او 
برای نقش های مختلفش در فیلم های بلاک باســتر و 
مستقل شهرت دارد و جوایز متعدد از جمله یک جایزه 
اســکار، یک جایزه گلدن گلوب و یک جایزه فیلم بفتا 
دریافت کرده و ســال ۲۰۱۰ به مقام شوالیه هنر و ادب 
فرانسه منصوب شده است. تا ســال ۲۰۲۰، فیلم های 
کوتیار بیــش از ۳.۶ میلیــارد دلار در گیشــه جهانی 

فروش داشته اند.

دســت اندرکاران آلبوم تازه منتشرشــده »آویشن و 
اندوه« با برگزاری یک نشست رسانه ای از جزییات این 
مجموعه موسیقایی و برنامه های پیش روی خود سخن 
گفتند. نشســت خبری و رونمایی از آلبوم »آویشــن 
و اندوه« به خوانندگی حســین نورشــرق روز شــنبه 
هفدهم تیرمــاه در مجموعه فرهنــگان قریب برگزار 
شد.حسین نورشــرق خواننده آلبوم »آویشن و اندوه« 
در ابتدای این نشست رسانه ای ضمن ارائه توضیحاتی 

درباره آلبوم گفت: روند تولید ایــن آلبوم قصه ای دارد 
که برای من جالب توجه اســت. البته من پیش از این، 
دو آلبوم دیگر را برای تولید و پخش داشتم که به نتیجه 
نرسید. اما آلبوم »آویشن و اندوه« شــرایطی را ایجاد 
کرد که تصمیم گرفتم در سال ۱۳۹۸ خشت اول آن را 
بسازم. شرایطی که از برگزاری یک کنسرت در روسیه 
آغاز شد و در مسیری قرار گرفت که امروز شاهد انتشار 

و رونمایی آن هستیم.

وی افزود: این آلبوم به آهنگســازی ســیاوش ولی پور 
تولید شــده و دربرگیرنده حضــور نوازندگان خارجی 
است که خوشــبختانه با روند موســیقی ایرانی آشنا 
بودند. شــرایطی که شــاید به طور کامــل در اختیار 
موسیقی ردیف دســتگاهی ایران نباشــد اما حس و 
حالی دارد که می تواند برای من و مخاطب جالب باشد.

این خواننده گفت: پروسه تولید یک آلبوم نقطه آغاز و 
پایانی دارد، اما آنچه برای من مهم بوده و هست تجربه 

انجام کاری اســت که انجام می شــود. این شرایط هم 
ســختی های خاص خود را دارد اما بی تردید برای من 
دربرگیرنده تجربیات شیرینی بود که در عین دشواری 
می تواند برایم جذاب باشد.نورشــرق درباره ســبک و 
سیاق این آلبوم موســیقی گفت: این کار دربرگیرنده 
۱۰ قطعه بود که یکی از این قطعات مجوز نگرفت و یک 
آهنگ هم دچار مشکل فنی شد که قبل از انتشار آن را 

از آلبوم خارج کردیم. 

چهره

موسیقی

خریدار  بازیگر نقش اسماعیل در سریال 
»گیلدخت« بیان کــرد: اگر تمام مختصات 
و جزییات اسماعیل بر اســاس آنچه که در 
فیلمنامــه بود، بــه اجرا درمی آمــد، قطعا 
مخاطبان خیلی بیشــتر با این شــخصیت 

ارتباط برقرار می کردند.
 تعدادی از عوامل ســریال گیلدخت شامل 
میتــرا رفیع و رضــا اکبرپــور )بازیگران(، 
محمدرضا شــفیعی )تهیه کننده( و مجید 
آســودگان )فیلمنامه نویس( بــا حضور در 
مجموعــه خبرگــزاری ایرنا در نشســتی 
خبری شرکت کردند و به سوالاتی پیرامون 

سریال گیلدخت پاسخ دادند.
مشــروح گفت وگو با رضا اکبرپور در ادامه 

آمده است.
اکبرپــور در ابتــدا با اشــاره بــه حذفیات 
ســریال اظهار داشــت: اگر فیلمنامه کامل 
اجــرا می شــد، اســماعیل قهرمان مردی 
می شد که به هر حال بیشــتر قابل پذیرش 
برای بیننده ها باشــد. الان هم فکر می کنم 
با توجه به حذفیاتی که موقــع اجرا، اتفاق 
افتاد، اســماعیل این ارتباط را برقرار کرد و 
توانســت به دل مخاطب بشیند. به هر حال 
ما یکسری بازخوردها را می بینیم، یکسری 
بازخوردهایی را ما در رســانه ها می خوانیم، 
یکســری بازخوردها هم مردم دسترســی 
دارند و به راحتــی می توانند نظرشــان را 

مستقیم بدون تعارف به ما بگویند.

کشیدن یک آجر از دیوار آن دیوار را 
متزلزل می کند

اگر فیلمنامه کامل اجرا می شــد، اسماعیل 
قهرمان مردی می شد که به هر حال بیشتر 
قابل پذیرش بــرای بیننده ها باشــد. الان 
با توجه به حذفیاتی که موقــع اجرا، اتفاق 

افتاد، اسماعیل این ارتباط را برقرار کرد
اکبرپور در پاســخ به این سوال که حذفیات 
چه بود توضیح داد: به نظــر من زندگی که 
در اســماعیل جاری بود در فیلمنامه خیلی 

بیشــتر از آنچه بود که ما در اجــرا دیدیم. 
این موضوع به ســلیقه گــروه کارگردانی 
برمی گشــت و به هر حال تصمیمشان این 
طور بود. وقتی الان کلی به کار نگاه می کنم 
حذفیات تاثیراتی را گذاشــته است. گاهی 
اوقات شــما می بینید که کشیدن یک آجر 
از یک دیوار به هر حــال آن دیوار را می تواند 
متزلزل کند. این اتفاق در مورد حذف شدن 

برخی از کاراکترها افتاد.
بازیگر ســریال حوالی پاییز افزود: به عنوان 
مثال کاراکتری که اســماعیل را در جنگل 
پیدا می کرد کاراکتری بــود که گالیش بود 
و ما اصلا درباره آن شناســنامه داریم. من با 
یکی از بچه های شمال صحبت کردم، گفت 
اینها یک قومی هســتند و راجع به آن یک 

توضیحات مفصلی داد.
ساده ترین ســوالی که از من پرسیدند این 
بود که وقتی که اسماعیل پیدا شد، ما به این 
فکــر می کردیم که او چطــوری می خواهد 

اســماعیل را بلند کنــد؟، در صورتی که در 
فیلمنامه این نبود، در فیلمنامه می دیدید 
که گالیش می رود و بعــد با مواجهه با آصف 
می پردازد و یک اتفاق هــای اینطوری می 
افتد. این ها حذف شد. همین ذره ذره حذف 
شــدن ها روی کار تاثیر می گذارد. البته من 
مماشات می کنم که می گویم ذره ذره.وی 
با اشاره به این که در سریال »حوالی پاییز« 
کاراکتری را بازی کرده کــه با آن هم مردم 
خیلی ارتباط برقرار کرده بودند تاکید کرد: 
می دانم اسماعیل ســریال گیلدخت خیلی 
خیلی بیشــتر از این می توانست مثمرثمر 
باشــد. کاراکتر اســماعیل را در فیلمنامه  

آقای آسودگان به زیبایی نوشته بودند.
اکبرپور افزود: الان میدان دادن به نیروهای 
جوان خیلی ســخت شده اســت. واقعا کار 
کردن برای کســانی که ناشــناس هستند 
خیلی مشکل شده اســت، جا دارد از آقای 
آسودگان و شــفیعی و اســماعیلی خیلی 

تشکر کنم بابت این موقعیتی که ایجاد شد 
و من توانستم این کاراکتر را زندگی کنم.

در یکی از پلان ها پنج تا از دنده هایم 
شکست

وی با بیــان این که اســماعیل بــرای من 
کاراکتر خیلــی جذابی بود اظهار داشــت: 
اتفاقــات فیزیکی زیــادی هم بــرای من 
افتاد. در یکی از پلان هــا پنج تا از دنده هایم 
شکست و ســتون مهره هام آسیب دید. اما 
برایم شیرین بود. نتیجه کار در کل برای من 
شیرین بود. من همیشه به این فکر می کنم 
که ما چه کار می توانیــم بکنیم که کارمان 
بهتر شود؟ اگر ما قرار است صد باشیم حیف 

است که به ۵۰ و۶۰ راضی بشویم.
اکبرپور در پاســخ به این سوال که چگونه به 
این نقش نزدیک شــدید توضیح داد: چون 
کاراکتر اســماعیل به صد ســال قبل برمی 
گشــت خواندن کتاب هــای تاریخی، فکر 

کردن به افــرادی کــه در آن برهه زندگی 
می کردند موثر بود. مــن راجع به به افرادی 
که میرشــکار بودند تحقیق کردم. هر چند 
ما شکاری از اســماعیل ندیدیم، ولی خوب 

میرشکار بود.

فقط یک بار از نزدیک اسب دیده بودم
وی درباره تجربه اسب سواری اش در سریال 
گفت: من فقط یکبار از نزدیک اســب دیده 
بودم و بر سرش دست کشــیده بودم. وقتی 
قرار شد برای این سریال ســوارکاری را یاد 
بگیرم، شروع به تمرین در دوره ای که گروه 
تولید گذاشــته بودند کردم. در ساعت ۲ تا 
سه و نیم نیمه شب در کلاس های آموزشی 
شرکت می کردم. بعد از آن تازه من شام می 

خوردم.
زمان فیلمبــرداری ۱۲ یــا ۱۳ روز زودتر 
از بچه های گــروه به همــراه عوامل تولید 
به شــمال رفتم تا در جنگل بگردم و عادت 
کنم. چون راه رفتن در جنگل سختی های 
خود را دارد. چه رســد بــه این که بخواهیم 
بدویــم. عکس هــای قدیمی را دیــدم و با 
آقای آســودگان دربــاره کاراکتر صحبت 
و مشــورت می کردم. گاهی صحبت های 
تلفنی ما به ۲ ســاعت هم می رسید.اکبرپور 
درباره برداشــتی که از کاراکتر اســماعیل 
داشت توضیح داد: اسماعیل را آدم استوار و 
خیلی محکمی دیدم که در بخشی از سریال 
عشــق زمینی برای او به وجود می آید. این 
نکته را به آقای آسودگان هم گفتم در وسط 
کار اسماعیل از عشــقش عبور می کند و به 
یک اتفاق بزرگتر که جلوگیری از یک ظلم 
بزرگ است، می رســد. او یک آدم به شدت 

معتقد است نسبت به چیزی که باور دارد.
وی دربــاره صحنه هــای عاشــقانه اش در 
برابر گلنار گفت: تمام ســعیم بر این بود که 
لحظات مشترکی که با هم داشتیم، حجب 
و حیایی که باید در آن کاراکتر باشــد حفظ 

شود. امیدوارم اتفاق افتاده باشد.

همکاری مجدد پس از بی گناهی؛ ماریون کوتیار ملکه برفی معاصر می شود

وسیه متولد شد قصه یک آلبوم ایرانی که در ر

 نمایش یا تئاتر مساله این است؟

آیین باران خواهی در هل هله کوسه

خریدار  علی قاضی کارگــردان نمایش 
خیابانی »هله هله کوســه« که از مســجد 
ســلیمان در جشــنواره نمایش عروسکی 
شرکت کرده، معتقد است نسبت به پژوهش 

در حوزه نمایش آیینی کم کاری کرده ایم.
علی قاضــی که بــا نمایــش »هله هله 
کوسه« از مسجد سلیمان در نوزدهمین 
جشــنواره بین المللی نمایش عروسکی 
تهران - مبارک حضــور دارد و در بخش 
فضای باز ســه نوبــت به اجــرا پرداخته 
اســت دربــاره داســتان ایــن نمایش 

گفت: »نمایش »هله هله کوســه« جزو 
نمایش هــای آئینــی باران خواهــی در 
ایل بختیاری اســت. از آنجایی که خودم 
بختیاری تبار هســتم و آئین ها برگرفته 
شده از اقلیم هر قومی است، من هم از این 
قاعده مستثنا نیستم و از نزدیک آن ها را 
دیده و شنیده ام و در موردشان تحقیقات 

میدانی انجام داده ام.
وی به تکنیک اســتفاده شــده در نمایش 
اشــاره کرد و افزود: از ماسک های غول پیکر 
با لباس های کامل بختیاری استفاده کردیم 

و تعدادی عروسک اسب هم در کار هستند 
کــه ترکیبی محســوب می شــوند و نامی 

نمی توانم برای آن ها بگذارم.
ایــن هنرمند در پاســخ به اینکــه نمایش 
آئین هــا و آداب و رســوم تا چه انــدازه با 
خلاقیت همراه هســتند، اظهــار کرد: من 
در جشــنواره های مختلــف بــا کارهای 
آئینی حضــور پیدا کرده ام. در بســیاری از 
جشــنواره ها آثاری که در فضــای آئینی به 
نمایش درمی آیند، در محتوا عقیم مانده اند 
و بیشتر به سمت فرم گرایی پیش رفته اند و 
به نوعی می توان گفت از محتوا جا مانده اند. 
در حالی که کارهای آئینی جزو آن دسته از 
آثاری هستند که باید مطالعات خوبی روی 
آن ها صورت بگیرد و حتی نویسنده در کنار 
خود یک دراماتورژ داشته باشد تا گره هایی 
را که در بخــش تحقیــق و پژوهش پیش 

می آید، باز کند.
 ما به سه بخش آموزش، پژوهش و آفرینش 
برای خلق اثر نیازمندیم و در بخش پژوهش 

به نظر می رسد کم کاری شکل گرفته است.

وی همچنین دربــاره ارتبــاط مخاطب با 
نمایش های آئینی بیان کرد: آئین ها ریشه 
در باورها و مذاهــب و اعتقادات مردم دارند. 
از سوی دیگر ســنت ها برخاســته از بطن 
و متن زندگی یک قوم هســتند که در یک 
جغرافیای خاص زندگی می کنند. طبیعتاً و 
بی تردید در آئین و ســنت هر قومی زندگی 
جریان دارد و ما به عنوان صاحب اثر برشی 
از زندگــی آن ها را به تصویر می کشــیم که 

قطعاً برای مخاطب جذاب است.
قاضــی دربــاره ایــن دوره از جشــنواره 
نمایش های عروســکی گفت: تنها نکته ای 
که ذهن مــن را در ایــن دوره درگیر کرد، 
ارزیابی مجــدد آثار بود چرا کــه ما فیلم اثر 
را فرســتادیم که بازبینی شد و اگر مشکلی 
وجود داشــت به گروه ها اعلام می شد، که 
این اتفاق رخ نــداد، بنابراین بازبینی مجدد 

را درک نکردم. 
اما به طور کلی جشــنواره به خوبی و با نظم 
خاصــی برگزار شــده و از ســوی اداره کل 
هنرهای نمایشــی و دبیر جشنواره حمایت 

خوبی از گروه ها صورت گرفته است.
این کارگــردان در پایــان صحبت هایش 
یادآور شــد: ما وقتــی از تئاتــر صحبت 
می کنیم از یــک چارچوب و اســتفاده از 
ضوابط ادبیات نمایشی صحبت می کنیم. 
وقتی از کارگردانی تئاتر عروسکی صحبت 
می کنیم یعنی از رنگ، نور، ســاخت و ساز 
دکور و … یاد می کنیم کــه باید کاربردی 
باشــد، همراه با تعریف درست آن اما وقتی 
نمایش می گذاریم یعنی رونمایی کردن و 
به نمایش گذاشتن از عروسک هایی که در 
شهر خود داشــتیم و حالا در مکانی به نام 
تهران از آن ها رونمایــی می کنیم بنابراین 
بهتر است در عنوان جشنواره به جای واژه 
»نمایش« از »تئاتر« استفاده کنیم چراکه 
این تفاوت باعث می شــود تا من کارگردان 
بروم آموزش ببینم، پژوهش داشــته باشم 
و آفرینش کنــم و به جنبه هــای مختلف 
اثرم فکر کنــم و کارم را پخته تر کرده و در 
جشــنواره در معرض دیــد مخاطب قرار 

دهم.
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میدان

 ســرمربی تیم ملی وزنه برداری گفت: با توجه بر نظم 
و انضباط تیمی، تاکید بر مســایل فنی و توجه به نحوه 
تمرینات درصدد هســتیم تا اختلاف و فاصله خود را با 
رقبای جهانی کاهش داده و دوبــاره وزنه برداری را به 

روزهای اوج بازگردانیم.
نواب نصیرشــلال در واکنش به شــرایط این روزهای 
ملی پوشان کشــورمان تاکید کرد: دور دوم اردوی تیم 
ملی وزنه برداری برای حضور در مسابقات بزرگسالان 
جهان و بازی های آســیایی در فاصله تقریبا ۶۰ روز تا 
مسابقات جهانی و ۷۵ روز تا بازی های آسیایی  هانگژو 
را دنبال می کنیم. در تلاش هســتیم در این مسابقات 
حضوری خوب و موفق داشته باشیم. در حال حاضر ۱۴ 
نفر را در اردو داریم که از این میان ۱۰ نفر به مســابقات 
بزرگســالان جهان و ۷ نفر به بازی های آسیایی اعزام 

می شوند.
او در پاسخ به این ســئوال که اســامی نفرات اعزامی 
چه زمانی نهایی خواهد شــد، گفت:  براســاس اعلام 

فدراســیون بین المللی در فاصله ۲ ماه مانده 
به این مسابقات، باید لیست ۱۲ نفره را اعلام 
کنیم که این فرصت به پایان رســید و برای 
همین موضوع هــدف ما این اســت با انجام 

رکوردگیری نفرات اعزامی مشخص شدند.
نصیرشــلال در خصوص کاهــش اختلاف 
فاصله وزنه بــرداران کشــورمان با ســایر 

رقبا تاکید کرد: این یک واقعیت اســت که تا حدودی 
فاصله ایجاد شده اما در نظر داریم با اجرای برنامه های 
مختلف این فاصلــه را از بیــن برده و خودمــان را به 
روزهای اوج باز گردانیــم. یکی از برنامه هــا ما نظم و 
انضباط تیمی، تاکید بر مســایل فنــی و توجه به نحوه 
تمرینات است و در این مدت نیز توانسته ایم در همین 
مســیر گام برداریم. البته با توجه به زمــان باقی مانده 
تا آغاز بازی های المپیک، این عقــب افتادگی جبران 
خواهد شد و در این مدت هم باید روی مسایل روحی و 

روانی وزنه برداران نیز به خوبی کار کنیم.

سرمربی تیم ملی وزنه برداری ایران در مورد 
اینکه در گذشته شاهد یک ترافیک سنگین 
در اوزان مختلف بودیم امــا در دوره کنونی 
روند کار به شــکلی متفاوت دنبال می شود، 
گفت: علت ایــن موضوع به عــدم برگزاری 
رقابت هــای وزنه برداری در رده های ســنی 
و پایه و برگزار نشــدن اردوها و مســابقات 
مختلــف در این ســطح از وزنه برداری بــاز می گردد،  
البته شیوع کرونا از یک ســو و سخت گیری خانواده ها 
از ســویی دیگر هم باعث شــد وزنه برداری تا حدودی 
آســیب ببیند اما با برگــزاری رقابت های اســتانی و 
کشــوری دوباره این معضل حل شده و در آینده شاهد 

اتفاقات خوب در این رشته خواهیم بود.
دارنده طلای المپیک لندن ادامه داد: فدراســیون در 
یک سال اخیر تمامی مســابقات داخلی را برگزار کرده 
و طرح هایی را هم در بخش اســتعدادیابی انجام داده 
است. در این ســه ماهه اردوها در رده سنی نوجوانان و 

جوانان به صورت مستمر برگزار شده و بدون شک این 
روند موجب حضور دوباره مربیان سازنده در این رشته 
و ایجاد انگیزه بین نوجوانان و جوانان علاقه مند خواهد 
شــد.او با اشــاره به اینکه هیجان دوباره به این رشته 
بازگشته و امیدها در فوق سنگین افزایش یافته است، 
گفت: خودباوری در نفرات شــکل گرفته و موج مثبتی 
در بین وزنه برداران ایجاد شــده است، وقتی ورزشکار 
می بیند سایرین در حال رشد و موفقیت هستند او هم 
از بعد روحی و روانی بهتر شــده و در تمرینات عملکرد 

بهتری را نشان می دهد.
نصیرشــلال در خصوص پاداش هایی که به فوتبالی ها 
اهدا شد و اثرات منفی آن در بین ســایر قهرمانان هم 
گفت: بدون شــک اثر منفی دارد چرا که ورزشــکاران 
تمام رشــته ها به خصوص رشــته های عنــوان دار و 
مدال آور نیز باید دیده شوند و این انتظار به حقی است 
که باید به آن توجه شــو. به گونــه ای موضوع مدیریت 

شود تا همه قهرمانان دیده شوند.

وزنه برداری

خریدار  بهزاد داداش زاده گفت: بیرانوند 
فقط با قهرمانی آسیا می تواند کدورت را از 

ذهن هواداران پاک کند.
 پرســپولیس در یک هفته اخیــر روزهای 
پرخبری را سپری کرده اســت. قرمزهای 
پایتخت که هفته گذشــته با ماجرای فسخ 
قرارداد علیرضا بیرانوند مواجه شده بودند، 
در نهایت قرارداد دروازه بان ملی پوش خود 
را تمدید کردند تــا از حضور او در تیم رقیب 
جلوگیری کنند. از طرفــی تمدید قرارداد 
گئورگی گولســیانی، امید عالیشاه و سعید 
صادقــی در کنار جــذب شــهاب زاهدی 
و مســعود ریگی باعث شــده هــواداران از 
عملکرد باشــگاه در نقــل و انتقالات راضی 

باشند.
بهزاد داداش زاده، پیشکسوت پرسپولیس 
در خصــوص ماجــرای علیرضــا بیرانوند، 
اتفاقات اخیر پرسپولیس و آخرین وضعیت 
این تیم در نقــل و انتقــالات صحبت های 
جالبی را مطرح کــرده کــه در ادامه آمده 

است:

 در رابطه با اتفافــات عجیبی که در 
رابطه با بیرانوند به وجود آمد چه نقدی 

دارید؟
واقعا نمی شود به این مســائل بیش از این 
که اتفاق افتاد دامن بزنیــم چون به نظرم از 
باشگاه و بیرانوند و مدیر عامل هم می دانند 
که اتفاقی که برای بیرانوند رخ داد یک بازی 

احساسی بود.

 با ماندن بیرانوند و تمدید قرار دادش 
به نظرتان محبوبیــت او نزد هواداران 

پرسپولیس کمتر شد؟
به نظــرم بــا اتفاقاتــی کــه رخ داد حتما 
محبوبیت بیرانوند نزد هواداران پرسپولیس 
کمتر شــد و او تنها با قهرمانی پرسپولیس 
در آســیا می تواند این کدورتی را که برای 

هواداران پرسپولیس بر سر ماندن به وجود 
آورده را از ذهن هواداران پرســپولیس پاک 
کند. در غیر این صورت ممکن است بیرانوند 
نتوانــد محبوبیت بــالای خــودش را نزد 
هواداران پرســپولیس حفظ کند و چه بسا 
شاید با یک اشتباه حتی هوادار علیه او شعار 

هم سر دهد.

 امــا آن طــرف قضیه را هــم باید 
دیدچون این دروازه بان با مشــکلات 
زیادی به نظر مواجه بوده که قصد ترک 

پرسپولس را داشته.
بیرانوند نباید گذشــته اش را فراموش کند. 
او دروازه بان خوبی بود اما در پرســپولیس 
تبدیل بــه بهترین دروازه بان ایــران و تیم 
ملی شــد با این وجود اگر می خواســت از 
پرسپولیس هم جدا شــود باید مرد و مردانه 
این کار را انجام دهد نــه اینکه کلی حرف و 

حدیث دنبالش به وجود آیــد و بعد هم در 
تیم ماندنی شود .

بیرانوند باید بداند دروازه بان خوبی اســت 
اما اگر بهترین شــد با حمایــت کادر فنی و 
هواداران و بهترین خط دفاعی لیگ بود که 
موفق شــد در کنار توانایی خودش بهترین 
نتایج را رقــم بزنــد از ایــن رو نباید همه 
موفقیتهــا را منوط به خــودش بداند و فکر 
کند همه موفقیتها به دلیــل حضور او بوده 

است.

 در رابطه با اضافه شــدن شــهاب 
زاهدی به خط حمله پرســپولیس چه 

نظری دارید؟
او مهاجم خوبی اســت و در فــاز تهاجمی 
انتخاب ســر مربی تیم بوده است اما حتما 
به غیر از او یحیی به یک مهاجم ششــدانگ 

گلزن دیگر هم نیاز دارد .

 در خصوص جذب ریگی در پســت 
هافبک دفاعی چه صحبتی دارید؟

ریگی هافبک خوبی است که در تیم پدیده 
هم سابقه کار با یحیی را دارد اما ما باید این را 
در نظر بگیرم هر بازیکنی که به تیم می آید 
خیلی ســخت در ترکیب پرسپولیس پاگیر 
خواهد شد و مســعود رگی و بقیه بازیکنان 
جدید هم از این قاعده مســتثنی نیستند. 
تیم پرسپولیس در چند سال اخیر چندین 
قهرمانی متوالی کســب کــرده و کمترین 
جابجایی و تغییر را داشــته به همین دلیل 
حتی اگر مســی و رونالدو هم بیایند سخت 
است که سریع در این تیم فعلی پرسپولیس 

جا بیفتد.

در رابطه با جذب کنعانی زادگان فکر 
نمی کنید با حضور گولســیانی و پور 
علی گنجی به نوعــی ترافیک در خط 

دفاع میانی به وجود می آید و هر کدام 
از این سه بازیکن که بیرون بنشینند 

معترض و حاشیه ساز شوند؟!
اصلا این مســاله نباید وجود داشــته باشد 
چون هر تیم ۲۰ بازیکــن دارد که در نهایت 
مربی باید از ۱۱ بازیکن استفاده کند و قادر 
نیست که به همه ۲۰ بازیکن بازی بدهد به 
همین دلیل هیچ بازیکنی حتی اگر بهترین 
هم باشــد حق اعتراض نــدارد. نمونه این 
مساله وحید امیری است بازیکنی که بازی 
کرد بهترین بود و حتی اگر به عنوان بازیکن 
دخیره به میــدان رفت همیشــه بهترین 
نمایش را با بــازی از خط دفاعــی بگیرید 
تا خط حمله ارایه داد و بــه عنوان کاپیتان 
تیم هیچگاه معترض نبــود و به لحاظ فنی 
و اخلاقی واقعا نمونه بوده و هســت و همه 

بازیکنان باید او را الگو قرار دهند.

در رابطه با جدایی کریم که ســتونی 
برای پرسپولیس بودچه نظری دارید؟

ما نمــی دانیم دقیقــا کریم به چــه دلیلی 
بیرون ماند اما به هر حال کریم مدتها در تیم 
بوده است و حالا هم که نیســت حتما باید 
به مربیان دیگر این اطمینان داده شــود و از 
مربی جایگرین احتمالی بهترین استفاده را 
برد و به او میدان داد تا بتواند بهترین کارایی 

اش را ارایه دهد.

 فکر نمی کنید تیم پرسپولیس دیر 
جمع شــد و دیر به اردو می رود این 
مسائل برای پرسپولیس نگران کننده 

نخواهد بود؟
نه به نظرم پرسپولیس دیر شروع نکرد و تیم 
هم حتما اردوی خوبــی را در ترکیه خواهد 
داشــت چون در فضای ملتهب و پر حاشیه 
فعلی پرســپولیس هر چه از حاشیه ها دور 
باشــد به ســودش خواهد بود و به بهترین 

شکل برای فصل اتی اماده خواهد شد.

نصیرشلال:به دنبال کاهش فاصله با رقبا هستیم

برای پرسپولیس و استقلال که در اتاق شیشه ای نشسته اند؛ بی حمایت مالی

میلیاردرهای زاغه نشین!
مهدی طاهرخانــی  بزرگترین ظلمی که 
در وضعیت موجود، امکان داشــت درحق 
سرخابی های پایتخت شــود، ورود نصفه و 
نیمه این دو تیم به دنیای شیشــه ای بورس 
بود.فارغ از اینکه هیچگاه حامی مستحکمی 
پشت ســر آنها نبود و نیســت، اینک آنها را 
در یک اتاق شیشــه ای قرار دادند که ارقام 
قراردادهایشــان دیر یا زود برملا می شود.
هرکســی از هر کجای جهــان می تواند به 
یک سایت برود و ببیند این دو چند و در چه 

زمینه هایی خرج کردند .
هیچکس با »شفافیت« مشــکلی ندارد اما 
به شــرط آنکه این »روشــنگری« به کلیه 
تیم های لیگ برتری تعمیم پیدا کند. مثل 
آن می ماند که شطرنج بازی کنید و تنها این 

حریف باشد که همه صفحه را می بیند !
حسین قربان زاده،رییس سازمان خصوصی 
سازی، ابتدای فصل گذشته ،صریحا مدعی 
شد به همه شرکت ها و کارخانجات صنعتی 
که درحال باشــگاه داری هستند فشار می 
آوریم تا همانند ســرخابی افشای اطلاعات 
کنند.یک ســال گذشت و هیچکس متوجه 
نشد در فلان باشگاه دقیقا چه مقدار هزینه 
شد. در این فصل هم آش و کاسه همان است 
که بود.هیچکــس هیچ چیز نمــی  داند اما 
ناگهان بالاترین فــرد در ورزش ایران، وزیر 
ورزش و جوانان فاش می ســازد فصل قبل 
یک تیم غیــر تهرانی ۵۶۰ میلیــارد تومان 
هزینه کرده است.افشای اطلاعات سرخابی 
ها می گویــد آنهــا در بدبینانه ترین حالت 
ممکن ،رقمــی بین ۳۰۰ تــا ۳۶۰ میلیارد 
هزینه یک فصلشــان بوده اســت.)منهای 
داستان بدهی استراماچونی که می بایست 

۲ سال قبل تسویه می شــد(با فرض تکرار 
سناریو فصل قبل آیا می شود امید به رقابت 
برابر داشت؟در این ســو سرخابی ها درگیر 
هزار یک مشــکل اند که یکی از جدیدترین 
شــان،اختلاف نظر وزارت ورزش و سازمان 
خصوصی سازی است.اما تیم های صنعتی 
،بی هیچ دغدغه ای تمام لیست کادر فنی را 
جذب می کنند،بدون ترس ،بازیکن مازاد را 
بیرون می گذارند و در صورت لزوم بی آنکه 
کســی نگران حیف و میل پــول در اردوی 
خارج از کشور باشــد به هرکجا که بخواهند 

می روند.
هرچه باشد اســمش عدالت و شرایط برابر 
نیســت.بر فرض محال و تکــرار یک روال 
اشتباه، اگر قرار باشــد تبعیض و استثنایی 
هم قائل شویم به واســطه هواداران چند ده 
میلیونی ایــن دو تیم در تمام کشــور، باید 
این آپشــن خاص را برای آنها فعال کرد نه 
تیم هایی کــه در بهترین حالــت روی هم 
رفته بنا به چندنظرســنجی رسمی از سوی 
سیما ،هواداران شــان قابل قیاس با این دو 
تیم نیستند.یک جستجوی ساده در فضای 
مجازی لازم اســت تا نتایج نظرسنجی های 
ســیما در برنامه های مختلف را ببینید.این 

ادعایی نیست که قابل اثبات نباشد.
حقیقتــا  تیم هــای  در  آنچــه  البتــه 
خصوصی،مثل نســاجی ،تراکتور و هوادار 
انجام می  شــود مربوط به مالکیت شخصی 
شان اســت و هیچکس نمی تواند گله مند 
این موضوع باشــد؛در آنجا »فرد«در حال 
هزینه اســت و ارتباطی به امــوال عمومی 

مردم ،دولت و کلا حاکمیت ندارد.
اما ســوای این چند باشــگاه آیا عدالت بین 

ســایر تیم های تا تمام دولتی،بــا توجه به 
تعداد هواداران شــان برقرار اســت؟بدون 

شک پاسخ منفی است .

وضعیت استقلال بغرنج تر
 از رقیب قرمز

به واسطه عملکرد بسیار نامطلوب مدیریت 
فصل قبل استقلال، آنها شــرایط به مراتب 
آزاردهنده تری را نســبت بــه رقیب خود 
دارند.به اعتراف عضو رســمی هیات مدیره 
آبی ها، »علیرضــا خانی« ،ایــن مجموعه 
حــدود ۲۰۰ میلیارد تومان بــه بازیکنان و 
اعضای کادرفنی پیشــین بدهکار اســت.

چندماه قبل برای صاف کــردن بزرگترین 
بدهی ،این باشــگاه مجبور بــه اخذ ۱۲۰ 
میلیارد تومان قرض از یک بانک شــد. این 
یعنی استقلال با دارایی منفی ۳۲۰ میلیارد 
تومان وارد نقل و انتقالات شده است.شاید 
گوش هوادار نسبت به این حرف ها بدهکار 
نباشــد اما بهتر بود وزارت ورزش و سازمان 
خصوصی سازی از همان روز نخست در این 
مورد خــاص و خطیر به یــک نتیجه گیری 

واحد می رسیدند.
جــواد نکونام می خواهــد تیمــش را از نو 
پایه بریــزد از این رو عــذر بازیکنان مهمی 
چون حســین حســینی و عارف غلامی را 
می خواهد.از طرفی باشــگاه نسبت به فسخ 
یک طرفه و پر ابهام ســعید مهری آنقدر بی 
تفاوت هست که گویی خودشان هم منتظر 
خروج او بودند.از ســوی دیگر خرید دائمی 
محمــد محبی و مهــدی قایدی بــا توجه 
به قیمت آنها ســخت بود. حالا مشــکلات 
را کنار یکدیگر بگذاریــد و از فاصله دور به 

این وضعیت نگاه کنید.حقیقتــا آنها ولو با 
کمک یک هــوادار متمول، می توانســتند 
۵۰ میلیارد فقــط برای یک فصــل به یک 
گلر بدهند؟کنار هم قراردادن تک تک این 
اتفاقات نشان می دهد مدیریت آبی در حال 

دادن آدرس غلط به هواداران بود.
چند روزی سرشــان با جذب یک نفر گرم 
شد درصورتی که از سه هفته قبل روستوف 
روســیه با محبی و ســانتاکلارای پرتغال 
به توافق رســیده بود. با بی مهــری کامل 
عذر حســینی را خواســتند و بی توجه به 
۳۲۰ میلیــارد بدهی،به دنبــال خرید یک 
گلر اسپانیایی هســتند.در بهترین حالت با 
انتخاب یک مدیرعامل و تزریق صدمیلیارد 
تومان ،شاید استقلال بتواند نیاز های اولیه 
اش را در بازار نقل و انتقالات مرتفع سازد اما 

تکلیف نهایی این دیون چه می شود؟
ایــا باشــگاه بودجه کافــی برای تســویه 
با بازیکنــان فعلــی را دارد؟نــه اینکه در 
پرســپولیس همه چیــز عالــی و رویایی 
باشد،اما دست کم چنین مشکلاتی را آنجا 
نمی بینیم .آنها سیاست نخست شان حفظ 
همه بازیکنان فصل قبل اســت و در نهایت 

جذب چند بازیکن در پست های مورد نیاز .
با این وجــود ممکن اســت دیر یــا زود به 
واســطه همین مشــکلات مالی، کف گیر 
آنها بــه ته دیگ بخــورد. اما هرگز شــاهد 
چنین مشــکلاتی برای تیم هــای صنعتی 
نیستیم و قســمت تلخ ماجرا دقیقا همین 
جاست .تبعیض بزرگ بین آنهایی که روی 
هم رفته بالای ۹۰ درصــد جامعه هواداری 
فوتبال را تشــکیل می دهند.با هر نگاهی با 
هر تز اقتصادی،چه چپ چپ،چه راســت 

افراطی،چــه ســرمایه داری لیبرال،چه تا 
مغز دندان نظام سوسیالیســتی… با هیچ 
راه و روشی نمی بایست شاهد چنین تفاوت 
فاحشی می شــدیم. اما شــورباختانه ، این 

قصه پر درد سرخابی هاست.
آنها زیر پر نورترین نورافکن ها هستند،آنها 
زیــر دقیق تریــن ذره بین هــا حرکت می 
کنند. آنها با ریزترین اتفــاق در دل تمرین 
و اردوی شان، مرکز حاشیه می شوند. همه 
می فهمند فــلان بازیکن با اپشــن و غیره 
دقیقا چندگرفته اســت.اما رقبای مستقیم 
شــان هیچکدام این مشــکلات را ندارند.
یک کارخانــه دولتی ،یک شــرکت کاملا 
حاکمیتی، رقبــای صنعتــی را در آغوش 
گرفته بــی آنکه در انتهای فصل، ســازمان 
خصوصی سازی و سایر نهادها بیایند و یک 

خط در موردشان شفاف سازی کنند.
با همه این مصائب و ســختی ها آنها گنجی 
دارند بــه نــام هــوادار؛ از دل آذربایجان تا 
سیستان و بلوچســتان،از شمال خراسان تا 
غربی ترین خط مرزی ایران در خوزســتان. 

کجاست که نامی از این دو نباشد؟
پرسپولیس و استقلال نام تهران را به یدک 
می کشــند اما ملی تریــن و مردمی ترین 
تیم های ایران ،بعد از تیم ملی هستند.زنده 
باد زایش قطب های سوم  و چهارم  پنجم. اما 

نه بهای نابودی قطب های اصلی.

هافبک تراکتور شاگرد رحمتی شد
 هافبک سابق تیم فوتبال تراکتور به نســاجی پیوست تا شاگرد مهدی 

رحمتی در این تیم شود.
 با اعلام رسمی باشــگاه نســاجی مازندران محمدرضا عباسی هافبک 
فصل گذشــه تیم فوتبال تراکتور با عقد قراردادی ۲ ساله راهی نساجی 

شد تا شاگرد مهدی رحمتی در این تیم شود.
عباسی فصل گذشــته ۱۵ بازی برای تراکتور به میدان رفت و ۲ گل نیز 

برای تی تی ها به ثمر رساند.
او سابقه حضور در تیم های ذوب آهن و فولاد را نیز در کارنامه دارد.

دومین  استعفا در یک هفته؛ وضعیت غیرمنتظره 
در جودو

 دومین استعفا در فاصله چند روز در جودو صورت گرفت تا وضعیت این 
فدراسیون المپیکی غیرمنتظره  باشد.

 چند روز قبل بــود که حســن کامرانی فر دبیر کل فدراســیون جودو 
استعفا داد و دیگر به محل کار خود بازگشت.

اکنون نیــز پژمان  فزونخــواه  رئیــس کمیته همگانی فدراســیون 
اســتعفای خود را در اختیار نصرالله  پریچهره  سرپرست فدراسیون 

جودو قرار داد.
پس از تعلیق موقت آرش میراســماعیلی و انتصاب پریچهره  به عنوان 

سرپرست جودو، شرایط این فدراسیون همچنان نامشخص است.
شنیده می شود حساب های  فدراســیون جودو نیز بسته شده و امکان 

برداشت برای اداره امور وجود ندارد.
این در حالی است که تعلیق چهار ســاله جودوی ایران، شهریورماه به 
اتمام می رســد و جودوکاران ایران باید در بازی های آسیایی هانگژو و 

سایر مسابقات بین المللی روی تاتامی بروند.

استقلال در سست ترین وضعیت ممکن
استقلال در شروع تمریناتش آنقدر بازیکن کم دارد که نمی تواند حتی 

یک بازی دوستانه برگزار کند.
تمرینات استقلال از هشتم تیر در کمپ مرحوم ناصر حجازی آغاز شد. 
آبی پوشان با تیمی ناقص و کمتر از حد معمول به تمرین مشغول شدند 

و با گذشت بیشتر از یک هفته هنوز تیم تکمیل نشده است.
تیم مدعی پایتخــت این فصل از ابتدای راه با جواد نکونام با مشــکلات 
زیادی روبرو شده و در نقل و انتقالات تابســتانی فقط دو خرید داشته 

است.
به غیر از مهرداد محمدی و آرمین سهرابیان آن ها برای جذب بازیکنان 
مطرح بازار تلاش کردند اما مدیریت نتوانست انتظارات را برآورده کند 
و در کنار اینکه اســتقلال نتوانســته خرید قابل توجهی داشته باشد، 
در تمدید قرارداد بازیکنان فصل گذشــته هم عملکرد ضعیفی صورت 

گرفته است.

استقلال در حال حاضر از دروازه تا خط حمله نیاز به جذب بازیکن دارد 
و به اندازه ای بازیکــن در اختیار دارد که حتــی نمی تواند اردوی پیش 
فصل برگزار کند و بازی دوستانه داشــته باشد؛ نکته ای که جواد نکونام 

در تمرین هفته گذشته هم به آن اشاره کرد.
اســتقلال درون دروازه با سید حسین حســینی قطع همکاری کرد و 
جانشین او هنوز معرفی نشده است. در خط دفاعی رافائل سیلوا و عارف 

غلامی قراردادشان پایان یافته است.
در خط میانی سعید مهری قراردادش را فسخ کرده و بازیکنی به جای او 
جذب نشده است. در خط حمله وضعیت مهدی قایدی و محمد محبی 
که جزو بازیکنان تاثیرگذار فصل گذشــته بودند مشــخص نیســت و 
باشگاه هم برای تمدید قراردادشان تا امروز حرکت مثبتی انجام نداده 

است.
تکــرار اتفاقاتی که هــر فصل در اســتقلال پدیدار می شــود این بار با 
استعفای سرپرست باشگاه هم همراه شده و حتی مشخص نیست کدام 

فرد در باشگاه باید پای قراردادهای جدید را امضا کند.

یامگا در آستانه فسخ قرارداد با استقلال
هافبک فرانسوی استقلال با ارسال نوتیس خواستار دریافت ۱۶۰ هزار 

دلار شده است.
 باشگاه استقلال این روزها با مشکلات زیادی روبرو است و همین باعث 

نگرانی هواداران این تیم شده است.
در تازه ترین اتفاق، کوین یامگا هافبک فرانســوی اســتقلال با ارسال 
نوتیس خواستار دریافت ۱۶۰ هزار دلار شده است. یامگا ۶۰ هزار دلار 
از فصل قبل طلب دارد و برای فصل جدیــد لیگ برتر نیز باید ۱۰۰ هزار 

دلار به عنوان پیش قرارداد دریافت کند.
اســتقلال تا ۲۸ تیر فرصت دارد این پول را به حساب مدافع خود واریز 

کند در غیر این صورت یامگا می تواند قراردادش را فسخ کند.

مس رقم بالا می برد

 مخالفت گل محمدی با جدایی قرضی
 مهاجم پرسپولیس

ســرمربی پرســپولیس مخالف جدایی قرضی مهاجــم تیمش برای 
پیوستن به مس رفسنجان است.

 باشگاه مس رفســنجان با ارسال درخواست رســمی خواستار جذب 
مهدی عبدی مهاجم پرسپولیس شد. مســی ها با اطلاع از قرارداد بلند 
مدت عبدی خواهان جذب قرضــی این بازیکن بــرای فصل پیش رو 
شدند تا مدیران باشگاه پرســپولیس نظر یحیی گل محمدی را در این 

باره جویا شوند.
سرمربی پرسپولیس پس از بررسی وضعیت خط حمله تیم خود یعنی 
بر عدم تمدید قرارداد عیســی آل کثیر، خروج قطعی شــیخ دیاباته و 
درخواست کنار گذاشــتن لئاندرو پریرا پس از بررســی موانع حقوقی 
و عدم جذب مهاجــم خارجی جدید مخالفت خــود را با جدایی عبدی 

اعلام کرد.
گل محمدی تنهــا در صورتی حاضر به جدایی عبدی خواهد شــد که 
باشگاه بتواند مهاجم خارجی جذب کند و همچنین یک مهاجم دیگر را 

از بین بازیکنان مدنظر سرمربی تیم به خدمت بگیرد.
بنابراین فعلًا عبدی نمی تواند پرســپولیس را ترک کند تا همچنان در 

تمرینات پیش فصل سرخپوشان حاضر شود.
این در حالی است که مدیران مس رفســنجان در صورت اصرار ساکت 
الهامی سرمربی خود مبلغ درخواستی برای جذب عبدی را نیز افزایش 
خواهند داد تا شاید باشگاه پرســپولیس بتواند گل محمدی را راضی به 

این انتقال قرضی کند.



اصفهان-مریــم مومنــی مدیــر 
اجرائــی پروژه های شــرکت ذوب آهن 
با اشــاره به به مشــکلات کمبود آب در 
اســتان اصفهان، طرح زیســت محیطی 
انتقال و تصفیه پســاب شــهرهای فولاد 
شــهر، زرین شــهر و اماکــن ذوب آهن 
تحت عنوان پساب بهداشــتی به تصفیه 
خانــه این پــروژه در حال انجام اســت؛ 
گفت: پیشــرفت این پــروژه تاکنون ۸۰ 
درصد بــوده و اکثــر تجهیــزات آن نیز 

خریداری و تحویل داده شده است.
 اســتان اصفهان به دلیــل همجواری با 
کویر یکی از اســتان هایی اســت که در 
معرض کمبــود آب قــرار دارد و با توجه 
به اینکــه آب، یکی از نهــاده های اصلی 
تولید فولاد به شــمار می رود، ذوب آهن 
اصفهان بــه منظور جلوگیــری از قطعی 
آب و همچنیــن کاهــش برداشــت آب 
از زاینــده رود، همواره تــلاش نموده از 
طریق بازیافت پســاب شــهری نیاز آبی 
خود را برطرف کند. در این راســتا پروژه 

تصفیه خانه، کارخانه توســط شــرکت 
مپنا به روش BOT در حال انجام اســت. 
در خصوص کــم و کیف اجرای این پروژه 
صحبت هــای علــی اکبر رجائــی، مدیر 
اجرائی پروژه هــا در این شــرکت را در 
ادامــه مــی خوانید:علی اکبــر رجائی با 
اشــاره به اینکه تصفیه خانه پساب ذوب 
آهن اصفهان در قســمت شرقی کارخانه 
و در مســاحت تقریبی ۵ هکتار واقع شده 
اســت؛ گفت: با توجه به مشکلات کمبود 
آب در اســتان اصفهــان و در راســتای 
کاهش برداشــت آب از رودخانه زاینده 
رود و جلوگیــری از خروج پســاب های 
صنعتی و بهداشــتی به لاگون ها و تامین 
آب صنعتی و دِمین مــورد نیاز کارخانه، 
طرح زیســت محیطی انتقــال و تصفیه 
پساب شهرهای فولاد شــهر، زرین شهر 
و اماکــن ذوب آهن تحت عنوان پســاب 
بهداشــتی به ظرفیــت ۵۵۰ متر مکعب 
در ســاعت و پســاب صنعتی کارخانه به 
ظرفیــت ۳۰۰ متر مکعب در ســاعت به 

تصفیه خانه این پروژه انجام شده است.
وی تصریح کرد: ایــن تصفیه خانه به دلیل 
اینکه آب دِمین برای مصارف نیروگاهی و 
صنعتی از پســاب های بهداشتی و صنعتی 
تولید می کند و باید دارای ناخالصی بسیار 
پایین در حد صفر باشــد؛ از پیشرفته ترین 
تکنولوژی روز و تجهیــزات مدرن انتخاب 
و طراحی شده اســت.رجائی تصریح کرد: 
ابتدا پساب ورودی به کارخانه در تصفیه 
خانه های مبداء تصفیه اولیه کامل شــده 
و پس از آن توســط پمپخانه ای که برای 
این منظور ســاخته شــده بــه کارخانه 
پمپاژ مــی گــردد.وی گفت: بــه دلیل 
اینکه نوع پســاب ورودی به تصفیه خانه 
متفــاوت و از نــوع بهداشــتی و صنعتی 
اســت؛ لذا دو نــوع روش تصفیــه: الف( 
برای پساب بهداشتی فرآیند MBR ب( 
برای پســاب صنعتی از روش انعقاد لخته 
ســازی و ته نشینی اســتفاده شده است 
که در نهایت هر دو پســاب با استفاده از 
روش تصفیه تکمیلی RO تصفیه شــده 

و به ســمت ذوب آهن پمپاژ می شــوند.
مدیر اجرائی پروژه ها با اشــاره به اینکه 
قرارداد این پــروژه به صورت ســرمایه 
گذاری بــه روش BOT با گــروه مپنا به 
عنوان ســرمایه گذار و شرکت ذوب آهن 
به عنــوان ســرمایه پذیر منعقد شــده 
است؛ خاطر نشــان کرد: پیشرفت پروژه 

تاکنون ۸۰ درصد بــوده و اکثر تجهیزات 
آن نیز خریــداری و تحویل داده شــده 
است. همچنین بخش ســیویل نیز پایان 
یافته و در حال اجــرای نصب تجهیزات و 
پایپینگ است و امید داریم تا پایان سال 
جاری راه اندازی شــود و در اوایل سال 

آینده نیز مورد بهره برداری قرار گیرد.

یزد-دره شــیری  مدیــر ارتباطات ســیار 
مخابرات منطقه یــزد از نصب و راه اندازی ســه 
سایت جدید تلفن همراه و ارتقای تکنولوژی ۱۲ 

سایت به نسل چهارم خبر داد.
»مســعودی مقدم« ضمن اعلام ایــن خبر افزود: 
در ادامه طرح فاز هشــت پلاس در اســتان و به 
منظور بهبود و توســعه پوشــش ارتباطی، ســه 
ســایت جدید تلفن همراه در میبد و شــهر یزد از 

ابتدای سال جاری نصب و راه اندازی شد.
وی اظهــار کــرد: تجهیــزات فنــی و ارتقــای 
تکنولــوژی ۴G بــر روی ۱۲ ســایت مناطــق 
پــر ترافیک شــهری، جــاده ای و روســتایی در 
شهرســتان های یزد، تفت ابرکوه، اشکذر و بهاباد 

نصب و راه اندازی شد.
گفتنی اســت؛ در حال حاضر حدود یک میلیون و 
۸۳۲ هزار خــط تلفن همراه اول در اســتان فعال و 
ضریب نفوذ تلفن همراه دریزد ۱۴۳.۶ درصد است.

»محمدرضــا زارع« مدیر مخابــرات منطقه یزد 
گفت: علاوه بر ســامانه ۲۰۱۱۷ رفع خرابی تلفن 
ثابــت، روش های جدیــد و آنلایــن  دیگری در 
راســتای ثبت خرابی تلفن ثابت به صورت شبانه 

روزی آماده اعلام و ثبت خرابــی تلفن ثابت برای 
مشتریان است .

وی افزود: پاســخگویی به مشــترکان در زمینه 
رفــع خرابــی تلفن از طریــق ســامانه ۲۰۱۱۷ 
سیســتم پاســخگویی بــه صــورت مکانیزه در 
مخابرات منطقه یزد فعال اســت و مشــترکان در 
تمام مدت شــبانه روز مــی توانند شــماره تلفن 
خراب خــود را از طریق تمــاس تلفن ۲۰۱۱۷و 
یــا ســایت اینترنتــی  www.tci.ir و ورود به 
مخابرات مــن ( و یا کد دســتوری #۲۰۲۰* از 

طریق تلفن همراه به سیستم اعلام کنند.

ایلام –حســن بیگی   معاون اجتماعی ستاد 
اجرایی فرمــان ایلام حضرت امــام )ره( ایلام، از 
توزیع بیش از پنج هزار بســته معیشــتی در بین 
نیازمندان ســطح اســتان طی ۲ ماه گذشته خبر 

داد.
 یدالله عزیــزی اظهار کرد: ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام در راســتای محرومیت زدایی و ارتقا 
ســطح معیشــت نیازمندان با تمام تــوان و همه 

جانبه در سطح استان پای کار است.
وی بــا بیان اینکه طــی ۲ ماه گذشــته بیش از 
پنج هزار بســته معیشــتی با همکاری گروهای 
جهادی، خانه های احســان، دفاتر ائمه جمعه، 
مســاجد، حســینیه ها و مراکز نیکــوکاری در 
بین نیازمندان سطح اســتان توزیع شده است، 
افزود: اقلام توزیع شــده شــامل برنج، روغن، 
حبوبــات، ماکارونی، رب، قند، شــکر و ســویا 

بوده است.
معاون اجتماعی ســتاد اجرایــی فرمان حضرت 
امام )ره( اســتان ایــلام تاکید کرد: بســته های 
مذکــور درب منزل تحویــل نیازمندان شــده و 
تــلاش و تاکید جدی شــده حین توزیع شــان و 

کرامت خانواده ها حفظ شود.
عزیزی اضافــه کرد: خدمــت بــه نیازمندان را 
وظیفه خود میدانیم و در این راســتا هر آنچه در 

توان داشته باشیم دریغ نخواهیم کرد.
معاون اجتماعــی ســتاد اجرایی فرمــان ایلام 
حضرت امــام )ره( ایــلام در پایان گفت: ســتاد 
اجرایــی فرمــان حضــرت امــام در راســتای 
محرومیــت زدایــی و ارتقــا ســطح معیشــت 
نیازمندان با تمــام توان و همه جانبه در ســطح 

استان پای کار است.

یزد ایلام
راه اندازی و ارتقاء سایت های همراه اول در استان یزد پنج هزار بسته معیشتی بین نیازمندان استان ایلام توزیع شد

مدیر اجرائی پروژه های شرکت ذوب آهن اعلام کرد؛

وژه تصفیه خانه پساب پیشرفت ۸۰ درصدی پر
 ذوب آهن اصفهان

فرماندار گرگان:
آموزش های فنی حرفه ایی بستر مناسبی 
جهت توانمند سازی افراد جویای کار است

گرگان-مهنازمحمدزمانی  در راســتای اجــرای طرح اوقات 
فراغت و برنامه هــای گرامیداشــت هفته ملی مهــارت، الازمنی 
سرپرســت مرکز آمــوزش فنــی و حرفه ای شــهید حاج قاســم 
ســلیمانی گرگان با نادری فرماندار شهرستان دیدار و گفتگو کرد.
شــهید حاج قاسم ســلیمانی شهرســتان گرگان، نادری فرماندار 
گرگان در ایــن دیدار ضمن تقدیــر از فعالیت هــای آموزش فنی 
و حرفه ای شهرســتان، از ارائه آموزش های مهارتــی بعنوان یک 
اصل مهم در ایجاد اشــتغال و توانمندســازی افرادجویای کار در 
شهرســتان نام برد و افزود: آمــوزش های فنی و حرفه ای بســتر 
مناســبی در جهت توانمند ســازی افراد جویای کار فراهم کرده 
اســت و با ارائه آموزش های علمی و عملی لازم نقش بســزایی در 
ایجاد اشــتغال دارد.نادری در ادامه ضمن اعلام حمایت از برنامه 
های آموزش فنی و حرفه ای نســبت به تدوین طرح مهارت آموزی 
بصورت متمرکز در اوقات فراغت و گرامیداشــت هفته ملی مهارت 
اقدام شــود تا تمامی دســتگاه های اجرایی متولی اشتغال در این 
طرح ها و برنامه ها مشــارکت داشته باشــند.محمد الازمنی ضمن 
ارائه برنامه های طرح اوقات فراغت و هفتــه ملی مهارت،گفت: در 
هفته ملی مهارت باید فرصت را مغتنم شــمرد تــا مردم در حوزه 
شــهر یا روســتا با مولفه های آمــوزش های مهارتــی و همچنین 
بازخورد اجتماعی، اقتصادی این آموزش هــا برای مردم ملموس 
باشــد.الازمنی تصریح کرد: گســتردگی حوزه آموزش های فنی و 
حرفه ای به گونه ای اســت که اقشــار مختلف جامعه را در ســطح 

جامعه با ارائه آموزشهای لازم تحت پوشش دارد.
وی افزود: از ملزومات توســعه و اشــتغال پایدار ارائه آموزش های 
مهارتی در ســطح جامعه می باشــد و در برخی مناطق که  اولویت 

های خاصی دارند نگاهی ویژه تر بایست داشت

وزانه بیش از ۳۰ میلیون لیتر  توزیع ر
فرآورده های نفتی در گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر شــرکت  ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلســتان گفــت: روزانه بیــش از ۳۰ میلیــون لیتر انواع 
فرآورده های نفتی شــامل بنزین، گازوئیل، نفت ســفید،نفت کوره، 

سوخت هواپیما و غیره در گلستان توزیع می شود.
ســیدمحمد حســینی  اظهار کرد: برای جلوگیری و پیشگیری از 
هرگونه قاچاق ســوخت و فرآورده های نفتی، بــا همکاری وزارت 
کشــور، وزارت نفت و ســتادمبارزه با قاچاق ریاســت جمهوری 

سامانه »صدف« طراحی شده است.
وی تصریــح کرد: براســاس طراحــی ایــن ســامانه، متقاضیان 
درخواســت ســوخت با ثبت نام در این ســامانه و ارائــه مدارک 
لازم، در کمتر از ۷۲ ســاعت می توانند سهمیه ســوخت خود را از 

جایگاه های موردنظر دریافت کنند.
مدیــر شــرکت پخــش فرآورده هــای نفتــی منطقه گلســتان 
خاطرنشان کرد: در این ســامانه از متقاضیان درخواست بارگذاری 
یک کارت بانکی می شــود تــا از آن کارت هم به عنــوان فعالیت 

بانکی و هم دریافت سوخت استفاده کنند.
وی ادامه داد: از شــهروندان و دارندگان این کارت تقاضا می شود، 
کارت خود را به هیــچ عنوان در اختیار شــخص دیگر و یا صاحبان 
جایگاه قرار ندهند.حســینی گفت: با توجه بــه اینکه فرآورده های 
نفتی یکــی از منابع خدادادی بــوده و برای آیندگان اســت لذا از 
جابجایی ســوخت برای مصارف غیر از مصرف قید شده در سامانه 

پرهیز شود که به منزله تخلف و قاچاق خواهد بود.
وی بیان کرد: صنایع، معادن، واحدهای مرغداری و دامداری، شــیلات 
و حدود ۳۸ هزار دســتگاه انواع ماشین آلات کشــاورزی در گلستان از 
انواع فرآورده های نفتی اســتفاده می کنند و ۱۷۸ فروشندگی و جایگاه 

فرآورده های نفتی گازوئیل و نفت در استان فعال است.
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان ابراز کرد: طرح 
سهمیه سوخت به ماشین آلات کشــاورزی براساس سطح زیرکشت 
اراضــی در آق قلا بصورت پایلــوت در حال اجرا اســت که در صورت 
نتایج موفق و مدیریت صحیح ســوخت، علاوه بر رفع مشکل سوخت 

کشاورزان از قاچاق سوخت نیز جلوگیری می کند.
حســینی تاکید کــرد: روزانــه بیــش از ۳۰ میلیون لیتــر انواع 
فرآورده های نفتی شــامل بنزین، گازوئیل، نفت سفید،نفت کوره، 

سوخت هواپیما و غیره در گلستان توزیع می شود

آئین افتتاح ساختمان مرکز خدمات جامع 
وستایی لاویج نور سلامت ر

ساری-امیری فر   به مناســبت دهه ولایت و امامت، ساختمان 
جدید مرکز خدمات جامع ســلامت روســتایی لاویج شهرســتان 
نور با حضور دکتــر فرهاد غلامی رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
مازندران، مهنــدس فرزانه نماینــده مردم نــور ومحمودآباد در 
مجلس شــورای اســلامی، معاونین بهداشــت، درمان و توســعه 
مدیریت، منابع و برنامه ریزی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران، 
مهندس توکلی فرماندار و دکتر حســینی مدیر شــبکه بهداشت و 
درمان شهرســتان نور و جمعی از مسوولین شهرســتانی و محلی 
مورد افتتــاح و بهره برداری قــرار گرفت. ســاختمان جدید مرکز 
خدمات جامع ســلامت روســتایی لاویج نور در زمینی به مساحت 
۲۵۰۰ مربع و بــا زیربنای ۴۵۰ متر مربع بالغ بــر ۲۷میلیارد ریال 
از محــل اعتبارات دانشــگاه علوم پزشــکی مازنــدران احداث و 
تجهیز شــد.این مرکز جمعیتی بالــغ بر ۲۶۸۰ نفر از ۹ روســتا با 
۸۶۴ خانوار را تحت پوشــش خــود قرار دارد که ۴ روســتا دارای 

خانه بهداشت می باشند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گلستان
 مدیرکل بیمه سلامت گلستان خبر داد:

پیوستن دهک های ۴ و ۵ به جمع بیمه شدگان رایگان
گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرکل بیمه سلامت گلستان با اشاره به اینکه 
هم اکنون ۲۲۰ هزار گلســتانی تحت پوشش سلامت هستند، گفت: دهک های 

چهارم و پنجم درآمدی نیز به جمع بیمه شوندگان رایگان پیوستند.
ســیدمحمد حســینی اظهار کرد: تا امروز ســه دهک درآمدی نخســت 
جامعه رایــگان بودنــد، اما اکنــون دهک های چهــارم و پنجــم هم به 

مجموعه بیمه شوندگان رایگان اضافه شدند.
وی با بیان اینکه همیشــه دهک هایی که نزدیک به رایگان شــدن بودند، 

این نگرانی را داشتند که چرا جزو بیمه شــدگان رایگان قرار نمی گیرند، 
توضیح داد: دهک ششــم به بعد هــم ۲۰ درصد حق بیمــه، دهک هفتم 
۳۰ درصد، دهک هشــتم ۴۰ درصد و دهک نهم ۵۰ درصــد حق بیمه را 

می توانند پرداخت کنند.
 مدیرکل بیمه ســلامت گلستان با اشــاره به اینکه فقط دهک دهم جامعه 
که بهترین شــرایط درآمدی جامعــه را دارند حق بیمه را بــه طور کامل 
پرداخت می کنند، ادامه داد: حق بیمــه ماهیانه ۱۱۹ هزار و  ۶۰۰ تومان 

تعیین شــده اســت و در حال حاضر  بیــش از ۲۲۰ هزار نفر در اســتان 
گلستان تحت پوشش رایگان بیمه سلامت قرار دارند.

وی با اشاره به اینکه سازمان بیمه ســلامت ایران مکلف است تمامی افراد 
فاقد پوشش بیمه را تحت پوشــش قرار دهد، افزود: مطابق قانون، وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی دهک بنــدی بیمه شــدگان را انجام داده و 
بیمه شــدگان بر اســاس دهک بندی صورت گرفته از خدمــات بیمه ای 

برخوردار می شوند.

البرز-مظفری  مدیر عامل منطقه ویژه اقتصــادی و فرودگاه بین 
المللی پیــام با بیان اینکه در ســال گذشــته ۶۶ قــرارداد واگذاری 
زمین به ســرمایه گذاران در این منطقه صورت گرفته اســت، گفت: 
ســالانه حدود ۴۰ هکتار زمین در این منطقه برای واگذاری به بخش 

خصوصی و صنایع تولیدی آماده سازی می شود.
اکبر قنبرپور بــا بیان اینکه امســال میزان قراردادهــا در این منطقه 
به ۷۲ قرارداد خواهد رســید، تصریح کرد: هم اکنــون بیش از ۳۰۰ 
شــرکت صنعتی و تولیدی در این منطقه مستقر هســتند که دو هزار 

محصول را تولید و در بازارهای داخلی و خارجی عرضه می کنند.
وی با اشــاره به پتانسیل پیام برای تبدیل شــدن به بزرگ ترین قطب 
اقتصاد دیجیتال منطقه، گفــت: در کنار این هدف که در حال اجرایی 

کردن آن هســتیم، رقم خوردن یک درصد از تولید ناخالص داخلی تا 
سال ۱۴۱۰ از دیگر برنامه های در دست اقدام است.

مدیــر عامل منطقه ویــژه اقتصادی و فــرودگاه بین المللــی پیام در 
ادامه با بیــان اینکه مدل واگــذاری به صورت اجــاره بلند مدت ۲۵ 
ساله از دیگر راهکارها برای جذب ســرمایه گذار در این منطقه است، 
افزود: واگذاری زمین برای احداث ســوله کارگاهی از دیگر برنامه ها 
با همین هدف است که در ســالی که گذشت، هشــت هکتار زمین به 

همین منظور در اختیار سرمایه گذاران قرار داده شد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به اینکــه منطقه ویژه 
اقتصادی پیام نزدیــک ترین منطقــه ویژه به پایتخت اســت، گفت: 
همچنین برخورداری از بخش فرودگاهی و اســتقرار گمرک در درون 
این منطقه موجب متمایز شــدن پیام از دیگــر مناطق ویژه اقتصادی 

کشور شده است.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام:
می شود واگذار  خصوصی  بخش  به  پیام  منطقه  زمین های 

البرز

گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانی
از آنجایی کــه تامین برق مطمئن و پایدار جزو اساســی ترین رســالتهاي 
وزارت نیرو و صنعت برق برای مشــترکان اســت، لیکن در ســالهای اخیر 
علاوه بر افزایش مصــرف برق که بار شــبکه برق کشــور را افزایش داده، 
گســترش پدیده مذمومي بــا عنوان رمزارزهــای غیر مجاز چــه در ابعاد 
وســیع با نام مزارع اســتخراج رمزارز و چه نــوع کوچکتــر آن در خانه ها 
معادلات تامین برق  پایدار و مســتمر را برای مشــترکان با چالش روبه رو 

کرده است.
راه اندازی و استخراج گسترده رمزارزها و اســتفاده غیرمجاز از این پدیده 
نوظهور و مشــکل آفرین بــرای پایداری شــبکه برق، طي یکي دو ســال 
گذشته خســارات زیادي به صنعت برق کشــور وارد کرده که از آن جمله 
مي توان به ســوختن ترانسها، پارگی ســیمها و آسیب رســاندن به سایر 

تجهیزات برقی بر اثر افزایش ناگهانی بار شبکه اشاره کرد.
طبق اعلام وزارت نیرو، اســتخراج یک واحد بیت کویــن به بیش از ۳۰۰ 
مگاوات ســاعت برق نیاز دارد که این میزان بیشــتر از برق مصرفی حدود 
۳۵ هزار واحد مســکونی در یک شبانه روز اســت. همچنین یک مانیر ۲ تا 
۳ کیلوواتی به اندازه ۳۵ پنکه یــا ۱۵ یخچال فریزر و برابــر ۵ کولر آبی یا 
یک کولر گازی برق مصرف می کند. بنابراین ایجاد مزرعه اســتخراج بیت 
کوین با مصرف برق زیاد همراه اســت. به بیان ســاده تر بــرای تامین برق 
پردازنده هایی که رمرزارز دیجیتال اســخراج و از سیستمهای کامپیوتری 
پردازش مي شــوند، نیازمند فعالیت ۲۴ ســاعته اســت که به خودي خود 
گرمای شــدیدي تولید مي کند و برای خنــک نگهداشــتن تهویه محیط 
بسته، باید شــبانه روزي از کولرهای گازی اســتفاده کرد که این موضوع 

ارتباط مستقیم با روند افزایش مصرف برق دارد.

قانونگذار برای برون رفت از ایــن وضعیت )فعالیــت غیرمجاز رمزارزها(، 
مبادرت به تدوین و ابلاغ شیوه نامه اســتخراج رمزارز با تامین برق توسط 
نیروگاههای تجدیدپذیــر کرده که متقاضیان می توانند با بســتن قرارداد 
با ســاتبا خرید تضمینی برق داشــته باشــند. به این طریق که اگر انرژی 
مصرفی آنها بیشــتر یا کمتر از مقدار انرژی تزریق شــده نیروگاه به شبکه 
برق باشــد باید مابه التفات انرژی مصرفی یا تولیــدی پرداخت یا دریافت 

شود.
قطعا این شــیوه نامه اقدامی مثبــت و رو به جلو در ایجــاد هماهنگی بین 
وزارتخانه های نیــرو، صنعت و ســرمایه گذار را در جهت حل مشــکلات 
حوزه ماینیگ ها اســت و موجب توسعه بیشــتر احداث نیروگاههای تولید 
پراکنده و خورشیدی در کشور شــده و در عین حال استخراج رمز ارز را به 

مسیر قانوني آن هدایت خواهد کرد

رمزارزهای غیرمجاز عامل افزایش بار شبكه برق کشور

 م



در بخشنامه ای به شبکه بانکی ابلاغ شد
 دستورالعمل مهم بانک مرکزی 

برای تقویت تشکیل سرمایه و تامین منابع ارزی 
وژه های ارزآور پر

 بانک مرکزی در راستای تقویت تشکیل ســرمایه ثابت و تامین منابع 
ارزی برای تکمیل پروژه های ارزآور ملی، »دستورالعمل اجرایی عرضه 

اوراق مرابحه ارزی« را در بخشنامه ای به شبکه بانکی ابلاغ کرد.
 این بانک با هدف تقویت تشــکیل ســرمایه ثابت و تامین منابع ارزی 
برای تکمیل پروژه های ارزآور ملی، نسبت به صدور مجوز عرضه اوراق 
مرابحه ارزی از طریق مرکز مبادله ارز و طلای ایران وفق دستورالعمل 
اجرایی پیوســت )موضــوع بخشــنامه شــماره ۸۶۲۹۰ /۰۲ مورخ 
۱۴۰۲.۴.۱۴(، به منظور اجرا و یا تکمیل طرح های سودآور اقتصادی و 

صنعتی بخش خصوصی در داخل کشور، اقدام می کند.
بر اساس این دستورالعمل، اوراق مرابحه ارزی، اوراق بهادار ارزی است 
که نشان دهنده مالکیت مشــاع دارنده آن در دارایی مالی یا دینی است 
که بر اساس قرارداد مرابحه حاصل شده و دارنده اوراق، مالک و طلبکار 
آن دین است و عرضه این اوراق، صرفاً توســط ناشر با مجوز کمیسیون 

ارز بانک مرکزی مجاز است.
همچنین، ســقف مبلغ عرضه اوراق مرابحه ارزی بــرای هر طرح ۲۰۰ 
میلیون یورو می باشد که این سقف با صلاحدید و اخذ مجوز کمیسیون 

ارز قابل افزایش به مبالغ بالاتر است.
گفتنی اســت خرید اوراق از محل منابع ارزی مشمول رفع تعهد ارزی 
صادراتی ممنوع بوده و سررســید اوراق حداقل یک و حداکثر ۴ سال و 
سود سالیانه برای اوراق یورویی یکساله حداکثر ۵ درصد؛ اوراق دوساله 
حداکثر ۵.۲۵ درصد؛ اوراق سه ساله و چهارســاله حداکثر ۵.۵ درصد 

تعیین شده و پرداخت سود در مواعد یکساله صورت خواهد پذیرفت.
لازم به ذکر است درخواســت انتشــار اوراق مذکور برای تامین مالی 

چندین پروژه انجام شده و مراحل مربوطه در دست اقدام است.

سرپرست بانک مسکن:
قرارداد تسهیلات ۲۵۸ هزار و ۴۳۲ واحد نهضت 

ملی مسکن منعقد شد
 سرپرست بانک مسکن از انعقاد قرارداد تســهیلات ۲۵۸ هزار و ۴۳۲ 
واحد مســکونی به میزان ۸۶ هزار و ۹۵۰ میلیارد تومــان در این بانک 

خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »علی عسکری« گفت: تاکنون یک 
میلیون و ۳۹ هزار و ۷۵۱ نفر در بانک مســکن بــرای طرح نهضت ملی 

مسکن افتتاح حساب کردند.
وی با اعلام اینکــه تاکنون ۷۳ هــزار و ۱۳۳ میلیارد تومــان از محل 
تســهیلات و آورده متقاضیان به حساب ســازندگان واریز شده است، 
توضیح داد: میزان پرداخت تســهیلات به حساب ســازندگان از محل 
تســهیلات ۴۳ هزار و ۳۰۵ میلیارد تومان و از محــل آورده متقاضیان 

معادل ۲۹ هزار و ۸۲۸ میلیارد تومان است.

عسکری افزود: قراردادهای تسهیلات ۲۵۸ هزار و ۴۳۲ واحد مسکونی 
معادل ۸۶ هزار و ۹۵۰ میلیارد تومان در بانک مسکن منعقد شده است.

وی گفت: همچنین تاکنــون ۷۳ هزار و ۱۳۳ میلیــارد تومان از محل 
تسهیلات و آورده متقاضیان به حساب سازندگان واریز شده است.

عضو شورای پول و اعتبار:
ادغام و انحلال هیچ بانکی در دستور کار بانک 

مرکزی نیست
عضو شورای پول و اعتبار گفت: در شورای پول و اعتبار موضوعی تحت 
عنوان گریز مطرح اســت و اگر بانکی به تخلف کشــیده شد با آن بانک 
برخورد می شــود که این برخورد می تواند لغو امتیاز یــا ادغام در بانک 
دیگری باشد. ادغام هم یک روش علمی است اما در حال حاضر موردی 

برای ادغام بانکی در دستور کار قرار ندارد.
غلامرضا مرحبا، عضو شــورای پول و اعتبار درباره اظهاراتش مبنی بر 
اینکه مافیایی در مجلس اجازه اصلاح قوانین بانکی را نمی دهد، گفت: 
اینکه مافیای در مجلس اجازه اصلاح قانون بانکی را نمی دهد شــبیه به 

این دست از حکایت هایی است که می گویند کار، کارِ انگلیسی هاست.
وی ادامه داد: در مجلس تمام موضوعات در کمیســیون  تخصصی خود 
مورد بررســی قرار می گیرد و درباره آن رای گیری می شود و در صحن 
علنی به طور آشکار و شــفاف نمایندگان مجلس درباره آن اظهار نظر 
می کنند. درست است که عده ای نسبت به بانک ها بدبین هستند، نظر 

منفی دارند و عده ای برخورد منطقی تری دارند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره اصلاح قوانین بانک مرکزی و 
خروج آن از مواردی که مربوط به بانک های ربوی تاکید کرد: اصلاحات 
قانون بانک مرکزی رو به اتمام اســت و در حال حاضر مشغول بررسی 
قانون بانک ها هستیم، چند ماده از آن در کمیسیون تصویب شده و این 
کار را پیش می بریم. اقدامات با سرعت قابل قبولی پیش می رود و چند 

بند اولیه آن به تصویب رسیده  است. 
مرحبا افزود: یکی از ارکان بانک مرکزی، شورای فقهی است که در حال 
حاضر چند مجتهد عادل و جامع شــرایط در این شورا حضور دارند در 

حال ناظر بر بانک مرکزی هستند.
 البته مدعی نیســتم که قوانین کاملا سالم هســتند به ویژه در بخش 
تســهیلات فرمول هایی که در نظر گرفته شده و به کار می رود، احجاف 
به مردم است و باید به صورت حرفه ای این موضوعات مورد بررسی قرار 

بگیرند و اصلاح شوند. 
عضو شورای پول و اعتبار گفت: باید توجه داشت تنها مطاعی که بانک 
با آن فعالیت دارد، پول است و در عین حال با تورم ۵۰ درصدی در کشور 
مواجه هستیم و ضمن اینکه نظام بانکی کشورمان نظام کارمزدی نبوده 
و چند سالی اســت که بحث کارمزد مطرح شده  اســت. حتی برخی از 
دســتگاه های خدماتــی بابت همیــن کارمزدهای بدهی هــای قابل 
توجهی به بانک ها دارند و در دادگاه ها بابت شــکایات بانک ها از برخی 
از دســتگاه ها و وزارتخانه ها برای عدم پرداخت کارمزدها پرونده هایی 
تشکیل شده  است و اساسا این مشکلات در نظام سالم مالی و پولی این 

اتفاقات دیده نمی شود. 
مرحبا در پاســخ به این ســوال که آیا ادغام بانکی به دلیل تخلفات و 
ورشکســتی در دســتور کار بانک مرکزی قــرار دارد، تاکید کرد: در 
شــورای پول و اعتبار موضوعی تحت عنوان گریز مطرح اســت و اگر 
بانکی به تخلف کشیده شد با آن بانک برخورد می شود که این برخورد 
می تواند لغو امتیاز یا ادغام در بانک دیگری باشد. ادغام هم یک روش 
علمی اســت اما در حال حاضر موردی برای ادغام بانکی در دستور کار 

قرار ندارد.

وزیر نیرو اعلام کرد
رکورد تاریخی مصرف برق کشور این هفته 

شکسته می شود
 وزیر نیرو با بیــان اینکه هفته جاری بیشــترین میــزان مصرف برق 
کشور به ثبت خواهد رســید، گفت که با تلاش صنعت نیروگاهی کشور 
درصددیم در دوره اوج بار مصرف برق تابستان امسال حداکثر ظرفیت 
نیروگاه های کشــور را به کار بگیریم.به گزارش وزارت نیرو، »علی اکبر 
محرابیان« در جلسه شــورای برق به میزبانی شــرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی، با بیان اینکه این هفته شــاهد افزایش شدید دما در نقاط 
مختلف کشور خواهیم بود، افزود: بر اساس پیش بینی صورت گرفته این 

هفته رکورد تاریخی مصرف برق کشور شکسته خواهد شد.
وی ادامه داد: بخش عمده ای از تولید برق کشــور بر عهده نیروگاه های 
حرارتی است، لازم اســت در هفته جاری شــرکت برق حرارتی با یک 
برنامه ریزی منســجم و با اســتفاده حداکثری از ظرفیت نیروگاه های 
خصوصی و دولتی بتوان همانند ســال گذشته انرژی موردنیاز روزهای 
اوج مصرف برق کشور به ویژه در هفته جاری را به شکل مناسبی تأمین 

کرده و در اختیار مشترکان سراسر قرار دهیم.
وزیر نیرو با تقدیر از تلاش های انجام شــده توســط همــکاران حوزه 
تولید برق در زمستان و تابستان در ســال گذشته، خاطرنشان کرد: در 
یک سال گذشته کارکنان نیروگاهی کشــورمان شرایط بسیار سختی 
را با موفقیت ســپری کردند کــه امیدواریم این روزها نیز که شــاهد 
اوج فعالیت صنعت برق کشــور هســتیم، بتوانیم با یک کار منسجم و 
هماهنگ و اتخاذ بالاترین ســطح آمادگی، تابســتان خوبــی را برای 
مشترکان رقم بزنیم.محرابیان گفت: تاکنون بیش از یک سوم روزهای 
گرم ســال را ســپری کرده ایم و با تلاش فعالان صنعت برق کشورمان 
به ویژه در بخش نیروگاهی، رضایت خوب و قابل توجهی در بخش های 

مختلف کشور در زمینه مصرف انرژی وجود دارد.
وی با اشــاره به اینکه مدیریت مصرف برق هوشــمندانه در حال انجام 
اســت، افزود: این روزها با اتخاذ تدابیر انجام شــده در دولت سیزدهم، 
تأثیرات منفی ناترازی برق چند ســال اخیر در حداقل ممکن احساس 
می شود و باید با استمرار این وضعیت شــاهد رضایت عمومی در میان 

مردم باشیم.

معاون وزیر نفت خبر داد
پلاک سوم؛ راهکار کوتاه مدت برای تامین 

سوخت و امنیت انرژی
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
راه حل پلاک ســوم به عنوان راه حل کوتاه مدت تامیــن امنیت انرژی 
عنوان شده که براین اساس خودرو با کارت آن تطبیق داده شده و فردی 
که سوخت گیری می کند قابل شناســایی بوده تا از این طریق سنجش 
پیمایش نیز انجام شود.جلیل سالاری، با بیان اینکه یکی از چالش ها در 
این حوزه، موضوع سرور و ذخیره سازی اطلاعات است، اظهار کرد: این 
موضوعی است که در ســطح حاکمیتی باید تعیین تکلیف شود و دولت 
و شــورای عالی امنیت ملی هم به موضوع ورود کرده اند که امیدواریم 
هرچه سریع تر به نتیجه برسد.وی با بیان این که داده ها و اطلاعات باید 
در اختیار وزارت راه  باشــد چرا که رصد و پایش خودروها از سوی این 
وزارتخانه صورت خواهد گرفت، گفت: اموری که در حوزه شرکت ملی 
پالایش و پخش بوده آغاز شده و تا به نتیجه رسیدن سامانه اقدامات به 

صورت دستی و خارج از مکانیزم نرم افزاری در حال انجام است.
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با اشاره به 
اهمیت اجرایی شدن سامانه ســپهتن تصریح کرد: حجم زیادی از نفت 
گاز کشور عملا مســیر پیمایش را حل نمی کند و پیش بینی این است 

که در حد هشت تا ۱۰ میلیون لیتر میزان آن باشد.
ســالاری افزود: تلاش ما برای مدیریت مصرف ســوخت این است که 
ســامانه اجرا شــود به همین دلیل هرگاه موضوع تفاهم نامه ای مطرح 
شده شرکت پالایش و پخش از آن استقابل کرده، مجموعه وزارت نفت 

نیز همواره برای تامین منابع اعلام آمادگی کرده است.

وی با اشاره به راهکار پیشــنهادی کوتاه مدت شرکت پالایش و پخش 
برای تامین سوخت و امنیت انرژی گفت: راه حل پلاک سوم به عنوان راه 
حل کوتاه مدت عنوان شده که براین اســاس خودرو با کارت آن تطبیق 
داده شده و فردی که سوخت گیری می کند قابل شناسایی بوده تا از این 
طریق پیمایش نیز انجام شود. پلیس راهور از این طرح استقبال کرده که 
نیاز است اطلاعات و داده های خودروها به سامانه کارت هوشمند متصل 
شود. پلاک سوم چیپی است که زیر شیشــه جلو و زیر آینه باید نصب و 
اطلاعات VIN و سایر اطلاعات مورد نیاز درباره خودرو در آن گنجانده 
می شــود. اطلاعات موجود روی این چیپ به صورت RFID در اختیار 
پلیس قرار می گیرد تا مأموران راهور بتوانند با دست افزارهایی که دارند 

این اطلاعات را بخوانند و به هویت اصلی مالک و خودرو پی ببرند.  
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران خاطر 
نشان کرد: قانون تکلیف کرده تا پایان ســال ۶۰ تا ۹۰ درصد خودروها 
به این سامانه متصل شــوند که امیدواریم این مهم با تسریع و همکاری 

سایر دستگاه ها محقق شود.

 هشدار به تهرانی ها، مصرف آب 
را کاهش دهید!

شرکت آب و فاضلاب استان تهران نسبت به افزایش میزان مصرف آب 
پایتخت به دنبال افزایش دمای هوا و ورود موج هوای گرم هشدار داد.

 بنا به اطلاعیه آبفای استان تهران با افزایش دمای هوای تهران، میزان 
مصرف آب در شهر تهران به طور چشــم گیری افزایش یافته است که 

ادامه این روند، پایداری شبکه توزیع آب را تحت تاثیر قرار می دهد.
طی روزهای اخیــر مصرف آب در شــهر تهران به رقم  ســه میلیارد و 
۷۰۰ میلیون لیتر در هر شبانه روز رسیده اســت.در این اطلاعیه آمده 
است: از ابتدای تیرماه امســال، مصرف لحظه ای آب تهران در ساعات 
اوج مصــرف، از رقم ۵۱ هزار لیتر در ثانیه کمتر نشــده کــه تداوم این 
امر ممکن اســت موجب بروز ناپایداری در شــبکه و توزیع آب شــود.
شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران در این اطلاعیه اعلام کرده است 
که تنها با ۱۰ درصد کاهش مصــرف آب و پرهیز از مصارف غیر ضروری 
در شــهر تهران می توان حدود  ۱۲۰ میلیــون مترمکعب یعنی معادل 
۷۰ درصد ســد امیرکبیر آب را حفظ و ذخیره کرد.  از ابتدای سال آبی 
جاری، نســبت به دوره بلندمدت ۱۰۴ میلی متر کاهــش بارندگی در 
استان تهران ثبت شده است که این وضعیت، ضرورت مدیریت مصرف 
آب در پایتخت را دوچندان می کند.این شــرکت از شهروندان تهرانی 
درخواست کرد اســت تا با مدیریت مصرف آب و انجام برخی اقدامات 
ساده مانند رفع نشتی احتمالی کولرهای آبی و پرهیز از شست وشوهای 

غیرضروری از هدررفت آب پیش گیری کنند.
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وط شد صدور و تمدید بیمه نامه شخص ثالث مشر

ســمیرا ربیع  پرداخت عــوارض آزادراهی با 
الکترونیکی شدن این فرآیند آســان تر شده و از  
دیروز)۱۷ تیر ماه( هم تمدید بیمه نامه شــخص 
ثالث، منوط به پرداخت عوارض آزادراهی خودرو 

است.
 پرداخت عــوارض آزادراهی در ســفر یکی از 
الزامات برای راننده هنگام مســافرت است که 
با الکترونیکی شــدن این پرداخــت، کار تا حد 
زیادی آسان شــده، کاهش زمان سفر، کاهش 
مصرف ســوخت، صرفه جویی در اســتهلاک 
خــودرو، پرداخــت آســان عــوارض، کاهش 
خرابی هــای رویه هــای آســفالتی در محــل 
توقف دروازه هــای عوارض بخشــی از مزایای 
الکترونیکی شــدن اخذ عوارض در آزادراه های 

کشور است.
در لایحه بودجه ۱۴۰۲،  فرماندهی کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران و شرکت های بیمه گر به  
منظور حمایت از الکترونیکی کردن آزادراه های 
کشور به أخذ مفاصاحســاب بدهی های ناشی از 
عــوارض آزادراهی از متقاضیــان تعویض پلاک 
خــودرو و خدمات بیمه شــخص ثالــث موظف 

شدند.

عباس بیات ســرمدی -مدیرکل بهره برداری از 
آزادراه ها- پیش از این دربــاره موانع الکترونیکی 
شدن همه آزادراه ها  گفته بود: گلوگاه های کافی 
که دریافت عوارض را به صــورت ۱۰۰ درصدی 
تضمین کند به تنهایی از ســمت پلیس شــدنی 
نیســت؛ بیمه هــم بایــد ۱۰۰ درصد پــای کار 
بیاید و در هنگام ارائه خدمــات بیمه ای و صدور 
بیمه نامه هــای شــخص ثالث، از کاربــران بیمه 
مفاصای پرداخت عــوارض آزادراهی بگیرد واگر 
بیمه به این جریان ملحق شــود کمک شــایانی 
می کند و ســرمایه گذارهای آزادراهی هم دیگر 
بهانــه ای نخواهند داشــت که ایــن کار را انجام 

ندهند.
حالا به نظر می رسد شرکت های بیمه ای هم برای 
این موضوع جلو آمدند تــا جاییکه قائم مقام بیمه 
مرکزی هفته گذشــته، اعلام کرد شــرط جدید 
صدور بیمه نامه شــخص ثالث از ۱۷ تیرماه ، احذ 
مفاصا حســاب عوارض آزادراهــی و بزرگراهی 

خواهد بود.
در این راســتا بیات ســرمدی نیز اظهــار کرد: 
به منظور اجــرای تکلیــف قانونــی وزارت راه و 
شهرســازی مندرج در بند )ی( تبصره ۱۸ قانون 

بودجه ســال ۱۴۰۱ و بند )ک( تبصره ۱۱ قانون 
بودجه ۱۴۰۲ کل کشــور مبنی بــر الکترونیکی 
شــدن اخذ عــوارض آزادراهــی، بــا برگزاری 
جلسات متعدد از سوی بخش خصوصی و دولتی 
ســازکارهای مناسب به منظور تســهیل اجرای 

قانون پیگیری شد.
به گفتــه وی، با پیگیــری نهادهــای نظارتی و 
همکاری بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
مقرر شــده از تاریخ ۱۷ تیرماه بیمه نامه شخص 
ثالث خودروها در صورت تســویه بدهی عوارض 
آزادراهی صادر شــود. متقاضیــان می توانند با 
مراجعه به سایت آنیرو، اســتفاده از نرم افزارهای 
پرداخت یا مراجعــه به دفاتر پیشــخوان دولت 
نســبت به پرداخت بدهــی و تســویه عوارض 

آزادراهی خود اقدام کنند.
مدیرکل بهره بــرداری از آزادراه ها ضمن اشــاره 
به حذف ترافیــک در محل های اخــذ عوارض با 
الکترونیکی شــدن آن اظهار کرد: بخش اعظمی 
از عوارض دریافتی از ســوی شرکت های احداث، 
صرف نگهــداری و ترمیــم آزادراه ها می شــود 
و پرداخــت آن به حفظ راه های کشــور به عنوان 

سرمایه های ملی کمک شایانی می کند.

رئیس صنف جایگاه داران کشور گفت:  خریدار 
جایگاه های ســوخت با زیان انباشــته مواجهند 
و شــرایط به گونه ای اســت که به نظر می رســد 
رایزنی ها بــرای واقعی ســازی و اعــلام میزان 
حق العمل ۱۴۰۲ جایگاه ها بدون ورود شــخص 
رئیس جمهور به مســاله محقق نمی شــود. ما به 
دولت ســیزدهم امیدواریم و انتظار داریم ناجی 
جایگاه داران و شــصت هــزار نفر کارکنانشــان 

باشند.
اســدالله قلیزاده، با بیان اینکه  افزایش حق العمل 
جایگاه ها در سال قبل با رشد تورم در این بخش و 
طرح های متعدد مربوط به سهمیه بندی سوخت 
تاثیر خــود را از دســت داد و افزایش های ناچیز 
دهه قبل هیچ پایه کارشناســی و مبنای درست 
نداشت و تورم موجود در آن ســال زیان انباشته 
جایگاه ها را به شــدت افزایــش داد، اظهار کرد: 
تلاش های بســیاری برای مستندسازی وضعیت 
جایگاه ها جهت اقناع دولت جدیــد انجام دادیم 
و راهکارهایی هــم ارائه کردیم و خوشــبختانه 

رویکرد خوبی را از سوی دولت شاهد بودیم.
وی ادامــه داد: در حالیکــه شــرکت های تابعه 
وزارت نفت، جایــگاه داران و این مجموعه صنفی 
متفق القول هســتند که امســال نیاز به افزایش 
منطقی و واقعی ســازی حق العمــل داریم ولی 
طی جلسات اخیر متوجه شــدیم سازمان برنامه 
و بودجه محدودیت های بودجــه ای و ثابت بودن 

قیمت فراورده های نفتی و ســی ان جی را دلیل بر 
جلوگیری از افزایش مناسب حق العمل می داند 
و در واقع این ســازمان انتظار دارد ما هزینه های 
جایگاه هــای ســوخت را با بودجه مدنظرشــان 
تطبیــق دهیــم، در حالیکه جایــگاه واحدهای 
خدماتی توزیعی بوده کــه در بخش های مختلف 
هزینه ای با تورم سرسام آور روبروست و پذیرفتن 

این نظر، شدنی نیست.
رئیس صنف جایگاهــداران افزود: عدم افزایش 
منطقی حق العمل و ایجاد فشار بر جایگاه های 
ســوخت ضمن کاهــش روز افــزون کیفیت 
خدمات به مردم، تعدیــل نیروی کارجایگاه ها، 
جلوگیــری از نوســازی تجهیــزات و افزایش 
خطرات ناشی از استهلاک قطعات، قطعا موجب 
مشکلات ناخواسته بسیاری ازجایگاه ها در سال 
جدید می شود و ما نیازمند افزایش منطقی حق 

العمل هستیم.
قلیزاده گفت: طی روزهای اخیر که جایگاه داران 
احتمال تصویب افزایش حــق العمل کمتر از حد 
انتظار صنف را شــنیده اند، با ســیل اعتراضات و 
مکاتبات آن ها از سراسر کشــور مواجهیم چراکه 
نگران آینده خود هســتند و انتظارشان از دولت 

به حق است.
وی با اشــاره بــه وضعیت فعلــی اظهــار کرد: 
در شــرایط فعلــی  برآوردهای ما که براســاس 
مســتندات و مدارک دقیق بــوده حداقل ۴ برابر 
بیشــتر از میزان افزایــش مدنظر این ســازمان 
است و در صورت بی توجهی به نظر این مجموعه 
صنفی و عملیاتی شــدن حق العمــل بر مبنای 
محدودیت های بودجه ای وضعیت بســیار بدی 
به لحاظ اقتصــادی در جایگاه هــا حاکم خواهد 
بود چراکه کاهش توان مالــی جایگاه ها از مالکان 
جایگاه ها و کارکنان آن خا را با مشــکلات عدیده 
روبرو و بــرای ادامه فعالیــت و خدمات باکیفیت 

دلسرد می کند.
رئیس صنف جایگاهــداران پیشــنهاد داد: گره 
این مشــکل با ورود شــخص رئیــس جمهور به 
این مســاله و صدور دستور به ســازمان برنامه و 
بودجه جهت تخصیص منابع و واقعی سازی حق 
العمل جایگاه ها گشوده می شــود و به نظر ما راه 
حل دیگری وجود نــدارد.  جایگاه داران به رئیس 

جمهور امیدوارند و انتظار مساعدت فوری دارند.

توسعه تعاون

عضو هیأت مدیره بانک توســعه 
ریســک های  گفــت:  تعــاون 
مختلفــی برای صــادرات وجود 
دارد و مهم تریــن آنها ریســک 
روابط سیاســی، ریسک تصویب 
قوانین، ریسک بازار ارز و ریسک 
تامحصولی  اســت  لجســتیک 

ازمبدا به مقصد برسد.
 رشــد اقتصادی نیازمند سرمایه 
گذاری مــادی و معنوی اســت. 
بدون رشــد، توســعه معنا پیدا 
نمی کند و بــرای دســتیابی به 
این امــر مهــم ضــرورت دارد 
زمینــه ســرمایه گــذاری کم 
ریســک تــر در کشــور فراهم 
شــود. تولیدکننــدگان فعال در 
بخش هــای مختلــف صنعتی، 
کشــاورزی، خدماتــی و… به 
لحاظ مالی وابسته به منابع مالی 
بانک هــا بــوده و در ایــن حوزه 

بانک ها باید همراهی کنند.

ایرانی،  محمدجعفــر 
هیأت مدیــره  عضــو 
بانــک توســعه تعاون 
با بیــان اینکــه رقابت 
تولیدکنندگان  بیــن 
در داخل برای کشــور 
ارزش افــزوده ایجــاد 

نمی کنــد، گفت: در صــادرات 
رقابت واقعــی رقــم می خورد. 
صــادرات در جغرافیایی بزرگ تر 
برای موفقیــت در میدان رقابت 
تولیدکننــده را وادار به خلاقیت 

و نوآوری می کند.
وی افزود: خلق فرصت و کاهش 
هزینه تمام شــده بــه ویژه برای 
شــرکت های کوچک تــر امری 
ضــروری اســت. به طــور قطع 
هزینه تولید برای رفتن به سوی 

صادرات باید کاهش پیدا کند.
عضو هیأت مدیره بانک توســعه 
تعاون ادامه داد: تحقق بخشــی 

از این مساله با مدیریت 
تولیدکننده و بخشــی 
هم بــا همراهی دولت 
شدنی است.وی تاکید 
کرد: صــادرات منجر 
به افزایش مهارت شده 
در حالی که در شرایط 
تحریم از پیشرفت های دنیا غافل 
ماندیم. ادبیات تجارت باید به روز 
شود و با همراهی بخش خصوصی 
می توان از شرایط دشوار تحریمی 
عبور کرد.عضو هیأت مدیره بانک 
توســعه تعاون در پایان سخنان 
خود به حوزه های پر ریسک تولید 
اشــاره کرد و گفت: ریسک های 
مختلفــی برای صــادرات وجود 
دارد اما مهم ترین آنها در کشــور 
ریســک روابط سیاسی، ریسک 
تصویــب قوانین، ریســک بازار 
ارز و ریسک لجســتیک است تا 

محصولی از مبدا به مقصد برسد.

پیمان پژوهنــده، دبیر همایش 
فرصت هــای تجاری و ســرمایه 
گــذاری با محوریت صــادرات با 
اشــاره به اهداف، گفت: ما با تمام 
خودتحریمی هــا  و  تحریم هــا 
فرصت هایــی  و  جنگیده ایــم 
جدیدی خلــق کرده ایم. به طور 
قطع در ادامه ایــن رویه تلاش ها 
اســتمرار داشــته و بازارهــای 

بیشتری به دست خواهیم آورد.
وی با اشــاره بــه حضــور تجار 
خارجی در کشــور، اظهــار کرد: 
کشــورهای عمان، لبنان، قطر، 
امــارات، روســیه، پاکســتان، 
افغانســتان، عراق، ازبکســتان 
و… به دنبال گسترش مراودات 
تجاری با ایران هســتند که این 
امــر افقی روشــن پیــش روی 
تولیدکننــدگان داخلی خواهد 
بود و آورده مطلوبی برای اقتصاد 

به همراه دارد.

حرکت به سوی سرمایه گذاری با محوریت صادرات
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